
گلناز پرتوي مهر|
اين روزها درصدر اخبار سخن از حقابه اي است كه 
ساليان سال كشمكش و مناقشاتي را به همراه داشته 
است. حقابه ايران از هيرمند، به دادخواست حقوقي 
ايران از آب رود هيرمند در منطقه سيستان مساله اي 
است كه به گفته مقامات ارشد كشوري بايد هر چه 

سريعتر در خصوص آن تعيين تكليف شود. 
به گزارش خبرنگار »تعادل« جدايي هرات از خاك 
ايران در س��ال ۱۸۵۷ )ميلادي( به موجب معاهده 
پاريس و خودداري گس��ترده حاكميت افغانستان 
از جاري ساختن رود هيرمند در خاك ايران، مساله 
حقابه رود هيرمند را به يكي از مسائل مهم سياسي، 
اجتماعي و زيست محيطي دو كشور مبدل ساخته 
است. همواره در مواقع بي آبي بين ايرانيان و افغان هاي 
س��اكن حوزه رود هيرمند اختلافات و مناقش��اتي 
به وقوع مي پيوس��ت و اين اختلافات و مناقشات و 
همچنين اختلافات س��رحدي، دولت ايران را وادار 
ك��رد كه طبق ماده شش��م عهدنامه صل��ح ايران و 
انگليس در سال ۱۸۵۷ ميلادي، مساله تقسيم آب 
هيرمند و مشخص سازي مرزها را به حكميت دولت 
انگليس ارجاع كند. اين عهدنامه دولت ايران را متعهد 
كرده بود كه كليه اختلافات خود با دولت افغانستان 
را به داوري انگلستان ارجاع كند و دولت انگليس هم 
تعهد كرده بود اين اختلافات را مطابق حق و با در نظر 
گرفتن حيثيت دولت ايران تسويه كند. خلاصه رأي 
حكميت گلداسميت اين بود كه هر دو كشور ايران و 
افغانستان بايد به طور متساوي الطرفين از آب هيرمند 
برخوردار شوند و اگر افغانستان نهرهايي را كه از اين 
رود منشعب مي شوند آباد كند، نبايد به زيان حقابه 
ايران باشد. اما در اواخر قرن نوزدهم، تغيير مجاري 
هيرمند باع��ث بروز اختلافات جديدي ش��د و اين 
اختلافات در سال هاي ۱۲۷۹ تا ۱۲۸۱ خورشيدي 
به سبب كم آبي شدت يافت كه در نتيجه دولت ايران 
بار ديگر بر اساس ماده ششم عهدنامه صلح، از دولت 

انگليس تقاضاي حكميت كرد.

    كشمكش هاي قديمي 
اختلافات و حتي زد و خورد بين ايرانيان سيستان 
و افغان ه��اي چخانس��ور بر س��ر آب هيرمند ادامه 
يافت. در زمان رضا ش��اه پهلوي كه دو كشور براي 
نزديكي به يكديگر گام هايي برداش��تند، از س��ال 

۱۳۱۱ مذاكراتي را در مورد اختلافات بر سر مرزها و 
حقابه هيرمند آغاز كردند كه در سال ۱۳۱۴ به حل 
اختلافات مرزي انجاميد. چون مذاكرات بر سر حقابه 
هيرمند ممكن بود به طول انجامد، دولتين ايران و 
افغانس��تان نمايندگان خود را به محل اعزام كردند 
كه در سوم اسفند )حوت( ۱۳۱۵ با امضاي پروتكل 

موقتي قرار گذاشتند هر مقدار آبي كه به بند كمال 
خان برسد، به صورت مساوي ميان دو كشور تقسيم 
شود. موضوع كندن نهر در افغانستان و كاهش آب 
هيرمند براي ايران پس از شهريور ۱۳۲۰ به عرصه 
عمومي و رسانه ها كشيد. نخستين هشدار رسمي و 
علني را معتصم السلطنه فرخ نماينده سيستان در 

مجلس شوراي ملي در سال ۱۳۲۴ داد كه با تكذيب 
سفارت افغانستان در تهران روبرو شد. در سال ۱۳۲۷ 
منصورالسلطنه عدل نماينده ايران در سازمان ملل 
متحد شكواييه اي عليه افغانستان به شوراي امنيت 
اين سازمان درباره توس��عه زيرساخت هاي آبي در 
سوي افغانستان داد. دولت امريكا وابسته  كشاورزي 
س��فارت خود در تهران به نام پولستر را براي تهيه 
گزارش��ي موش��كافانه از وضعيت سيس��تان و آب 
هيرمند به منطقه فرستاد. در دوران نخست وزيري 
دكتر مصدق كه توجه دولت معطوف به مساله نفت 
بود، روند رسيدگي به مطالبات ايران از آب هيرمند 
پيشرفتي نكرد و سيس��تان همچنان دچار بحران 
كمابي بود. پس از س��رنگوني دولت مصدق، دوباره 
اين مساله هم در دستور كار دولت قرار گرفت و هم 
به محض بازگشايي مجلسين در بهار ۱۳۳۳ از سوي 
قانونگذاران طرح شد. در مذاكرات مجلس سنا بر سر 
برنامه دولت سپهبد زاهدي، معتصم السلطنه فرخ 
گفت افغان ها به مردم شيب آب، پشتاب، نازوكي و 
كلنگي اعلام كرده اند كه اگر به افغانستان كوچ كنند، 
به آنها زمين و صد روپيه پول مي دهند كه ۳۶ هزار 
نفر به افغانستان و عده اي هم به گرگان و تهران كوچ 
كرده اند. در مورد هريرود بين دو كش��ور قراردادي 
وجود ن��دارد اما معاهده حقابه ميان افغانس��تان و 
ايران مربوط به هيرمند در اس��فند م��اه۱۳۵۱ به 
امضاي نخس��ت وزيران هر دو كشور رسيده است. 
در خرداد ماه۱۳۵۲ هر دو مجلس قانون گذاري دو 
كشور آن را تصويب كردند. اسنادي كه بايد در اين 
رابطه ميان دوكشور مبادله مي شد، به دليل كودتاي 
۲۶تير ماه سردار محمد داوود معطل شد و بالاخره 
در سال ۱۳۵۶ اين اس��ناد نيز مبادله شد. مفاد اين 
معاهده تا امروز نيز به قوت خود باقي اس��ت. با عقد 
اين معاهده وضعيت حقوقي حوزه رودخانه هيرمند 
ميان دو كشور مشخص شده اس��ت. بر اساس اين 
معاهده، حقابه  ايران ۲۶ متر مكعب در ثانيه آن هم در 
سال هاي معمولي ونرمال آبي مي باشد. اين معاهده، 
سال معمولي و نرمال آبي را نيز تعريف كرده است كه 
براساس سنجش مركز سنجش دهراوود مشخص 
مي شود و آن هم طوري است كه يك سال نرمال آبي 
در حوزه دريايي هيرمند چيزي حدود شش ميليارد 

و ۵۰۰ ميليون مترمكعب آب مي باشد. 
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 پرواز  نرخ  بليت  هواپيما  
در  ارتفاع  پست

تخصي��ص  موض��وع 
حقابه هاي هيرمند، طي 
روزها و هفته هاي اخير 
بازتاب ه��اي فراواني در 
فضاي عمومي و رسانه اي 
كشور داشته است؛ اغلب 
ارزيابي هاي ارايه شده در 
خصوص اين موضوع هم 
ابعاد سياسي دارند و تبعات زيست محيطي مساله 
كمتر مورد توجه قرار گرفته است. با توجه به اينكه 
تالاب بين المللي هامون، عرصه اي حدودا۵۰۰هزار 
هكت��اري را متاث��ر مي كند، اگ��ر حقابه هيرمند 
به هامون نرس��د، يكي از بزرگ ترين كانون هاي 
بحراني فرسايش بادي در ش��رق ايران )در جوار 
مرز افغانستان( شكل مي گيرد. ضمن اينكه آثار 
س��وءاين موضوع نه فقط ايران بلكه هر دو كشور 
را در بر مي گيرد. با توج��ه به اينكه در اين قلمرو، 
بادهاي موس��مي، معروف به باده��اي ۱۲۰روزه 
وجود دارند و چند سال اس��ت اين بادهاي ۱۲۰ 
روزه به بادهاي ۱۶۰ روزه بدل ش��ده اند، اگر اين 
پهنه نتواند رطوبت لازم را دريافت كند و همچنان 
خشك بماند، ش��دت وخامت ناش��ي از بادهاي 
يادشده تشديد ش��ده، گرد وغبار بيشتري ايجاد 
مي كند. موضوعي كه ابعاد خسارات را براي هر دو 
كشور ايران و افغانستان و حتي پاكستان افزايش 
مي ده��د. بنابراين هم به نفع ايران و افغانس��تان 
و هم به نفع پاكستان اس��ت كه منطقه هامون از 
حقابه خود بهره مند شود. فراموش نكنيد، تا قبل 
از ساخت سد كجكي و آبگيري اين سد هر دولتي 
هم كه در افغانستان روي كار بود، نمي توانست كار 
خاصي صورت دهد؛ در مواقع س��يلابي ش��دن با 

توجه به اينكه سرشاخه هاي هيرمند از دامنه هاي 
هندوكش سرچش��مه مي گيرد حت��ي بيش از 
۸۰۰ميليون متر مكعب آب وارد هامون مي شد، 
اما به تدريج پس از دهه ۸۰ با توجه به آبگيري سد 
كجكي، خشكسالي هاي شديدي در اين منطقه 
ايجاد ش��دند. در اين برهه دولت وقت افغانستان 
كه در تسلط طالبان بود، اجازه ورود آب به ايران را 
نداد. مدتي پس از اينكه مجاهدين و امريكا طالبان 
را س��اقط كردند، اوضاع مناسب شد و حقابه هاي 
هامون تخصيص داده ش��دند. اما در زمان اشرف 
غني، زماني كه بند كمال خان افتتاح شد، خيانت 
بزرگي صورت گرفت، يعني دولت وقت افغانستان 
مسير رودخانه هيرمند را تغيير داد؛ بر اين اساس، 
آب حتي در مواقع سيلابي شدن هم سمت ايران 
نمي آيد و به سمت يك گودال كويري به نام »گود 
زره« در مرز افغانس��تان، ايران و پاكستان سرازير 
مي شود. اين تصميم نوعي جنايت جنگي محسوب 
مي شود و در عرف بين المللي تخلف آشكار است. 
پس از اش��رف غني و حضور دوب��اره طالبان و در 
شرايطي كه بارندگي بسيار خوبي در سرشاخه ها 
صورت گرفته بر اساس تصاوير ماهواره اي، طالبان 
بيش از ۱ميليارد متر مكعب آب را از سد كجكي و 
بند كمال خان رهاسازي كرده و همه را به گود زره 
فرستاده است. بدون اينكه اجازه دهند يك قطره 
از اين آب راهي ايران ش��ود. اين يك تخلف بزرگ 
اس��ت، ايران با توجه به اينكه بزرگ ترين شريك 
تجاري افغانس��تان اس��ت، مي تواند از اهرم هاي 
فشارش استفاده كند تا اين روند اصلاح شود. اگر 
ايران نتواند اين حقابه را به سرعت دريافت كند با 

توجه به اينكه وضعيت ذخاير آب در...
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تبعات هولناك عدم تزريق حقابه هاي هامون
نگاه

يادداشت-2 يادداشت-1

 انعكاس صداي تحريم
 از صندوق توسعه ملي

 حمايت همزمان 
از توليد و مصرف

اي��ن روزه��ا خب��ر كاهش 
ذخاير صندوق توسعه ملي، 
از چالش بر انگيز ترين اخبار 
بود. تحليل هاي بسياري در 
خصوص اين كاهش صورت 
گرفته و مقايسه هاي متعددي 
از جمله مقايسه صندوق ايران 
و نروژ. اينكه برداش��ت ۱۰۰ 
ميليارد دلاري دولت هاي گذشته و نيز پرداخت حدود 
۴۰ ميليارد دلار در قالب تس��هيلات سبب شده است 
كه از ۱۵۰ ميليارد دلار ذخاير، ۱۰ ميليارد بيشتر باقي 
نماند كه كمترين مقدار ذخاير تاكنون است و... همگي 
ن��كات دقيقي در خصوص اين صندوق اس��ت. فارغ از 
اهميت توجه به چنين كاهشي در ذخاير بين نسلي، 
مي بايس��ت در تحليل علل چنين اتفاقي، تاثيرات آن 
و ارايه راه حل ها نگاهي فراگير داش��ت. در تحليل اين 
اتفاق مي خواهم به نقط��ه اي رجوع كنم كه با يك فراز 
و فرود جدي در تاريخ اقتصاد ايران مواجه ش��ديم. در 
دهه هش��تاد، ايران بيشترين درآمد نفتي را به واسطه 
بالاترين قيمت نفت تجربه كرد. ليكن رشد اقتصادي و 
اشتغالزايي در اقتصاد ايران هم تراز با درآمدهاي نفتي 
نبود. در عين ح��ال، همين دهه، دهه آغاز تحريم هاي 
شديد اقتصادي عليه ايران بود. گرچه در دهه هشتاد، 
سياست هاي اقتصادي مبتني بر رفاه اجتماعي نظير 
اش��تغال عمومي، پرداخت يارانه و... شروع شد، ليكن 
اين سياست ها همزمان با سياست هاي مبتني بر ايجاد 
رشد اشتغال محور و سرمايه گذاري هاي بنيادين نبود. 
در كنار اين خلأ، تحريم هاي شديد عليه ايران، کشور را 
با چالش��ي جدي در فروش نفت از يك سو و چالش هاي 
جدي در انجام مبادلات تجاري از منظر نقل و انتقالات 
پولي و بانكي از سوي ديگر مواجه ساخت. بديهي است 
كه محدوديت ها در فروش مهم ترين محصول كش��ور 
كه منبع تامين منابع صندوق توسعه ملي است، نه تنها 
تامين ذخاير اين صندوق را با مشكل مواجه مي سازد كه 
در بلندمدت مستلزم برداشت از صندوق به منظور حل 
چالش هاي اقتصادي كش��ور و در فضاي تحريمي است. 
اين مس��اله در كنار بحران هاي ارزي كش��ور سبب شده 
است كه منابع صندوق توسعه ملي كه در قالب تسهيلات 
به سرمايه گذاران و حتي به منظور توسعه اشتغال در بخش 
روستايي پرداخت مي ش��ود، در زمان بازپرداخت كه به 
صورت ريال بازپرداخت مي شود، با ارزش كمتري نسبت به 
زمان پرداخت وارد صندوق توسعه ملي شود. به عنوان مثال 
اگر ۱۰۰ هزار دلار تسهيلات در دهه نود و با ارزش هر دلار 
معادل ۱۰ هزار تومان كه معادل يك ميليارد تومان بود، 
پرداخت شده باشد، ميزان باز پرداخت اين مبلغ در پنج سال 
بعد و با فرض نرخ سود صفر همچنان يك ميليارد تومان 
است كه با فرض هر دلار معادل ۵۰ هزار تومان، معادل ۲۰ 
هزار دلار خواهد بود. به عبارتي بازگشت اين منابع به يك 
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يكي از اصلي ترين مس��ائلي 
ك��ه باي��د در سياس��ت هاي 
كلان اقتصادي ب��ه آن توجه 
ك��رد، حماي��ت همزم��ان از 
مصرف كننده و توليدكننده 
است. هرچند در نگاه نخست 
اين طور به نظر مي رس��د كه 
اگر ما از مصرف كننده حمايت 
كنيم، فشارها كم مي شود اما اگر فشار بر توليد افزايش 
پيدا كن��د، در نهايت همه چيز به ضرر اقتصاد كش��ور 
و مصرف كنن��ده تمام مي ش��ود. بايد مي��ان گراني و 
گران فروشي يك تفكيك مهم قائل شويم. گران فروشي 
به سوءاستفاده فرد يا شركتي از شرايط بازار باز مي گردد 
كه توانس��ته در يك مدت زمان��ي، كالاي خود را بالاتر 
از قيمت واقعي به فروش برس��اند؛ اي��ن موضوع قطعا 
يك تخلف به ش��مار آم��ده و بايد با آن برخورد ش��ود. 
گران فروشي اما با گراني كالاها يكي نيست. وقتي مواد 
اوليه گران مي ش��ود و قيمت تمام شده محصول براي 
توليدكننده افزايش پيدا مي كن��د، فعال اقتصادي دو 
راه بيشتر ندارد؛ يا بايد كالاي خود را گران تر بفروشد يا 
واحد صنفي خود را تعطيل كرده و ديگر كار نكند. از اين 
رو در بررسي اين موضوع بايد ميان اين دو مفهوم تفاوت 
قائل شويم و در برخورد با آنها نگاه يكسان نداشته باشيم.

اين تغيير نگاه لزوما به س��اختار مديريتي و جابه جايي 
در يك وزارتخانه محدود نمي شود. يكي از اصلي ترين 
موضوعاتي كه م��ا بايد به آن توجه وي��ژه كنيم، نحوه 
برنامه ريزي درباره اقتصاد كشور در حوزه هاي مختلف و 
چگونگي ارزيابي از واقعيت هاست. به نظر مي رسد اين 
رويكرد كه مثلا با تفكيك وزارت صمت و تاسيس دوباره 
وزارت بازرگاني، مي توان مشكلات را حل كرد، شناخت 
دقيقي از واقعيت ها ندارد. با وجود تمام وعده ها و شعارها، 
هنوز بخش قابل توجهي از اقتصاد ايران مس��تقيما در 
اختيار دولت و شركت هاي دولتي است و از پتروشيمي ها 
گرفته تا سطوح پايين تر مانند خودروسازي ها را دولت 
اداره مي كند. بخش ديگري از اقتصاد در اختيار نهادها 
يا ش��ركت هاي حاكميتي يا خصولتي اس��ت و بخش 
ديگري را نيز مانند هلدينگ شستا، هرچند روي كاغذ 
خصوصي س��ازي كرده اند اما همچنان به شكل دولتي 
اداره مي شوند. سهم بخش خصوصي واقعي در اقتصاد 
ايران تنها حدود ۱۰ درصد است. اين در حالي است كه از 
نظر اشتغال و گستردگي حضور بالاترين سهم در اختيار 
بخش خصوصي است. ما سه ميليون واحد صنفي فعال 
داريم و اگر خانواده اين افراد و كاركنان و كارگران فعال 
در آنها را لحاظ كنيم جمعيتي نزديك به ۱۸ ميليون نفر 
را شامل مي شود و اين در حالي است كه سهم اين بخش 
از اقتصاد بسيار محدود مانده است. به اين ترتيب براي 
برون رفت از اين شرايط بايد توجه داشت كه نگاه متوازن 
اهميت فراواني دارد و با درك دقيق مشكلات، بايد براي 

هر يك از آنها برنامه اي ويژه در نظر گرفت. 

ارغوان فرزين معتمد خسرو فروغان گران سايه

گزارش »تعادل« از معاهده هيرمند بين ايران و افغانستان

 رييسي: به حاكمان افغانستان اخطار مي كنم 
كه حق مردم سيستان و بلوچستان را سريعا بدهند

حقابه اي كه حق است
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شوراي عالي هماهنگي   اقتصادي 
سران قوا مطلوب عمل نكرد

آيا ريزش قيمت خودرو ادامه دار است؟ 

 سه شوك 
به بازار خودرو

 تركيب اتاق بازرگاني تهران نهايي شد
 انتخاب هيات رييسه احتمالا سه شنبه

معرفي نمايندگان دولت در اتاق
پس از نهايي شدن فرايند انتخابات اعضاي اتاق بازرگاني 
تهران، حالا دولت نيز نمايندگان خود را معرفي كرد. با 
توجه به اينكه۲۰ نماينده دولت در اتاق بازرگاني تهران، 
نام ۱۹ نفر نهايي شده، ديگر محدوديتي بر سر تشكيل 
نخستين جلسه هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران 
وجود نخواهد داش��ت. از اين رو، اولين جلس��ه هيات 
نمايندگان اتاق بازرگاني تهران قرار است سه شنبه اين 
هفته با حضور ۴۰ نماينده بخش خصوصي و ۲۰ نماينده 
دولت برگزار شود. البته يك منبع مطلع به »خبرنگار 

تعادل« اعلام كرد كه احتمال زياد با برگزاري نخستين 
جلسه كه در سه شنبه اين هفته برگزار مي شود، رييس 
و اعضاي هيات رييسه اتاق تهران معرفي شوند و پس از 
آن با تشكيل جلسه هيات نمايندگان اتاق بازرگاني ايران، 

رييس جديد اين اتاق نيز كار خود را آغاز كند. 
پس از برگزاري انتخابات اتاق هاي بازرگاني سراس��ر 
كشور در اسفند سال گذشته و تاييد اسامي منتخبان 
بخش خصوصي، طبق قانون دولت نيز بايد ۲۰ نماينده 
خود در اتاق بازرگاني تهران را...  صفحه 7 را بخوانيد

تعادل|
بازار خودرو اين روزها شاهد افت قيمت است. كاهش 
قيمت سبب شده تا برخي افرادي كه خودرو در اختيار 
دارند با اين تصور كه شيب كاهش قيمت ها تندتر خواهد 
شد به دنبال اين هستند تا خودروي در اختيار خود را به 
ريال تبديل كنند و از بازار خودرو خارج شوند. رصد بازار 
نشان مي دهد، سه شوك باعث افت قيمت خودروها شده 
است. نخست اينكه بازار خودرو اين روزها حمايت بازار ارز 
را از دست داده زيرا نرخ ارز در بازه اي كم نوسان مي كند. 

در اين شرايط ش��وك دوم در انتظار بازار خودرو است؛ 
يعني واردات خودرو. به گفته فعالان بازار خودرو، با وجود 
ريزش قيمت ها، خريداران دست از خريد كشيده اند، 
زيرا احساس مي كنند واردات دير يا زود انجام شده و بر 
شكست هرچه بيشتر قيمت ها موثر است؛ اين در حالي 
است كه فروشنده در بازار زياد است. با اين حال خريد و 
فروش ها در حداقل خود است. اما طرح ماليات بر عايدي 
نيز شوك سومي است كه سبب شده تا خودرو از حالت 
صفحه 7 را بخوانيد كالاي سرمايه اي خارج شود.  

محمد درويش



»همايش معرفي س��ند پنج س��اله هفتم توسعه كشور 
امروزش��نبه ۳۰ ارديبهش��ت با حضور نخبگان و اساتيد 
برجسته از سراسر كشور و مسوولان نظام برگزار مي شود. 
همايش معرفي س��ند برنامه پنج س��اله هفتم كش��ور با 
س��خنراني آيت الله دكتر ابراهيم رييسي، رييس جمهور 
محترم آغاز خواهد شد. اين همايش كه با حضور بيش از 
پانصد نفر از نخبگان و اس��اتيد و مديران دولتي و فعالان 
بخش خصوصي برگزار مي شود با رويكرد تبييني به بررسي 
محورهاي بيست گانه برنامه هفتم توسعه مي پردازد. در اين 
جلسه هم انديشي، معاونين و روساي امور سازمان برنامه 
و بودجه، اعضاي محترم هيات دولت، نمايندگان مجلس 
شوراي اس��امي و صاحب نظران دستگاه هاي اجرايي در 
قالب ۱۶ ميزگرد تخصصي به بررسي و تبيين ويژگي هاي 

ممتاز و نوآوري هاي اين برنامه خواهند پرداخت.«
اين خبري اس��ت كه روز گذش��ته از س��وي تع��دادي از 
خبرگزاري هاي رسمي مخابره شد، خبري كه نشان مي دهد 
كه س��رانجام پس از چند ماه تاخير و تعويق مداوم، دولت 
برنامه هفتم توسعه را براي ارايه به مجلس نهايي كرده است. 
طبق قانون بنا بود برنامه هفتم توسعه در نيمه سال گذشته 
ارايه شود. در واقع پس از آنكه اجراي برنامه ششم توسعه 
براي يك سال تمديد شد، بايد دولت برنامه هفتم را سال 
قبل به نمايندگان مجلس مي رساند تا پيش از نهايي كردن 
بودجه س��الانه، برنامه پنج ساله اقتصاد ايران نهايي شود. 
در واقع آنچه كه توقع نمايندگان مجلس بود نيز پيگيري 
همين برنامه بود تا جايي كه تعدادي از نمايندگان مجلس 
اعام كردند كه طبق قانون ديگر امكان تمديد برنامه ششم 
وجود ندارد و با توجه به اينكه برنامه توس��عه، يك س��ند 
 بالادستي به حساب مي آيد، دولت بايد ابتدا اين برنامه را

 به مجلس بدهد و پس از تصويب نهايي، بودجه س��الانه 
۱4۰2 بر اساس اين سند تنظيم شود. در نهايت اما دولت 
تاكيد كرد كه زمان كافي براي نهايي كردن اين سند نداشته 
و به اين ترتيب نمايندگان بودجه امسال را نهايي كردند تا 

منتظر رسيدن برنامه هفتم توسعه باقي بمانند. 
در شرايطي كه دولت در سال گذشته ابتدا اعام كرد كه در 
پاييز، سپس در دي، بهمن و اسفند برنامه توسعه را نهايي 
 خواهد كرد، سرانجام رونمايي از برنامه به پايان ارديبهشت ماه

 رس��يد تا اگر همه چيز طبق برنامه پيش برود، با حضور 
رييس جمهور از آن رونمايي ش��ود. برنام��ه اي كه هنوز 
مشخص نيست كه به چه شكل تنظيم شده و كدام مسائل 
را به عنوان اولويت هاي اصلي اقتصاد ايران در پنج سال آينده 

در نظر گرفته است. 
پيش از اين رهبر انقاب در اباغيه خود، بر لزوم توجه به 
عدالت همزمان با پيشرفت اقتصادي تاكيد كرده بودند. در 
پيام ايشان آمده بود: سياست هاي كلي برنامه هفتم كه با 
اولويت اصلي »پيشرفت اقتصادي توأم با عدالت« تعيين 
شده است، اباغ مي گردد: از اعضاي محترم به ويژه رييس 
مكرّم مجمع تشخيص مصلحت نظام و نيز دبيرخانه آن 
كه با فعاليت فش��رده و كوشش فراوان در جلسات صحن 
مجمع و كميس��يون ذي ربط، پيش نويس سياست هاي 
كلي برنامه هفتم را مورد بررسي قرار دادند و نظرات خود را 
در اين زمينه به اينجانب ارايه كردند، تقدير و تشكر مي كنم. 

مشاركت فعال و موثر دولت و مجلس و قوه قضاييه و ساير 
اركان نظام نيز شايسته تقدير است. تهيه و تصويب قانون 
برنامه هفتم بر پايه اين سياست ها و اجراي دقيق و مسوولانه 
آن، گام��ي ديگر در تحقق اهداف نظام مقدس جمهوري 
اسامي ايران خواهد بود همچنان كه نظارت فعال هيات 
عالي نظارت مجمع تشخيص مصلحت، به حُسن اجراي 
سياس��ت هاي كلي برنامه، كمك خواهد كرد. شايسته  
است برخي از راه هاي تحقق سياست ها و الزامات مالي و 
شاخص هاي كمّي كه در پيشنهادهاي مجمع است و در 
مجموعه سياست هاي اباغي مذكور نيست، در حد وسع و 
امكانات دولت در تهيه لايحه مورد توجه و عمل قرار گيرد.

با اين وجود هنوز جزيياتي از برنامه دولت بيرون نيامده و 
معلوم نيست به مقوله عدالت اقتصادي چطور نگاه شده 
است. از سرنوشت نرخ ارز كه بايد ديد كه آيا سرانجام چند 
نرخي خواهد ش��د يا خير، يا نحوه پيگيري سياست هاي 
يارانه اي و حمايتي از اقش��ار آس��يب پذير تا آن طور كه 
در شعار س��ال نيز آمده تاش براي كاهش تورم و به طور 
همزمان حمايت از توليد. توليد كنندگان در ماه هاي گذشته 
اعام كرده بودند كه در شرايط دشوار اقتصادي و افزايش 
حقوق ها، با مشكاتي در حوزه ماليات مواجه هستند، از 
س��وي ديگر دو قوه براي ماليات بر عايدي سرمايه نيز به 
جمع بندي جديد رسيده اند و بايد ديد كه عدالت مالياتي 

آيا يكي از مباني برنامه توسعه خواهد بود يا خير.
فعا س��ازمان مالياتي ت��اش كرده كه فش��ار بر فعالان 
اقتصادي را بالا نبرد. هادي س��بحانيان در بخش��نامه اي 
به ادرات كل امور مالياتي تمدي��د اعتبار تفويض اختيار 
بخشودگي جرايم و تقس��يط بدهي تا پايان شهريور ماه 
امس��ال را اباغ كرد. بر اساس بخش��نامه رييس سازمان 
مالياتي، ميزان حداكثر بخشودگي به ازاي هر ماه تاخير از 
زمان اباغ برگ قطعي، كه در بخشنامه قبلي 4۰ درصد بود 
به ۵۰ درصد افزايش يافته است. لازم به ذكر است، پيش تر 
اعام شده بود؛ تفويض اختيار بخشودگي جرايم مالياتي 
موضوع بخشنامه مورخ ۱۰/ 2/ ۱4۰۱ و اباغيه هاي مورخ 
۱4/ 4/ ۱4۰۱ و ۵/ ۹/ ۱4۰۱ تا پايان ارديبهشت سال ۱4۰2 

معتبر خواهد بود. مودياني كه بر اساس فراخوان هاي انجام 
شده ملزم به صدور صورتحساب الكترونيكي و ارسال آن به 
سامانه موديان بوده مادامي كه نسبت به صدور صورتحساب 
الكترونيكي اقدام ننمايند مشمول مفاد تفويض اختيارهاي 

مذكور نخواهند بود.
از سوي ديگر، اخيرا، هادي سبحانيان در بخشنامه اي به 
ادارات كل امور مالياتي بخشنامه استفاده تسهيات تبصره 
۱۰۰ قانون مالياتهاي مستقيم را اباغ كرد. در بخشنامه 
رييس كل سازمان امور مالياتي آمده است، در اجراي تبصره 
ماده )۱۰۰( قانون ماليات هاي مستقيم مصوب ۱۳۹4 و با 
رعايت مفاد بند )ل( تبصره )۶( قانون بودجه سال ۱4۰2 
كل كشور و به منظور تكريم موديان، اجراي عدالت مالياتي 
با توجه به شرايط اقتصادي كشور، تسهيل وصول ماليات و 
ايجاد هماهنگي و وحدت رويه در تعيين ماليات عملكرد 

سال ۱4۰۱ برخي از صاحبان مشاغل مقرر مي دارد؛ 
مشمولين تبصره ماده )۱۰۰( قانون ماليات هاي مستقيم 

اصاحي مصوب ١٣٩٤: 
- تمامي صاحبان مشاغلي كه مجموع فروش كالا و ارايه 
خدمات آنها در س��ال ۱4۰۱ حداكث��ر صد برابر معافيت 
موض��وع م��اده )۸4( قانون ماليات هاي مس��تقيم مبلغ 
۶۷,2۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ريال بوده و فرم ماليات مقطوع براي 
آنها در درگاه خدمات الكترونيك سازمان بارگذاري شده 
است مشمول مقررات اين دستور العمل بوده و از نگهداري 
اسناد و مدارك موضوع قانون ماليات هاي مستقيم مصوب 
۱۳۹4 و ارايه اظهار نامه مالياتي براي عملكرد مذكور معاف 

مي باشند.
تبصره - صاحبان مشاغل زير مشمول اين دستورالعمل 
نمي باشند و اين موديان در اجراي مقررات ماده )۱۰۰( قانون 
مذكور مكلف به تسليم اظهارنامه مالياتي و پرداخت ماليات 

متعلق وفق مقررات قانوني مي باشند: 
الف- مودياني كه ميزان ف��روش كالا و ارايه خدمات آنها 
در س��ال ۱4۰۱ پيش از مبلغ ۶۷,2۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ريال 

بوده است.
ب- در پرونده هاي مشاركت مدني چنانچه سهم درآمد 

با فروش حداقل يكي از ش��ركاء بي��ش از مبلغ مذكور در 
بند )۱( باش��د يا مجموع درآمد مش��اركت بيش از مبلغ 

۱۵۰,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ريال باشد.
ج- صاحبان مشاغلي كه در اجراي جزو )2( بند )ز( تبصره 
)۶( قانون بودجه سال ۱4۰۱ كل كشور مكلف به استفاده 
از پايانه هاي فروشگاهي بوده و با توجه به اطاعات دريافتي 
نسبت به نصب آن اقدام ننموده و همچنين مواردي كه بر 
اساس اطاعات واصله از سامانه سوت زني نسبت به استفاده 

از پايانه هاي فروشگاهي اقدام ننموده اند.
د- صاحبان مشاغلي كه براي آنها فرم موضوع تبصره ماده 
)۱۰۰( قان��ون ماليات هاي مس��تقيم در درگاه خدمات 
الكترونيكي سازمان امور مالياتي كشور قرار داده نشده است.

در كنار آن، با توجه به احكام بند )و( تبصره ۱2 و بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱4۰2 كل كشور مقرر مي دارد: 
١- س��قف معافي��ت مالياتي موض��وع م��اده ۸4 قانون 
ماليات هاي مستقيم اصاحي مصوب  ۱۳۹4/۰4/۳۱در 
سال ۱4۰2 مبلغ يك ميليارد و دويست ميليون ريال است.

2- مجموع درآمد اشخاص حقيقي كه تحت عناويني از 
قبيل حقوق و مزايا )به استناي عيدي و كارانه اعضاي هيات 
علمي باليني تمام وقت جغرافيايي و پزشكان متخصص 
باليني تمام وقت جغرافيايي،( مقرري يا مزد، حق شغل، حق 
شاغل ،فوق العاده ها، اضافه كار، حق الزحمه حق مشاوره حق 
حضور در جلسات ،پاداش حق التدريس، حق التحقيق، 
حق پژوهش و كارانه اعم از مس��تمر با غيرمستقيم كه به 
صورت نقدي و غير نقدي، از يك يا چند منبع، در بخش 
دولتي يا غير دولتي تحصيل مي نمايند، چه از كارفرماي 
اصلي يا خيرام الموضوع تبصره ۱ ماده ۸۶ قانون ماليات هاي 
مستقيم باش��د، پس از كسر بخشودگي، معافيت و ساير 
مشوق هاي ساير مشوق هاي مقرر در قانون ماليات هاي 
مستقيم و ساير قوانين از جمله ماده ۵۶ قانون جامع خدمات 
رساني به ايثارگران مصوب۱۳۸۶/۰4/۰۳ ، ماده 2۵ قانون 
حمايت از معلولان مصوب  ۱۳۹۶/۱2/2۰به نرخهاي زير 

مشمول ماليات  مي باشد.
-2-۱ نسبت به مازاد يك ميليارد و دويست ريال، تا يك 
ميليارد و ششصد و هشتاد ميليون ريال: ده درصد )۱۰%( 

-2-2 نسبت به مازاد يك ميليارد و ششصد و هشتاد ميليون 
ريال تا دو ميليارد و هفتصد و شصت ميليون ريال: پانزده 

درصد )%۱۵( 
-2-۳ نسبت به مازاد دو ميليارد و هفتصد و شصت ميليون 
ريال تا چهار ميليارد و هشتاد ميليون ريال: بيست درصد 

 )%2۰(
-2-4 نسبت به مازاد چهار ميليارد و هشتاد ميليون ريال 

به بالا: سي درصد )۳۰%( 
حمايت همزمان از سبد معيشتي مردم با توجه به نرخ بالاي 
تورم و از سوي ديگر توليدكنندگان با توجه به فشارهايي 
كه در س��ال هاي گذشته تحمل كرده اند، احتمالا يكي از 
اصلي ترين چالش هايي اس��ت كه دولت در سال جاري و 
البته سال هاي آينده با آن رو به رو خواهد بود و بايد ديد كه 
آيا در برنامه هفتم توسعه براي اين موضوع راهكاري عملي 
تدارك ديده شده يا همچنان بايد براي بهبود اوضاع به آينده 

اميدوار باقي ماند. 
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نقد اژه اي به شوراي هماهنگي 
اقتصادي سران قوا

رييس قوه قضاييه گفت: دش��منان براي پيشبرد 
توطئه ها و نقش��ه هاي خود روش هاي مختلفي را 
به كار مي بندند؛ در برخي موارد، راهبرد دش��من 
ايج��اد اختاف ميان م��ردم و دوقطبي س��ازي و 
چندقطبي س��ازي در جامعه پيرامون يك س��وژه 
اس��ت؛ در برخ��ي م��وارد، راهبرد دش��من ايجاد 
اختاف ميان مسوولان است در مواردي نيز راهبرد 
دشمن متمركز بر ايجاد اختاف ميان مسوولان و 

مردم است.
 حجت الاسام والمس��لمين محسني اژه اي، طي 
سخناني در بيست وسومين همايش دادستان هاي 
عمومي و انقاب، نظامي و ويژه روحانيت سراس��ر 
كشور در مشهد مقدس، با بيان اينكه دادستان ها 
در صف مقدم رسيدگي به مسائل كيفري هستند، 
اظه��ار كرد: م��ا در جايگاهي حقوقي ق��رار داريم 
كه مي توانيم از طريق اين جايگاه به نحو احس��ن 
به مردم، نظام و كش��ور خدمت كنيم و در مس��ير 
آرمان هاي والاي انقاب اس��امي و ستاندن حق 
مظلوم از ظالم، گام برداريم. رييس دس��تگاه قضا 
در ادامه با تبيين و تش��ريح مس��ووليت هاي ذاتي 
و قانون��ي قوه قضاييه و دادس��تان ها، تصريح كرد: 
ما بايد بررس��ي كنيم كه آيا در اموري نظير ايجاد 
امنيت اعم از رواني و فيزيكي، دفع ش��ر و اش��رار، 
استيفاي حق، راست كردن كجي ها، جلوگيري از 
ايجاد كجي ها و ... نقش آفريني اثرگذار داشته ايم يا 
خير؟ اگر پاسخ منفي است بايد ببينيم ضعف ها و 
نواقص كجاست و مجدانه در جهت رفع آنها اقدام 
كنيم.  رييس قوه قضاييه در ادامه با اشاره به جنگ 
تركيبي و همه جانبه تحميل شده از ناحيه دشمنان، 
بيان داشت: هدف اصلي دش��منان مقابله با نظام 
اس��امي و ولايي ما اس��ت. رييس عدليه در ادامه 
با اشاره به ضرورت مراقبت كامل از نفوذ شيطان و 
شيطان صفتان گفت: گاهي يك فرد گمراه و اهل 
ضالت، خ��ود را در صف افراد مومن قرار مي دهد؛ 
در اين قبيل موارد بايد نهايت هوشياري و تدبير را 
به خرج دهيم. رييس قوه قضاييه با اشاره به هدف 
دش��من براي تحت فش��ار قرار دادن و ضربه زدن 
به اقتصاد كش��ور و معيشت مردم گفت: دشمنان 
براي پيشبرد توطئه ها و نقشه هاي خود روش هاي 
مختلفي را به كار مي بندند؛ در برخي موارد، راهبرد 
دشمن ايجاد اختاف ميان مردم و دوقطبي سازي 
و چندقطبي س��ازي در جامعه پيرامون يك سوژه 
است؛ در برخي موارد، راهبرد دشمن ايجاد اختاف 
ميان مسوولان است؛ در مواردي نيز راهبرد دشمن 
متمركز بر ايجاد اختاف ميان مس��وولان و مردم 
است؛ حال سوال اساسي آن است كه بايد در مقابله 
با اين راهبردهاي دشمن، چه تمهيدات و تدابيري 
را اتخاذ ك��رد؟ اژه اي ادامه داد: ما بايد در وهله اول، 
به بيانات امام و مقتداي خود توجه كرده و شرايط 
كش��ور را درك كنيم و بدانيم كه مس��اله اصلي و 
اولويت دار كش��ور، مساله اقتصادي است؛ چنانچه 
مشكات اقتصادي مرتفع نشود به تبع آن، مسائل 
و مش��كات فرهنگي و اجتماعي و امنيتي ايجاد 
مي گردد و به دنبال اي��ن امر، بر حجم پرونده هاي 
قضايي نيز افزوده مي ش��ود.  رييس دس��تگاه قضا 
با اشاره به سازوكارهايي كه براي غلبه بر مسائل و 
مشكات اقتصادي ايجاد شده، مشخصاً به تشكيل 
ش��وراي عالي هماهنگي اقتصادي سران قوا اشاره 
كرد و گفت: متأس��فانه ش��وراي مزبور با توجه به 
اختيارات و ظرفيت هايي كه داش��ت، نتوانست به 
نحو مطلوبي عمل كند؛ لذا بايد نواقص و كاستي هاي 
موجود در امر تجميع قوا و هماهنگي ها، براي غلبه 

بر مسائل و مشكات اقتصادي مرتفع گردد.  
محس��ني اژه اي بيان داش��ت: همه مس��وولان و 
دستگاه هاي ذي ربط كشور، در امر غلبه بر مسائل 
و مش��كات اقتصادي بايد با تمام قوا ورود داشته 
باشند؛ ما نيز در قوه قضاييه ضروري است كه بدانيم 
چه كارهاي��ي را در رابطه با موضوع فوق الذكر بايد 
انجام دهيم و از چه كارهايي بايد اجتناب كنيم؛ بايد 
همواره اين سوال را از خود مطرح كنيم آيا امكان 
آن وجود ندارد كه دشمن در بين خود ما اختاف 
بيفكند؟  رييس عدليه گفت: دشمن با تمام توان 
مشغول دروغ پراكني و سياه نمايي و تحريف است؛ 
حال در اين وضعيت وظيفه و مسووليت ما چيست؟  
رييس قوه قضاييه اظهار داشت؛ در مورد قوه قضاييه 
نقد، اعتراض يا هجمه مي ش��ود، اعتراض و انتقاد 
گاهي در قالب نقد بر ضعفي اس��ت؛ ما بارها اعام 
كرده ايم كه از نقد سازنده و خيرخواهانه استقبال 
كرده و درصدد رفع ضعف ها و كاس��تي هاي خود 
برمي آييم؛ اما گاهي هم هجمه هايي كه در قالب نقد 
عليه قوه قضاييه مطرح مي شود با واقعيت همخواني 
ندارند و تحريف و تخريب محس��وب مي ش��وند. 
محس��ني اژه اي ادامه داد: در مواردي، ضعف ها و 
مش��كات در دستگاه قضايي ناش��ي از اشكالات 
موجود در يك س��اختار يا تشكيات است؛ تجربه 
نشان داده است كه براي رفع اين قبيل مشكات 
بايد به جاي ايجاد س��اختارها و تشكيات موازي، 
به تقويت آن س��اختار و تشكيات داراي اشكال و 
ضعف بپردازي��م و با هم افزايي و كمك يكديگر در 
دستگاه قضايي، بدون آنكه ذره اي در فكر تضعيف 
يكديگر باشيم به برطرف كردن نقاط ضعف مبادرت 
ورزي��م. وي در ادامه س��خنان خ��ود در همايش 
دادس��تان هاي سراسر كش��ور با تبيين و تشريح 
دايره اعمال تأسيسات ارفاقي در قبال محكومان و 
زندانيان، بيان داشت: بسياري از مجازات هاي مقرر 
شده در قوانين، تعزيري هستند و براي آنها »اقل« 
و »اكثر« لحاظ ش��ده اس��ت؛ در اين قبيل موارد، 
دست قاضي باز است و مي تواند چنانچه مجازات 
»اقل« كارساز و بازدارنده نيست، مجازات »اكثر« 
را اعمال كند؛ در مواردي نيز به اقتضاي شرايط يا 
شايسته ارفاق بودن محكوم، بايد مجازات »اقل« 

را تجويز كرد. 

عوامل حمله تروريستي
»خانه اصفهان« اعدام شدند

حكم اعدام محكومان صالح ميرهاشمي، مجيد كاظمي 
شيخ شباني و سعيد يعقوبي كردسفلي از عوامل حمله 
تروريس��تي محله خانه اصفهان در آبان ماه ۱4۰۱ كه 
منجر به ش��هادت تعدادي از نيروه��اي حافظ امنيت 
شد، بامداد امروز 2۹ ارديبهشت ۱4۰2 به اجرا درآمد. 
به گزارش مركز رس��انه قوه قضاييه، 2۵ آبان ماه سال 
۱4۰۱، در پي حمله مس��لحانه تروريستي در ميدان 
نگهباني محله خانه اصفهان، ۳ مدافع امنيت به نام هاي 
اسماعيل چراغي، محسن حميدي و محمد كريمي به 
شهادت رسيدند. عوامل اين حمله، با هماهنگي قبلي 
كه با يكديگر داشتند دس��ت به اقدام تروريستي زده و 
با كشيدن ساح به قصد جان مردم و ماموران اقدام به 
تيراندازي كردند.  در اين عمليات تروريستي تعدادي از 
مردم و نيروهاي حافظ امنيت نيز مجروح شدند. پس 
از دستگيري عوامل تيراندازي و صدور كيفرخواست، 
جلس��ات دادگاه رسيدگي به اتهامات ۶ نفر از متهمان 
اين پرونده در دادگستري استان اصفهان برگزار شد. در 
فرآيند برگزاري دادگاه چهار نفر از متهمان داراي وكيل 
تعييني بودند و دو نف��ر نيز به علت عدم معرفي وكيل 
تعييني، از امكانات قانوني اس��تفاده كرده و براي آنها 
وكاي تسخيري در نظر گرفته شد و پس از برگزاري 
جلسات رسيدگي و بررسي مستندات و اخذ دفاعيات 
متهم��ان و وكاي آنها، راي دادگاه بدوي صادر ش��د.  
براساس احكام صادره صالح ميرهاشمي بلطاقي فرزند 
س��يد كاظم متهم رديف اول پرونده به اتهام محاربه از 
طريق كشيدن س��اح كلت كمري در معابر عمومي، 
تشكيل و اداره دسته و گروه مجرمانه به قصد برهم زدن 
امنيت كش��ور و اجتماع و تباني منتهي به جرايم ضد 
امنيت داخلي و عضويت و همكاري با گروهك منافقين؛ 
مجيد كاظمي شيخ شباني فرزند محمدرضا متهم رديف 
دوم پرونده به اتهام محاربه از طريق كش��يدن س��اح 
كاشينكف و عضويت در دستجات و جمعيت غيرقانوني 
به قصد برهم زدن امنيت كشور و اجتماع و تباني منتهي 
به جرايم ضد امنيت داخلي؛ سعيد يعقوبي كردسفلي 
فرزند كرمعلي متهم رديف سوم پرونده به اتهام محاربه 
از طريق اقدام به كش��يدن اسلحه و اس��تفاده از كلت 
كمري، عضويت در دستجات و جمعيت غيرقانوني به 
قصد برهم زدن امنيت كشور و اجتماع و تباني منتهي 
به جرايم ضد امنيت داخلي كش��ور ب��ه اعدام محكوم 
شدند.  طبق شواهد و مس��تندات موجود در پرونده و 
اقارير صريح متهمان، تيراندازي هاي صورت گرفته از 
طرف اين ۳ نفر منجر به شهادت ۳ نفر از نيروهاي مدافع 
امنيت در شهر اصفهان شده بود. همچنين براي ديگر 
متهمان پرونده احكام زندان صادر شد و يكي از متهمان 
نيز از اتهامات وارده تبرئه شد. پس از اعتراض متهمان 
پرونده، راي بدوي در ديوان عالي كش��ور مورد بررسي 
مجدد قرار گرفت كه با توجه اس��ناد و مدارك متقن، 
در نهايت حكم اعدام متهمان رديف اول تا سوم تاييد 
شد. در دادنامه صادر ش��ده از سوي ديوان عالي كشور 
آمده است: فرجام خواهان رديف هاي اول تا سوم آقايان 
صالح ميرهاشمي، مجيد كاظمي شيخ شباني و سعيد 
يعقوبي كردسفلي از حيث عنوان اتهامي محاربه از طريق 
تيراندازي با ساح گرم از نوع ساح جنگي كلت كمري 
و كاشينكف به سوي مامورين انتظامي و امنيتي كه 
منجر به شهادت سه نفر شد قصد و نيت براندازي نظام 
مقدس جمهوري اسامي ايران را داشته و سركردگي 
اغتشاش و آشوب را برعهده داشته اند و از طرف ديگر با 
سرپل گروهك تروريستي منافقين در خارج از كشور 
در ارتباط مس��تقيم بوده اند و از س��رپل خط گرفته و 
مرات��ب را به ديگران نيز منتقل كرده بودند. همچنين 
متهمان در اغتشاشات سال گذشته اماكن عمومي را 
به آتش كشيده و با س��اخت كوكتل مولوتف و پرتاب 
آن به سمت مامورين و مردم حريق عمدي ايجاد كرده 
و موجبات رعب و وحش��ت مردم را به همراه آورده اند. 
ديوان عالي كش��ور در ادامه دادنامه صادره آورده است: 
وكاي متهمان مورد اشاره اعتراض موجه و مستدلي 
كه توانايي خدشه و نقض دادنامه فرجام خواسته نسبت 
به حكم اعدام صادر شده را به عمل نياورده اند و از جهت 
رعايت تش��ريفات دادرس��ي نيز در محكوميت صادر 
شده اشكال خاصي به نظر نمي رسد مستندا به بند الف 
ماده 4۶۹ قانون آيين دادرس��ي كيفري مصوب ۹2 و 
اصاحي ۹4 ضمن رد فرج��ام خواهي دادنامه فرجام 
خواسته اجراي حكم اعدام تاييد و ابرام مي شود.  براساس 
مستندات و همچنين اقارير صريح متهمان، اين افراد با 
گروهك تروريستي منافقين در ارتباط بوده و اقدامات 
تروريستي خود را براساس دستورات گروهك منافقين 
انجام داده اند. متهم صالح ميرهاشمي در رابطه با ارتباط 
خود با گروهك تروريستي منافقين عنوان كرده است 
»يك صفحه به نام بي باك به من پيام داد كه حاضر به 
همكاري با ما هستيد؟ كه در ادامه من هم چندين نقطه 
را براي اطاع منافقين شناسايي و ارسال كردم، از جمله 
حوزه علميه ليمجير، پايگاه سپاه در خانه اصفهان و پايگاه 
بسيج كه از طريق تلگرام آدرس اين اماكن را براي آنها 
ارسال و اعام كردم كه مسلح هستم.« متهم به همراه 
همدستان خود در يك اصطبل اقدام به ساخت كوكتل 
مولوت��ف كرده بود و تصاوير كوكتل ها را براي س��رپل 
گروهك تروريستي منافقين ارس��ال مي كرده است.  
متهم ميرهاشمي همچنين در ارتباطاتي كه با عوامل 
گروهك منافقين داش��ته، عنوان كرده اس��ت كه »ما 
يك تيم ۵ نفره مسلح هستيم و از نظر مالي و پشتيباني 
به هيچ كس��ي احتياجي نداريم.« براساس مستندات 
پرونده، صالح ميرهاشمي همچنين تصاويري را از محله 
خانه اصفهان براي گروهك منافقين ارسال كرده است.  
صالح ميرهاشمي درخصوص ساح كمري خود عنوان 
كرده است كه س��ال ۱4۰۰ در كردستان اسلحه كلت 
كمري را به همراه تعدادي تير به قيمت ۸ ميليون و ۳۰۰ 
هزار تومان با يك خشاب اضافه خريداري كرده است. 
متهم صالح ميرهاشمي در اقارير خود نزد ضابط قضايي 
اعام كرده است كه چهار حلقه لاستيك در زمين حسن 
نفتي را برداشته به سمت فلكه نگهباني خانه اصفهان 
رفته و آن ها را به وس��ط خيابان انداخته و اقدام به سر 

دادن شعار كرديم.

از ماليات و ارز تا سياست هاي حمايت از توليد و كاهش تورم

رييس جمهور: 

خطيب موقت نماز جمعه تهران: 

رونمايي از برنامه هفتم توسعه؛ كمي دير، كمي مبهم

سيستان وبلوچستان پاره تن ايران است

دختران در نظام جمهوري اسلامي ايران از جايگاه بي نظيري برخوردارند

رييس جمهور با اش��اره به اقدامات صورت گرفته در 
جهت محروميت زدايي و توسعه استان، سيستان و 
بلوچستان را پاره تن ايران خواند و گفت: با توجه به 
ظرفيت هاي عظيم موجود بايد تاش بيشتري براي 
رفع نيازهاي مردم سيس��تان و بلوچس��تان صورت 
گيرد. سيد ابراهيم رييس��ي در آخرين برنامه سفر 
يك روزه خود به اس��تان سيس��تان و بلوچستان در 
نشستي صميمانه با سران طوايف و معتمدين استان 
به گفت وگو نشست. رييسي وحدت و انسجام موجود 
در ميان طوايف و مذاهب اسامي استان را مثال زدني 
و شايسته شكر الهي عنوان كرد و گفت: در شرايطي 
كه امروز راهبرد دشمن ايجاد تفرقه و اختاف است، 
بزرگان و س��ران طوايف اين اس��تان بايد به موضوع 
وحدت و انس��جام به ديده راهبرد بنگرند. رييس��ي 
در ادامه مرزي بودن اس��تان سيستان و بلوچستان 
به رغم برخي تحركات براي ناامن سازي اين منطقه 
را نه تهديد، بلكه يك فرصت دانس��ت و با اش��اره به 
توافقات خوب صورت گرفته در راس��تاي توس��عه 
روابط تجاري و اقتصادي با پاكستان از جمله احداث 
۷ بازارچ��ه مرزي مش��ترك تصريح ك��رد: معتقدم 
بهترين و معتمدترين تجار و بازرگانان در اين استان 

وجود دارند كه مي توانند تجارت با همسايگان را رونق 
بخشند. رييس جمهور همچنين ثبات امنيت در اين 
استان را از ديگر موهبت هاي الهي و ثمره مجاهدت ها 
و جانفش��اني هاي شهدا دانس��ت و تاكيد كرد: بايد 
تاش شود كه عده اي سودجو نتوانند با اقداماتي نظير 
جرايم س��ازمان يافته امنيت اين استان را مخدوش 
كنند. رييسي در ادامه با اشاره به تاش دشمنان براي 
برهم زدن امنيت و آرامش كشور در اغتشاشات پاييز 
سال گذش��ته گفت: در جريان حوادث سال گذشته 
افرادي خواستند با ايجاد اغتشاش امنيت جامعه را 
مختل و نظم را بر هم بزنند كه اين اقدامات مورد قبول 
هيچ شهروندي نيست، اما عده اي نيز كه در اين ماجرا 
هيچ نقشي نداشتند يا از نماز جمعه باز مي گشتند، 
يا عابر و كاس��ب بودند، مورد آس��يب قرار گرفتند و 
مظلوم واقع شدند و اين وظيفه ما است كه نسبت به 

آنها توجه داشته باشيم.
رييسي تصريح كرد: بنده نيز بافاصله پس از حادثه 
تلخ نماز جمعه زاهدان وزير كشور را مامور كردم تا با 
سفر به اين استان، هم عوامل اين حادثه را شناسايي 
و با آنها برخورد كند و هم كس��اني ك��ه در اين حادثه 
مظلوم واقع ش��دند مورد دلجويي ق��رار بگيرند. بعد 

از آن هم گروه هاي مختلفي براي سركش��ي به همه 
خانواده هاي آسيب ديده اعزام شدند و بنده هم شخصا 
مترصد فرصتي هستم كه از اين خانواده هاي محترم و 
عزيز دلجويي كنم و اين توجه مقطعي نخواهد بود بلكه 

مستمرا ادامه خواهد داشت.
رييس جمهور در بخش ديگري از سخنان خود با اشاره 
به اقدامات صورت گرفته در جهت محروميت زدايي و 
توسعه استان، سيستان و بلوچستان را پاره تن ايران 
خوان��د و تصريح ك��رد: قطعا وضعيت امروز اس��تان 
سيس��تان و بلوچس��تان با قبل از انقاب اس��امي و 
حتي سال هاي ابتدايي پس از پيروزي انقاب بسيار 
متفاوت اس��ت و اقدامات گسترده اي در جهت ايجاد 
زيرساخت هاي عمومي در اين استان صورت گرفته، اما 
حتما اين وضعيت با نقطه مطلوب فاصله دارد و با توجه 
به ظرفيت هاي عظيم موجود بايد تاش بيشتري براي 
رفع نيازهاي مردم سيستان و بلوچستان صورت گيرد.

اولويت قراردادن احداث مراكز بهداش��تي و درماني، 
پيگيري احداث مراكز ش��بانه روزي تعليم و تربيت از 
سوي آموزش و پرورش و همچنين بررسي مشكات 
برخي اراضي شخصي ملي شده در اين استان از جمله 
تاكيدات رييس جمهور ناظر به مطالبه برخي مدعوين 

حاضر در اين نشست بود.
رييسي همچنين ايجاد آرامش در زندگي مردم، مهار 
تورم و رش��د و رونق توليد را وظيفه دولت دانس��ت و 
بر ع��زم و اهتمام جدي دولت ب��راي تحقق اين مهم 

تاكيد كرد.
رييس جمهور در سفر به سيس��تان و بلوچستان در 
سخناني با اشاره به سابقه تاريخي و توافقات و معاهدات 
ايران و افغانس��تان درباره حقابه هيرمند تاكيد كرد: 
»مي خواهم ب��ه حاكمان افغانس��تان عرض كنم كه 
اين س��خن بنده را مطلب عادي تلقي نكنند، بسيار 
جدي بگيرند؛ به مسوولان و حاكمان افغانستان اخطار 
مي كنم كه حق مردم و منطقه سيستان و بلوچستان 
را سريعا بدهند.« وي با اشاره به برخي ادعاهاي منتشره 
مبني بر اينكه س��د احداث ش��ده روي هيرمند آب 
چنداني ندارد يا بخش��ي از آن رسوبات است، تصريح 
كرد: »بايد هر چه سريع تر اين اجازه به كارشناسان ما 
داده شود تا اين مساله را بررسي كنند، اگر كارشناسان 
ما اين مطلب را تاييد كردند، بسيار خب اشكال ندارد، 
در نب��ودن آب ما بحثي نداريم، اما اگر آب وجود دارد، 
اين حق مردم سيستان و بلوچستان بايد داده شود و ما 
به هيچ عنوان اجازه نمي دهيم حق مردم ضايع شود.«

خطيب موقت نماز جمعه تهران با اشاره به فرا رسيدن 
روز مياد حضرت معصومه)س( و نامگذاري آن به عنوان 
روز دختر، گفت: دختران در نظام جمهوري اس��امي 
ايران از جايگاه��ي برخوردارند كه در هيچ جاي دنيا از 
اين جايگاه برخوردار نيستند. حجت الاسام والمسلمين 
سيد كاظم صديقي در خطبه نماز جمعه تهران در روز 
جمعه - 2۹ ارديبهشت ماه سال ۱4۰2 - با بيان اينكه 
بدون صبر، مقاومت و پافشاري هيچ شخص و ملتي به 
جايگاه و قله نرسيده است، اضافه كرد: ما هرچه به قله 
نزديك تر مي شويم، فشارها نيز افزايش پيدا مي كند. وي 
گفت: شما مردم در طول اين 4۳ سال با تمام توطئه ها، 
سختي ها، فشارها و نفوذي ها مقابله كرديد و ايستاديد؛ 
چرا كه هدف داريد و هدف اول ش��ما اجراي دس��تور 

خداس��ت، چرا كه ما همه خود را بن��ده خدا مي دانيم. 
خطيب موقت نماز جمعه تهران با بيان اينكه دشمنان 
تاش كردند كه به خاطر اين سختي ها و فشارها مردم 
ايران را نااميد كنند، اظهار كرد: ولي شما هميشه اميدتان 
به خدا بوده و ب��ا اميد در صحن ايس��تاده ايد. صديقي 
همچنين با بيان اينكه تقوا زمينه رش��د انسان هاست، 
در بخش ديگري از صحبت هاي خود گفت: در آستانه 
 فرارسيدن دهه كرامت و مياد حضرت معصومه )س(

 هستيم، ايش��ان يك الگو براي همه انسان ها محسوب 
مي ش��ود. وي با بيان اينكه زيربناي شخصيت عرفاني، 
علمي، فقاهتي و اجتماعي رهبر معظم انقاب اسامي در 
دامن كريمه اهل بيت)ع( حضرت فاطمه معصومه)س( 
شكل گرفت تصريح كرد: ايشان با بدرقه حضرت فاطمه 

معصومه)س( در پناه حضرت امام رضا)ع( قرار گرفتند 
و اكنون ايشان با توجه به جايگاه و مرتبه شان با ظلمات 
و تاريكي ها مقابله مي كنند. خطيب موقت نماز جمعه 
تهران با اشاره به نام گذاري روز مياد حضرت معصومه 
)س( به عنوان روز دختر، اظهار كرد: اين بيانگر اهميتي 
است كه نظام جمهوري اس��امي ايران براي دختران 
قائل اس��ت و توجه به آنه��ا را در دس��تور كار قرار داده 
است. اين دختران مادران آينده هستند و قرار است آنها 
قهرمان پرور، شهيدپرور و نخبه پرور باشند. صديقي با 
بيان اينكه دختران در نظام جمهوري اسامي ايران از 
جايگاهي برخوردارند كه در هيچ جاي دنيا از اين جايگاه 
برخوردار نيستند، گفت: جمهوري اسامي ايران نقطه 
عطفي براي توجه به ظرفيت هاي بانوان و دختران كشور 

بوده اس��ت. ما اكنون شاهد حضور بانوان در حوزه هاي 
علميه و پرورش صدها مجتهد، فقيه و نويسنده در اين 
مراكز هستيم. در حوزه دانش��گاهي و علمي و ورزشي 
نيز زنان ما رش��د قابل توجهي داشتند. با حفظ حجاب 
اسامي در ميادين مختلف ورزشي حضور پيدا كرده و 
كسب مدال كرده اند، بدون اينكه كوچك ترين خدشه اي 
به حجاب آنها وارد شود. خطيب موقت نماز جمعه تهران 
در بخش ديگري از صحبت هاي خود با اش��اره به ديدار 
اخير دست اندركاران حج با مقام معظم رهبري و قرائت 
بخشي از صحبت هاي ايشان در اين ديدار تصريح كرد: 
موضوع حج از مهم ترين موضوعات در اس��ام است و 
حجاج ايراني به نمايندگي از ملت ايران در مراسم حج 

شركت مي كنند.



ادامه از صفحه اول|
براساس محاس��به حقابه ايران سالانه به ۸۲۰ ميليون 
مترمكعب مي رسد. در ماده پنجم اين معاهده، نوشته 
شده است كه افغانستان با حفظ حقابه ايران، حق هرگونه 
استفاده از رود هيرمند را دارد. هم چنان پيش بيني شده 
كه ايران حق استفاده اضافه از آنچه مشخص شده، ولو كه 
هيرمند پرآب هم باشد را ندارد. علي رغم انعقاد قرارداد 
حقآبه هيرمن��د، از اواخر دهه ۱۳۷۰ )خورش��يدي( و 
هم زمان با كاهش بارش سالانه و گسترش خشكسالي 
بر سيس��تان، ميزان ورودي آب رود هيرمند به درياچه 
هامون مرتب��اً كاهش يافت. انتق��ال آب هامون جهت 
استفاده در شهر زاهدان توسط خط لوله و انتقال و ذخيره 
اندازه زيادي از آب درياچه هامون به چاه هاي نيمه زابل 
و همچنين استفاده آب هامون براي كشاورزي از عوامل 

اصلي خشكي هامون مي باشد.

     بررسي ادعاي افغانستان
 پيرامون حقا به ايران

خلاصه اين كشمكش ادامه پيدا كرد و گفتني است بر 
اساس اطلاعات ماهواره اي حوضه آبريز هيرمند، ميزان 
بارندگي در بالادس��ت اين رودخانه در طول ۳۳ س��ال 
گذشته كاهش پيدا نكرده و به مفاد مندرج در معاهده 
۱۳5۱ براي تامين حقابه ايران عمل نشده است. مسير 
پر پيچ و خم رودخانه هيرمند كه حركت خود را رشته 
كوه هاي هندوكش در كش��ور افغانستان آغاز مي كند 
و در انتها به تالاب هامون واقع در مرز سياس��ي ايران و 
افغانستان ختم مي شود، به عنوان نمادي از صلح و صفا 
بين دو كشور دوست و همس��ايه در منطقه سيستان 
بزرگ به حس��اب مي آيد. بر مبناي اين قرارداد حقابه 
ايران از رودخانه هيرمند در س��ال نرم��ال آبي به طور 
متوسط ۸۲۰ ميليون متر مكعب براي يك سال در نظر 
گرفته شده و اين آب به تالاب هامون مي ريزد. رودخانه 
هيرمند اصلي ترين منبع تامين حقابه تالاب هامون به 
حساب مي آيد. در اين شرايط، خشك شدن تدريجي اين 
تالاب كه از اوايل دهه ۷۰ شمسي آغاز شده و در سال هاي 
اخير با شدت بيشتري پيش رفته، زمينه تغييرات منفي 
زيست بوم منطقه را مهيا كرده است تا جايي كه نام اين 
تالاب در »ليست تالاب هاي در معرض خطر« )مونترو( 
ذكر شده اس��ت. خشك ش��دن هامون علاوه بر ايجاد 
آسيب هاي گسترده به اقتصاد ايران و افغانستان زمينه 
بروز آسيب هاي گسترده محيط زيست منطقه را مهيا 
كرده و مرگ ميليون ها موجود زنده ساكن در اين منطقه 
را رقم زده اس��ت. همچنين افزايش مشكلات ناشي از 
توليد ريزگرد نيز زندگي مردم در دو سمت مرز را با تهديد 
مواجه مي كند. در همين ارتباط يكي از اصلي ترين دلايل 
به منظور خشك شدن تالاب بين المللي هامون، كاهش 
حقابه اين تالاب از مناطق بالادست رودخانه  هيرمند، 

تلقي مي شود.
با توجه به قيد س��ال نرمال آبي در قرارداد سال ۱۳5۱ 
قانون معاهده راجع ب��ه آب رودخانه هيرمند، پيش از 
هرگونه اظهارنظر پيرامون مساله كاهش حقابه ايران از 
سوي طرف افغانستاني بايد بررسي شود كه اين كاهش 
حقابه ناش��ي از كاهش بارندگي در مناطق بالادس��ت 
رودخانه بوده است يا خير. لازم به تاكيد است، برمبناي 

ادعاي مقامات افغانستاني، تغييرات اقليمي و كاهش 
بارش در سال  هاي اخير، باعث كاهش جريان رود هيرمند 
و به تبع آن كاهش حقابه ايران شده است. در اين راستا، 
بر مبناي بند چهارم قانون معاهده راجع به آب رودخانه 
هيرمند، در سال هايي كه در اثر حوادث اقليمي مقدار 
جريان آب از سال نرمال آب كمتر باشد، ارقام تحويل آب 
به ايران با تعديل صورت مي پذيرد اما بر اساس اطلاعات 
ماهواره اي PERSIANN-CDR و CHIRPS در بازه 
۳۳ ساله ۱9۸۳ تا ۲۰۱6، ميزان بارندگي فصلي و سالانه 

در حوضه آب ريز هيرمند افزايش داشته است.
از طرفي ميزان بارش فصلي و س��الانه در بالادست سد 
كجكي )ايستگاه دهراوود( كه به استناد بند ج قرارداد به 
عنوان مبناي تعيين سال نرمال، مافوق نرمال و كمتر از 

نرمال تلقي مي شود، افزايش داشته است.
به طور كلي براساس آمارهاي ماهواره اي، كاهش قابل 
ملاحظ��ه و معني داري در مقدار ب��ارش در كل حوضه 
آبريز هيرمند در دوره ۱9۸۳ تا ۲۰۱6 رخ نداده و كاهش 
حقابه ايران بر اس��اس معاهده ۱۳5۱ به دليل كاهش 
بارندگي، ادعاي صحيحي نيس��ت. با توج��ه به اينكه 
كاهش حقابه ايران از رودخانه هيرمند در شرايطي اتفاق 
افتاده كه ميزان بارندگي در حوضه بالا دست با كاهش 
مواجه نشده، لذا به نظر مي رسد، نقض ماده ۲ معاهده 
۱۳5۱ توسط افغانس��تان صورت گرفته است. محقق 
نشدن حقابه ۸۲۰ ميليون متر مكعبي ايران بر مبناي 
معاهده سال ۱۳5۱ در شرايطي اتفاق مي افتد كه سهم 
آب ايران از رودخانه هيرمند از 6۰ درصد تا پيش از سال 
۱۳5۱ به تنها ۱4 درصد پس از امضاي معاهده مذكور 
رسيده و تنها مصارف ش��رب و كشاورزي براي تعيين 
ميزان حقابه در نظر گرفته شده است. از طرفي احداث 
سد كمال خان در بالا دست حوضه آبريز اين رودخانه 
در كشور افغانستان، نگراني ها پيرامون تشديد مشكلات 
زيست محيطي ناش��ي از اجرا نشدن معاهده ۱۳5۱ را 

گسترده تر كرده است.

     وزير نيرو چه مي گويد
وزير نيرو با تأكي��د بر اينكه بر اس��اس معاهده ۱۳5۱ 
هيرمند بين ايران و افغانس��تان در خصوص رودخانه 

هيرمند، كش��ور افغانستان متعهد به تحويل به هنگام 
حقابه ايران است، افزود: آنها مكلف هستند در تحقق اين 
امر، هرگونه مانع سياسي و فني ايجاد شده را رفع كرده 
و حقابه مردم را در مرز دو كشور به ايران تحويل دهند. 
به گ��زارش پايگاه اطلاع رس��اني وزارت نيرو، علي اكبر 
محرابيان، با اشاره به شرايط تأمين آب سيستان و معاهده 
هيرمن��د اظهار كرد: همان گونه ك��ه رييس جمهوري 
منطبق بر قوانين بين المللي و متن دقيق معاهده هيرمند 
اشاره كردند، دولت مصمم است در همه شؤون حق مردم 
كشور را بگيرد و موضوع حقابه هم به عنوان مصداق حق 
مردم با جديت دنبال مي شود تا به طور كامل بر اساس 
معاهده موجود وصول شود. وزير نيرو با اشاره به وجود آب 
در سد كجكي در بالادست روخانه مرزي هيرمند تأكيد 
كرد: در افغانستان وجود آب در سد بالادست مورد وثوق 
اطلاعات ما و داده هاي جهاني است و موضوع وجود آب 
در س��د كجكي نيز مورد تأييد حاكمان افغانستان قرار 
گرفته اس��ت. وي افزود: اگر معاهده هيرمند في مابين 
ايران و افغانستان به طور دقيق بررسي شود، مشخص 
خواهد شد، تنها عامل تاثيرگذار روي تعيين حقابه ميزان 
نزولات جوي و جريان آب ورودي از بالادست سد كجكي 
است و تنها اين متغير بر تعيين سهم ايران از حقابه سالانه 

اثرگذار است.
وزير نيرو با اش��اره به متن معاهده هيرمند تأكيد كرد: 
بر اس��اس معاهده بين ايران و افغانس��تان در خصوص 
رودخانه هيرمند، كشور افغانستان متعهد به پرداخت به 
هنگام حقابه ايران است و آنها مكلف هستند در تحقق 
اين امر، هرگونه مانع سياس��ي و فني ايجاد شده را رفع 
كرده و حقابه مردم را در مرز دو كش��ور به ايران تحويل 
دهند. محرابيان با اشاره به رهاسازي آب از سد كجكي 
تا س��د انحرافي كمال خان گفت: بر اساس مستندات 
موجود و مورد استناد جهاني، طالبان در فصول مختلف 
اخير رهاسازي آب از سد كجكي به سمت سد انحرافي 
كمال خان را انجام داده و از سد كمال خان هم آب را به 
ولايت نيمروز رسانده است؛ بر اين اساس اگر بر خلاف 
معاهده مانع جديدي در اين مس��ير ايجاد نشده باشد، 
مساله فني در رس��يدن آب وجود ندارد. وي ادامه داد: 
مضافاً اينكه تنها عامل اثرگذار بر حقابه مساله نزولات 

جوي است و ساير مسائل حاشيه اي طرح شده ارتباطي 
با مس��اله وصول حقابه ندارد؛ كما اينكه سابقه دارد كه 
در س��ال هاي اخير در فصل بهار رهاس��ازي آب از سد 
كجكي براي رس��اندن آب هيرمند به ولايات هلمند و 
نيمروز واقع در افغانستان انجام شده و اين عذر كه آب 
از كجكي به مرز ايران نمي رسد نه از نظر حقوقي و نه از 
نظر تجربيات مشابه در سال هاي اخير پذيرفته نيست. 
وزير نيرو گفت: بر اساس تأكيد رييس جمهور ما مكلف 
به وصول حقوق مردم هستيم و مساله حقابه رود هيرمند 
به عنوان مصداق حق مردم ايران با جديت در دستور كار 
قرار دارد. محرابيان با اشاره به اينكه تيم فني جمهوري 
اسلامي ايران از بهترين متخصصان تشكيل شده است، 
گفت: اين تيم متخصص آمادگي دارد تا در چهارچوب 
قوانين بين الملل��ي و معاهده هيرمند به منظور تعيين 
وضعيت حقابه، از سد كجكي و نيز وضعيت سد انحرافي 
كمال خان و شرايط مسير رودخانه هيرمند از سد كجكي 

تا مرز ايران بازديد به عمل آورد.

     استقرار طالبان 
طالبان نيز پس از اس��تقرار، وعده هايي درباره اعطاي 
حق آبه هيرمند داد اما خلف وعده آنها اعتراض رسمي 
ايران را به دنبال داشت. چرا كه ساختار ايجاد شده بر رود 
هيرمند، بخش زيادي از آب پشت سد را به جاي ايران 
به سمت »شوره زار گودزره« هدايت مي كند. در حالي 
كه وزير آب و انرژي هيات حاكمه افغانستان گفته بود 
ما به ايران اطمينان داديم يك قطره آب هم به شوره زار 
گودزره نرود. اما با نگاه فني اساسا بدون تغيير در طراحي 
و اصلاح بند انحرافي كمالخان وعده طالبان عملي نبود 
مگر اينكه نيت ديگري داشته باشند. چرا كه بند انحرافي 
كمال خان حدود ۲ كيلومتر طول و ۲۰ متر ارتفاع دارد.  
در ساحل سمت چپ آن، سد كنترلي ديگري به طول 
54۰ متر احداث ش��ده كه اختلاف ارتفاع آن نسبت به 
تاج س��د ۱۰ متر پايين تر است.در عمل اين سازه نقش 
انحراف آب از مسير رودخانه هيرمند را دارد و بخش قابل 
توجهي از سيلاب ها را به »بيابان« مي فرستد. پس از طي 
مسيري ۱۰ كيلومتري، مجدداً روي رود بيابان، سدي به 
نام »قلعه افضل« احداث شده كه داراي سرريزي است 
كه سيلاب ها را نهايتاً به  دشت »رام رود« هدايت مي كند.

كه مرتفع تر بودن تاج سد قلعه افضل از تاج سرريز كنار 
بند انحرافي كمالخان ماهيت پنهان اين سيستم بزرگ 
طراحي را آشكار مي كرد .سيلاب ها نهايتاً از انتهاي اين 
قسمت به »رود خشك« مي رود و به شوره زار »گود زره« 
كه ظرفيت آبگيري آن بيش از ۲4 ميليارد مترمكعب 

است. مي رسد.

     نتيجه گيري
در واقع با طرح ريزي كلكس��يون از س��ازه هاي آبي در 
محدوده سد كمالخان و اجراي سريالي آنها با سرعتي 
باور نكردن��ي هرگز باعث بيداري تيم فني طرف ايراني 
نگرديد تا حيات بخش عظيمي از جنوب ش��رق كشور 
با تهديد مواجهه گردد. بي شك هر گونه اقدام ايران در 
خصوص رها سازي حقابه هيرمند بر اساس معاهدات 
بين طرفين بوده و جوامع بين المللي نيز حقانيت آن را 

تصديق مي كنند.

تحليل

خبر

اخبار 3 .Sat  نفت و انرژی May 20. 2023  2494   شنبه 30 ارديبهشت 1402    29 شوال 1444  سال نهم    شماره

معاون وزير نفت اعلام كرد
اختصاص حدود ۷۰۰ ميليون يورو 
براي بومي سازي توربوكمپرسورها 

و توربين هاي نفتي
مديرعامل شركت ملي نفت ايران با اشاره به امضاي ساخت 
و بومي سازي ۱4 توربوكمپرسور نفت با استفاده از توان 
داخلي به ارزش ۱۸۳ ميليون يورو، گفت: نزديك به 5۰۰ 
ميليون يوروي ديگر در قالب طرح هاي پيشرو براي ساخت 
6۰ دستگاه توربين و كمپرسور جديد به شركت هاي ايراني 
واگذار خواهد شد. به گزارش ايسنا، محسن خجسته مهر 
در حاشيه بيست و هفتمين نمايشگاه بين المللي نفت، 
گاز، پالايش و پتروش��يمي در مراس��م امضاي قرارداد 
ساخت ۱4 توربوكمپرسور نفت بين شركت ملي نفت و 
شركت توربوكپمرسور نفت با بيان اينكه امسال سال رشد 
توليد و مهار تورم است و رشد توليد در صنعت نفت فقط 
به معناي افزايش توليد نفت و گاز نيست، بلكه هر توليدي 
كه به عنوان پشتيباني كننده نفت و گاز باشد را رشد توليد 
مي دانيم، اظهار كرد: امروز قرارداد ساخت يكي از تجهيزات 
دوار مورد نياز نفت و گاز انجام مي شود. وي با تاكيد بر اينكه 
تجهيزات دوار يكي از تجهيزات انتقال نفت و گاز و تزريق 
آن براي رساندن به مبادي مصرف و صادرات است، اظهار 
كرد: تجهيزات دوار از جمله توربوكمپرسورهاي موجود 
در تاسيسات نفت و گاز قديمي بوده و با افت بازده مواجه 
هستند. معاون وزير نفت با بيان اينكه اغلب سازندگان 
توربوكمپرسورهاي فعلي ش��ركت هاي خارجي بوده و 
حاضر به تعميرات نيس��تند، گفت: امسال شركت ملي 
نفت تصميم گرفت در قالب توليد بار اول و ايراني كردن 
تجهيزات دوار، ساخت ۱4 توربو كمپرسور را به شركت 
توربوكمپرسور ايران واگذار كند. خجسته مهر ارزش اين 
سرمايه گذاري را ۱۸۳ ميليون يورو عنوان و اظهار كرد: اين 
تجهيزات در ميادين مناطق نفت خيز جنوب مورد استفاده 
قرار خواهد گرفت. وي با بيان اينكه اين اقدامات راهبردي 
و در قالب طرح هاي پيشران اس��ت و اميدوارم در مدت 
كوتاهي نخستين محصول را براي تجهيزات دوار توسط 
توربوكمپرسور نفت شاهد باشيم، اظهار  كرد: در مسير 
راهبرد كه افزايش و رشد توليد است، به دنبال آن هستيم تا 
شركت هاي ايراني حداكثر سهم را داشته باشند. مديرعامل 
شركت ملي نفت ايران افزود: در برنامه هفتم رشد هشت 
درصدي اقتصاد مد نظر است، در بند هشت برنامه هفتم 
توسعه به افزايش توليد نفت و گاز، ايجاد زنجيره ارزش و 
ايراني كردن و فناور كردن توليد نفت و گاز اشاره شده است. 
خجسته مهر با بيان اينكه شعار نمايشگاه امسال توليد 
فناورانه و مصرف بهينه است كه ساخت اين تجهيزات نيز 
با هدف بهينه  سازي و بالا بردن بازده انجام مي شود گفت: 
اميدواريم در برنامه پنج س��اله هفتم گام هاي مهمي در 

راستاي رشد توليد و مهار تورم برداريم.

وزير نيرو: 
افغانستان بر اساس معاهده 

مكلف به رفع موانع براي تأمين 
حقابه ايران است

وزير نيرو با تأكيد بر اينكه بر اساس معاهده ۱۳5۱ هيرمند 
بين ايران و افغانس��تان در خص��وص رودخانه هيرمند، 
كشور افغانستان متعهد به تحويل به هنگام حقابه ايران 
است، افزود: آنها مكلف هستند در تحقق اين امر، هرگونه 
مانع سياسي و فني ايجاد شده را رفع كرده و حقابه مردم 
را در مرز دو كشور به ايران تحويل دهند. به گزارش پايگاه 
اطلاع رس��اني وزارت نيرو، علي اكبر محرابيان، با اشاره 
به ش��رايط تأمين آب سيستان و معاهده هيرمند اظهار 
كرد: همان گونه كه رييس جمهوري منطبق بر قوانين 
بين المللي و متن دقيق معاهده هيرمنده اشاره كردند، 
دولت مصمم اس��ت در همه ش��ؤون حق مردم كشور را 
بگيرد و موضوع حقابه هم ب��ه عنوان مصداق حق مردم 
با جديت دنبال مي شود تا به طور كامل بر اساس معاهده 
موجود وصول شود. وزير نيرو با اشاره به وجود آب در سد 
كجكي در بالادست روخانه مرزي هيرمند تأكيد كرد: در 
افغانستان وجود آب در سد بالادست مورد وثوق اطلاعات 
ما و داده هاي جهاني اس��ت و موضوع وجود آب در س��د 
كجكي نيز مورد تأييد حاكمان افغانستان قرار گرفته است. 
وي افزود: اگر معاهده هيرمند في مابين ايران و افغانستان 
به طور دقيق بررسي شود، مشخص خواهد شد، تنها عامل 
تاثيرگذار روي تعيين حقابه ميزان نزولات جوي و جريان 
آب ورودي از بالادست سد كجكي است و تنها اين متغير بر 
تعيين سهم ايران از حقابه سالانه اثرگذار است. وزير نيرو با 
اشاره به متن معاهده هيرمند تأكيد كرد: بر اساس معاهده 
بين ايران و افغانستان در خصوص رودخانه هيرمند، كشور 
افغانستان متعهد به پرداخت به هنگام حقابه ايران است و 
آنها مكلف هستند در تحقق اين امر، هرگونه مانع سياسي 
و فني ايجاد ش��ده را رفع كرده و حقابه مردم را در مرز دو 
كشور به ايران تحويل دهند. محرابيان با اشاره به رهاسازي 
آب از سد كجكي تا سد انحرافي كمال خان گفت: بر اساس 
مستندات موجود و مورد استناد جهاني، طالبان در فصول 
مختلف اخير رهاس��ازي آب از سد كجكي به سمت سد 
انحرافي كمال خان را انجام داده و از س��د كمال خان هم 
آب را به ولايت نيمروز رس��انده اس��ت؛ بر اين اساس اگر 
بر خلاف معاهده مانع جديدي در اين مسير ايجاد نشده 
باشد، مساله فني در رس��يدن آب وجود ندارد. وي ادامه 
داد: مضافاً اينكه تنها عامل اثرگذار بر حقابه مساله نزولات 
جوي است و ساير مسائل حاشيه اي طرح شده ارتباطي 
با مساله وصول حقابه ندارد؛ كما اينكه سابقه دارد كه در 
سال هاي اخير در فصل بهار رهاسازي آب از سد كجكي 
براي رساندن آب هيرمند به ولايات هلمند و نيمروز واقع 
در افغانستان انجام ش��ده و اين عذر كه آب از كجكي به 
مرز ايران نمي رسد نه از نظر حقوقي و نه از نظر تجربيات 
مشابه در سال هاي اخير پذيرفته نيست. وزير نيرو گفت: بر 
اساس تأكيد رييس جمهور ما مكلف به وصول حقوق مردم 
هستيم و مساله حقابه رود هيرمند به عنوان مصداق حق 
مردم ايران با جديت در دستور كار قرار دارد. محرابيان با 
اشاره به اينكه تيم فني جمهوري اسلامي ايران از بهترين 
متخصصان تشكيل شده است، گفت: اين تيم متخصص 
آمادگي دارد تا در چهارچوب قوانين بين المللي و معاهده 
هيرمند به منظور تعيين وضعيت حقابه، از سد كجكي و نيز 
وضعيت سد انحرافي كمال خان و شرايط مسير رودخانه 

هيرمند از سد كجكي تا مرز ايران بازديد به عمل آورد.

گزارش »تعادل« از معاهده هيرمند بين ايران و افغانستان

حقابه اي كه حق است

حجم صادرات سوخت روسيه به چين افزايش يافت

تبعات هولناك عدم تزريق حقابه هاي هامون

انعكاس صداي تحريم  از صندوق توسعه ملي

صادركنندگان روس��يه، صادرات نفت كوره به چين را 
در ماه ميلادي جاري افزايش دادند. به گزارش ايسنا، 
آمار شركت تحقيقاتي كپلر نشان داد فروش نفت كوره 
توليدكنندگان روسيه به چين، در ماه مه به بيش از ۳5۰ 
هزار بشكه در روز خواهد رسيد كه در مقايسه با صادرات 
بنزين و ديزل، ارزش كمتري دارد. صادرات نفت كوره 
به چين پس از فوريه كه سقف قيمت گروه هفت روي 
صادرات فرآورده هاي نفتي روسيه به اجرا درآمد، افزايش 

يافت. در پي آغاز بازرس��ي از كيفي��ت مخلوط قير در 
استان شاندونگ كه خانه اكثر پالايشگاه هاي خصوصي 
چين اس��ت، اين خريد اخيرا جهش چشمگيري پيدا 
كرده اس��ت. جيانان سون، تحليلگر ش��ركت »انرژي 
اسپكتس« در اين باره گفت: انتظار داريم كه صادرات 
نفت كوره روسيه به چين در ماه مه بالا بماند و از ژوئن، 
افزايش بيش��تري پيدا كند. پالايشگاه هاي خصوصي 
چين در دو سهميه اول س��ال ۲۰۲۳، سهميه واردات 

نفت كمتري در مقايسه با سال گذشته دريافت كردند 
و از اين رو، ناچارند براي تامين نيازهاي پالايشي خود، 
به خوراك ه��اي ديگري مانند نفت كوره اتكا كنند. در 
اين بين، پالايشگاه هاي روسي با پايان يافتن تعميرات 
تاسيساتي، احتمالا عرضه نفت كوره حاوي گوگرد بالا 
به آسيا را در هفته هاي آينده به حداكثر ۱4۰ هزار بشكه 
در روز افزايش مي دهند. به گفته ويكتور كاتونا، تحليلگر 
شركت كپلر، روسيه اكنون ۳5 تا 4۰ درصد از كل نفت 

كوره اي كه توسط چين وارد مي شود را تامين مي كند. 
بر اس��اس گزارش بلومبرگ، خريد زياد چين ممكن 
است ادامه پيدا نكند زيرا مقامات براي پالايشگاه هاي 
غيردولتي، يك سيستم سهميه س��الانه براي واردات 
نفت كوره تعيين مي كنند. سهميه سال ۲۰۲۳، حدود 
۱6.۲ ميليون تن اس��ت كه بيش از نيمي از آن تا پايان 
آوريل استفاده شده است. دولت قرار است آمار واردات 

فرآورده هاي نفتي در آوريل را در ۲۰ مه منتشر كند.

 چاه نيمه ها در بدترين حالت خود طي س��ه دهه اخير 
است، احتمالا با موج تازه مهاجرت از زابل به ساير شهرها 
مواجه خواهيم شد. اين روند تبعات اجتماعي و امنيتي 
دشواري را براي ايران ايجاد مي كند. پرسشي در اين ميان 
شكل مي گيرد و آن اينكه آيا از طريق كنوانسيون هاي 
بين المللي مي توان تضاميني ب��راي دريافت حقابه ها 
دريافت كرد؟ واقع آن اس��ت كه هامون در كنوانسيون 
جهاني رامسر )۱9۷5ميلادي( ثبت و حقابه ۸۰۰ميليون 
متر مكعبي آن در هر سال تعيين شده است. مساله اين 
اس��ت كه هيچ كشوري در دنيا افغانستان را به رسميت 

نمي شناس��د و اين حكومت خود را مكل��ف به اجراي 
تعهدات بين المللي نمي داند. مانند بچه شلوغ و شيطاني 
است كه فقط باج گيري و داد و فرياد مي كند تا ديگران 
كوتاه بيايند و او را به رس��ميت بشناسند. بنابراين عملا 
نمي توان روي تعهدات طرف افغانستاني مانور داد، چرا 
كه اين كشور به رسميت شناخته نش��ده و در سازمان 
ملل هم كرس��ي در اختيار ن��دارد. اتفاقا تنها دولتي كه 
نمايندگي جدي به اين كشور داده، دولت سيزدهم ايران 
است. با توجه به روابط نسبتا خوب دولت ايران با طالبان 
و با عنايت به اينكه روابط ايران با عربستان هم مناسب 

ش��ده، ايران از طريق اين روابط مي تواند اهرم فشاري را 
عليه اين كشور به كار بگيرد. اما در بلندمدت ايران بايد 
به سمت توسعه پدافند غير عامل خود برود تا تامين آب 
شرب مردم شهر مهمي مثل زابل كه بيش از 5۰۰هزار 
نفر جمعيت دارد، وابسته به يك كشور خارجي نباشد. 
ايران حتما مي بايست بين 4۰ تا 5۰ميليون متر مكعب 
در سال منابع قابل اتكاي آب براي شرب مردم پيش بيني 
كند. اي��ن نياز مي تواند از طريق خ��ط لوله نمك زدايي 
و شيرين س��ازي درياي عمان به س��مت مشهد تامين 
ش��ود. به اين ترتيب منابع مختلفي از آب شيرين براي 

مردم زابل و دشت سيستان فراهم شود تا در يك چنين 
مواردي كه خشكسالي و مشكلات سياسي با افغانستان 
شكل مي گيرند مردم در مضيقه قرار نگيرند. نهايتا اينكه 
بر اس��اس برخي روايت ها طي هفته ه��اي اخير بيش 
از ۱۰ه��زار ايراني زابل را ترك كرده اند و به س��اير نقاط 
مهاجرت كرده اند. تداوم اين روند براي كشورمان مي تواند 
خطرات سياسي، اجتماعي، امنيتي و...فراواني را شكل 
دهد. بنابراين لازم است راهبردهاي كوتاه مدت )تزريق 
حقابه هامون( و راهكارهاي بلندمدت )شيرين سازي آب 

درياي عمان( هرچه سريعتر در دستور كار قرار بگيرد.

به اين  ترتي��ب ذخاير ارزي صندوق توس��عه ملي در 
فرآيند ش��وك هاي ارزي - كه به طور متوس��ط هر 5 
س��ال در كش��ور اتفاق افتاده - و در فضاي پر چالش 
اقتصادي و فضاي نامطمئن س��رمايه گذاري با خطر 
سقوط مواجه مي شود. به عبارتي در چنين شرايطي 
چاره اي جز دس��ت اندازي به منابع اين صندوق براي 
حل سريع مشكلات اقتصادي يافت نمي شود.  تحليل 
مورد اش��اره بر آن است تا تاكيد کند، در هم تنيدگي 
ناكارآمدي سياس��ت هاي اقتصادي در كنار مس��اله 
تحريم اس��ت. تحريم اقتصادي، اقتصاد يك كشور را 
در زنداني قرار مي دهد و كشور چاره اي جز استفاده از 
ذخاير خود براي حفظ حيات ندارد. اين مساله در كنار 

ناكارآمدي ها در سياس��ت هاي اقتصادي، مشكلات 
را چندين برابر مي س��ازد. در واقع اقتصاد در يك تله 
ناكارآمدي گرفتار مي شود كه كم كم تمامي بخش ها 
را تخريب مي کند. نكته ديگر در خصوص آثار مترتب 
بر اين اتفاق اس��ت. شايد بهتر است به جاي تمركز بر 
آثار مترتب بر كاهش ذخاير صندوق توس��عه ملي به 
تمركز بر آثار ادامه تحريم ها پرداخته ش��ود. بديهي 
است كه در صورت ادامه تحريم ها مي بايست منتظر 
آثار بيش��تري در اقتصاد وابسته به اقتصاد بين الملل 
باشيم. كاهش ذخاير ارزي، كاهش سرمايه گذاري در 
بخش هاي مختلف اقتصاد، نقدينگي هاي سرگردان 
ك��ه در گرداب هاي پولي گرفتار و منج��ر به افزايش 

سوداگري و نيز فساد مالي مي شوند، همگي توليد را 
ضعيف و ضعيف تر، تورم را افسار گسيخته تر و فقر را 

گسترده مي نمايد.
 نكته پايان��ي در خصوص رويكرد اقتص��ادي ايران 
در ش��رايط تحريم اس��ت. در كنار اهمي��ت اعمال 
سياس��ت هاي خارج��ي رفع كنن��ده تحريم ه��ا، 
سياس��ت هاي اقتصاد داخل مي بايست با تمركز بر 
تقويت اقتصاد داخل و حركت به سمت رشد فراگير 
و توسعه پايدار باشد. سرمايه گذاري هاي اقتصادي، 
بايد با ش��اخص هاي اقتصادي تركيبي و با تمركز بر 
عناصر رش��د فراگير و توس��عه پايدار شامل عناصر 
اقتص��ادي، اجتماعي و زيس��ت محيط��ي صورت 

بپذيرد. نظام مديريتي كشور مي بايست با تمركز بر 
دستيابي به نتايج بازطراحي شود و حركت به سمت 
برنامه ريزي مبتني بر نتيجه، ارزيابي و پايش مبتني 
بر نتيجه به دقت عملياتي شود. به اين  ترتيب مي توان 
اطمينان بيشتري حاصل كرد كه سرمايه گذاري ها 
منجر به اش��تغال بيش��تر، مشاركت بيش��تر افراد 
در فرآين��د تولي��د، تولي��د و ارزش افزوده بيش��تر، 
ثروت آفريني و رفع فقر مي شود. در غير اين  صورت، 
تزريق منابع بيش از آنكه منجر به رونق اقتصادي و 
رفاه مردم شود، پول پاشي هايي است كه منجر به تورم 
و از بين رفتن منابع و ذخاير بين نسلي و در نتيجه فقر 

بين نسلي مي شود.

ادامه از صفحه اول

روند كاهشي نفت معكوس شد

قيمت نف��ت پس از كاهش بيش از ي��ك درصدي در 
روز پنجش��نبه، در معاملات روز جمع��ه تحت تاثير 
خوش بيني به كاهش خطر نكول بدهي امريكا، بهبود 
يافت. بهاي معاملات نفت برنت با 59 س��نت معادل 
۰.۸ درصد كاهش، به ۷4 دلار و 45 سنت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا 
با 4۸ سنت معادل ۰.۷ درصد كاهش، به ۷۲ دلار و ۳4 
سنت در هر بشكه رسيد. هر دو شاخص روز پنجشنبه 
تحت تاثير ق��وي ش��دن ارزش دلار امريكا، با بيش از 
يك درصد كاهش بسته ش��ده بود. ييپ جون رونگ، 
استراتژيست بازار شركت مالي اي جي در اين باره گفت: 
كاهش ريسك نكول بدهي امريكا، فضاي بازار را ريسك 
پذيرتر كرده و به خريد قراردادهاي نفت برنت پس از 
ريزش قيمت بيش از حد آنها در معاملات قبلي، منتهي 
شده است. با اين حال، خوش بيني نسبت به اجتناب از 
نكول بدهي امريكا، تحت تاثير آمار تورم قرار گرفته كه 
ممكن است افزايش بيشتر نرخ بهره از سوي بانك هاي 
مركزي بزرگ جهان را ايجاب كند. دو مقام بانك مركزي 
امريكا اظهار كردند: به نظر مي رسد تورم امريكا با سرعت 
كافي، ملايم نمي شود تا به فدرال رزرو اجازه دهد روند 
افزايش نرخ بهره را متوقف كند. به گفته تحليلگران بانك 
ملي استراليا، احتمال افزايش بيشتر نرخ بهره در امريكا، 
نگراني هايي را نسبت به ضعيف شدن تقاضا براي سوخت 
در اين كشور ايجاد كرده است. اما عاملي كه از قيمت ها 
حمايت مي كند، انتظار براي ادامه بهبود تقاضاي چين 
براي سوخت در طول سال ۲۰۲۳ است كه كندي تقاضا 
در كشورهاي سازمان توسعه و همكاري اقتصادي را 
جبران خواهد كرد. بر اساس گزارش رويترز، آماري كه 
هفته جاري منتشر شد نشان داد توليد پالايشگاه هاي 
نفت چين در آوريل، ۱۸.9 درصد در مقايسه با مدت 

مشابه سال گذشته رشد كرده است.

افزايش ۱۰ درصدي
صادرات گاز در سال ۱۴۰۱

مدير برنامه ريزي تلفيقي شركت ملي گاز ايران از رشد ۱۰ 
درصدي صادرات گاز در سال گذشته خبر داد و گفت: 
گازسوزي مشعل در مجتمع گازي پارس جنوبي از ۳.۲ 
ميليارد متر مكعب به ۱.۸ ميليارد متر مكعب كاهش پيدا 
كرده است. به گزارش ايسنا، حسينعلي محمدحسيني 
ادر حاشيه بيست و هفتمين نمايشگاه بين المللي نفت، 
گاز، پالايش و پتروش��يمي در نشس��ت فرصت هاي 
سرمايه گذاري در شركت ملي گاز ايران در زنجيره ارزش 
با تمركز بر هوشمندسازي، بهينه سازي و ذخيره سازي 
به همت خانه گاز، با بيان اينكه در سال گذشته شركت 
ملي گاز توانست رتبه سوم توليد گاز جهان را كسب كند، 
اظهار كرد: عدد توليد گاز خام ايران در سال گذشته ۲9۱ 
ميليارد مترمكعب بوده كه ۲۷۰ ميليارد متر مكعب گاز 
شيرين به شبكه 4۰ هزار كيلومتر خط لوله فشار قوي 
در صنعت گاز تزريق ش��ده اس��ت. وي با بيان اينكه از 
اين ميزان، ۲4۰ ميليارد متر مكعب گاز مصرف ش��ده 
كه ۷۲ ميليارد متر مكعب در نيروگاه ها، ۱۰4 ميليارد 
متر مكعب در بخش خانگي و تجاري، ۲5 ميليارد متر 
مكعب در صنايع عمده، ۲۳ ميليارد متر مكعب به عنوان 
خوراك و سوخت پتروشيمي و هشت ميليارد متر مكعب 
در بخش حمل و نقل به مصرف رس��يده است، گفت: 
سال گذشته بيش از ۱۰۰۰ كيلومتر خط لوله جديد به 
بهره برداري رسيد، ۲.۷ ميليارد متر مكعب ذخيره سازي 
در شوريجه و سراجه بوده نيز در سال گذشته انجام شده 
است. مدير برنامه ريزي تلفيقي شركت ملي گاز ايران با 
بيان اينكه تامين ۸۰ درصد سوخت نيروگاه ها بر عهده 
شركت ملي گاز ايران بوده و سال گذشته چهار ميليارد 
متر مكعب افزايش توليد گاز ترش در كشور انجام شده 
است، گفت: در زمس��تان سال گذش��ته و در ايام اوج 
مصرف، روزانه ۸65 ميليون متر مكعب گاز سبك تحويل 
خطوط شد. محمدحسيني با بيان اينكه سال گذشته 
گازهاي فلر در مجموعه پارس جنوبي تعيين تكليف 
شد و ميزان گازسوزي در پارس جنوبي ۳.۲ ميليارد متر 
مكعب بود كه با اقدامات انجام شده به ۱.۸ ميليارد متر 
مكعب كاهش پيدا كرد و گاز سوزي در پارس جنوبي 
كاهش داش��ته است، اظهار كرد: پارس��ال بيش از 4۰ 
هزار ميليارد تومان از منابع داخلي شركت )كه حاصل 
از فروش اتان و ال پي جي بود(، صرف س��رمايه گذاري 
در بخش هاي خدمت رساني و زيرساخت ها شد. وي با 
بيان اينكه امسال 55 هزار ميليارد تومان سرمايه گذاري 
در اين زمينه خواهد شد، گفت: در برنامه هفتم توسعه 
صنعت گاز نياز به 4۰ ميليارد دلار سرمايه گذاري دارد، 
از اين ميزان حدود ۲۰ ميليارد دلار فرصت هايي است 
كه با مشاركت بخش خصوصي و سرمايه گذاران قابل 
تحقق است. مدير برنامه ريزي تلفيقي شركت ملي گاز 
ايران با بيان اينكه اصلاحيه هاي مصوبه هاي قبلي شوراي 
اقتصاد و شيوه نامه اي كه به تازگي وزير نفت ابلاغ كرد با 
هدف پيك سايي و رفع محدوديت در صنايع عمده انجام 
شده است، اظهار كرد: رونمايي از شيوه نامه ذخيره سازي 
روزميني گاز و واردات ال ان جي را در اين جلسه خواهيم 
داش��ت و در اين راستا فراخوان گسترده اي انجام شده 
است. فرصت هاي سرمايه گذاري به طور عمده مشتمل 
بر بحث هايي در راستاي شبكه خطوط انتقال است كه 
ش��روع آن را امسال خواهيم داش��ت و سرمايه گذاران 

مي توانند در آنها حضور پيدا كنند.



رقيه ندايي| 
 فع�الان ب�ازار و ف�درال رزرو اي�الات متحده
  )ف�درال رزرو( به طور فزاين�ده اي روي تقابل 
قري�ب الوقوع بر س�ر بودجه اي�الات متحده و 
محدوديت قانوني براي صدور بدهي جديد، كه 
عموماً به عنوان سقف بدهي شناخته مي شود، 
متمركز ش�ده اند. جانت يلن، وزير خزانه داري 
امريكا گفته اس�ت كه اگر كنگره تا اوايل ژوئن 
ب�راي افزاي�ش يا تعليق س�قف بده�ي اقدام 
نكند، خزانه داري ايالات متحده احتمالا ديگر 
نمي تواند تمام تعه�دات دولت را برآورده كند. 
هر گونه اخت�ال در پرداخت به موقع تعهدات 
هزينه ه�اي مالي ايالات متح�ده يا بدهي هاي 
دولت به شدت بر بازارهاي مالي و اقتصاد ايالات 
متحده تأثير مي گذارد و ممكن است در سراسر 

اقتصاد جهاني بازتاب پيدا كند.
در حالي كه جزييات اين بحث محدوديت بدهي 
مي تواند براي ناظر اتفاقي طاقت فرس�ا به نظر 
برسد، درك عناصر كليدي آنچه اتفاق مي افتد 
و شناسايي پيامدهاي بالقوه براي بازارهاي مالي 

مهم است. 

   سقفي صد ساله
س��قف بدهي براي اولين بار در سال 1917 از طريق 
دومين قانون اوراق قرضه آزادي تعيين شد، كه كنگره 
را از تصويب خسته كننده هر يك از انتشار اوراق قرضه 
دولتي ايالات متحده به صرف تصميم گيري در مورد 
مجوز انتش��ار كل��ي منصرف كرد. اگ��ر خزانه داري 
ايالات متحده به دليل محدوديت بدهي الزام آور در 
مواقعي كه هزينه هاي ف��درال از درآمدهاي دولت 
پيشي مي گرفت، از اس��تقراض منع مي شد، دولت 
ديگر نمي توانست به تعهدات قانوني خود عمل كند و 
شبح عدم پرداخت بدهي هاي دولتي ايالات متحده 

را افزايش مي داد.
در سال هاي گذش��ته، تصويب قانوني براي افزايش 
س��قف بدهي براي حفظ ايالات متحده در مس��ير 
اجراي تعهداتش، كمي تدبير قانوني تلقي مي ش��د. 
با اين ح��ال، در دهه هاي اخي��ر، محدوديت بدهي 
ايالات متحده به محل بحث در مورد سياس��ت هاي 
مالي تبديل ش��ده اس��ت كه منجر ب��ه دو تعطيلي 
جزئي دولت )در س��ال ۲۰1۳ و دوباره در سال هاي 

۲۰1۸-۲۰19( شد.
شكل 1. حركت صعودي غيرقابل جبران بدهي 

دولت ايالات متحده

همانطور كه گفته ش��د اختلافات س��قف بدهي در 
سال هاي اخير زماني رخ داده است كه دموكرات ها 
و جمهوري خواه��ان ب��راي يافتن زمينه سياس��ي 
مش��ترك تلاش كرده اند. در حالي كه درگيري هاي 
قبلي سقف بدهي در نهايت حل شده است، سطحي 
از حاشيه سياسي وجود دارد كه بازارها را به طور قابل 
درك عصبي مي كند. در سال هاي اخير رويدادهاي 
»غيرقابل تصور« كافي رخ داده است كه بايد از خود 
بپرسيم كه اگر سياستمداران زياده روي كنند، چه 
چيزي ممكن است اشتباه پيش برود. مطمئناً اندازه 
بودجه و بازار خزانه داري ايالات متحده به اين معني 
اس��ت كه حتي اختلالات كوچك نيز مي تواند تأثير 

زيادي داشته باشد.

   سقف بدهي قبل از تمام شدن پول دولت 
افزايش مي يابد؟

پاسخ به اين س��وال يك »هيچ كس نمي داند« واضح 
و ساده اس��ت. دو بار در دهه گذشته، سياستمداران 
نتوانس��ته اند قبل از به اصطلاح »تاريخ X« به توافق 
برس��ند، و به نظر مي رسد كاملًا ممكن است كه براي 
بار سوم شاهد اين اتفاق باشيم. در اين بازي سياسي 
جوجه، كه هر دو طرف اميدوارند كه طرف مقابل اول 
تسليم شود، اين احتمال بسيار واقعي وجود دارد كه 
هر يك از طرفين معتقد باشند كه فشارهاي فزاينده 
سياس��ي و اقتصادي -احتمال نوس��انات آشكار بازار 
- طرف مقابل را مجبور به تس��ليم خواهد كرد. علاوه 
بر اين، با دو قس��مت قبلي كه در آن مذاكرات فراتر از 
تاريخ X بدون وقوع فاجعه كامل تمديد شد، بسياري از 
سياستمداران ممكن است احساس كنند كه مي توانند 
هشدارها را ناديده بگيرند. در همين حال، تقويم كنگره 
ممكن است به زمان در دسترس براي مذاكره كاهش 
يابد و انتظار مي رود كنگره در ۲6 مه به تعطيلات خود 

ادامه دهد.

   دولت براي جلوگيري از نكول
 ايالات متحده چه كاري مي تواند انجام دهد؟

هر سال، دولت ايالات متحده بس��يار بيشتر از آنچه 
كه مي گي��رد هزينه مي كند و براي انجام اين كار بايد 
بدهي هاي معوق خود را افزايش دهد. در حالي كه دولت 
مي تواند زمان بن��دي هزينه هاي خود را كنترل كند، 
مقامات بودجه فقط مي توانند در مورد زمان دريافت 
ماليات ح��دس بزنند. بنابراين، آنه��ا فقط مي توانند 
تخمين هاي نادرستي در مورد اينكه چه زماني ممكن 
است دولت »بي پول شود« ارايه دهند. علاوه بر اين، 
رس��يدن به سقف بدهي به اين معني نيست كه تمام 
وظايف دولت متوقف مي ش��ود. اين به سادگي به اين 

معني است كه واشنگتن ديگر نمي تواند بيش از آنچه 
كه مي گيرد هزينه كند. در آن مرحله، دولت هزينه هاي 
مربوط به م��وارد ض��روري را اولويت بندي مي كند و 
ممكن است هزينه هاي با اولويت كمتر را كاهش دهد. 
دفتر بودجه كنگره داراي مقدار قابل توجهي اطلاعات 
مفيد و در دسترس عموم است، از جمله تجزيه مخارج 

به مخارج »ضروري و غير ضروري«.
ش�كل 2. مخارج اختياري به عنوان درصدي از 
كل توليد ناخالص داخلي ايالات متحده كاهش 

يافته است

از تعطيلي هاي قبلي مي دانيم كه بسياري از خدماتي 
كه دولت ارايه مي كند، مي توانند متوقف شوند، از جمله 
تعطيلي موقت پارك هاي مل��ي و بناهاي تاريخي، و 
همچنين ممكن است بسياري از كارمندان به مرخصي 
غيرارادي قرار بگيرند. در هر دو تعطيلي سال ۲۰1۳ 
و ۲۰1۸، تقريباً ۸۰۰هزار كارمند از كار اخراج شدند 
و كنگره به سرعت به پرداخت حقوق معوقه براي آن 

دوره كه سقف بدهي برداشته شد رأي داد.
چه هزينه هاي��ي ضروري تلقي مي ش��ود؟ مواردي 
 مانند چك ه��اي تامي��ن اجتماعي، مزاي��اي اداره 
كهنه س��ربازان، وظايف مهم دولت، البته سرويس 
دهي ب��ه بدهي هاي خزان��ه داري اي��الات متحده. 
تعطيلي هاي قبلي كه شامل اين مرخصي ها مي شد 
و تعليق بس��ياري از س��رويس هاي بده��ي، چنان 
نامحبوب بود كه كنگره با افزايش سقف ظرف چند 
هفته موافقت كرد. در حالي كه با تعليق پرداخت ها و 
خدمات مختلف، پتانسيلي براي دردهاي اقتصادي 
محدود وجود دارد، خطر واقعي براي سيستم ناشي 
از س��والات مربوط به خدمات دهي به بدهي دولت 

ايالات متحده است.

   پيامدهاي احتمالي تعطيلي دولت در بازار 
چيست؟

در تئ��وري، »نف��وذ« بدهي دولت اي��الات متحده 
مي تواند عواقب زيادي براي سرمايه گذاران داشته 
باشد. با اين حال، تعداد كمي از ناظران بر اين باورند 
كه يك نكول واقع��ي - مانند اينكه دولت مي گويد 
كه بدهي هاي دولت��ي و آژانس هاي ايالات متحده 
را جب��ران نمي كند - ب��ه چند دليل ي��ك نتيجه 
ممكن اس��ت. اولًا، هر مشكلي كه ممكن است يك 
پيش فرض فني ايجاد كند، خ��ود ايجاد مي كند و 
ناشي از يك مشكل فني اس��ت كه به راحتي قابل 
حل است، نه از توانايي واقعي پرداخت. همچنين، 
همه طرف هاي درگير مي دانند كه پيامدهاي نكول 
توسط »بدون ريسك«ترين وام گيرنده در جهان، 
و محور اصلي سيستم مالي جهاني، براي بازارهاي 
جهاني فاجعه بار خواهد ب��ود. اما حتي كوتاه مدت 
پرداخت به موقع، كه به عنوان »نكول فني« شناخته 
مي ش��ود، مي تواند مش��كلات جدي براي بازارها 
و س��رمايه گذاران ايجاد كند و بيش��تر تحليل ها بر 
پيامدهاي اين سناريوي دوم متمركز هستند. )توجه 
داشته باش��يد كه طبق انجمن بين المللي سوآپ و 
مش��تقات، قبل از اعلام »عدم پرداخت« يا رويداد 
نكول، ي��ك دوره مهلت س��ه روز كاري براي اوراق 
خزانه وجود دارد؛ بنابراي��ن، يك پيش فرض فني 

ممكن است )هر چند بعيد( .
 يكي در واقع در س��ال 1979 براي س��رمايه گذاران 
كوچكي رخ داد كه اسناد خزانه داري ايالات متحده را 
نگه داشتند. اين نمونه كه به دليل نقص در تجهيزات 
پردازش كلمه ايجاد ش��د، چند هفته طول كشيد تا 
حل شود، اما بازده در اين مدت 6۰ واحد پايه افزايش 
يافت. بسياري از سرمايه گذاران در حال حاضر خود را 
براي تكرار اين رويداد كم احتمال در سال ۲۰۲۳ قرار 
 T-Bill داده اند، زيرا مي توانيم شاهد اعوجاج در بازار

)يا بدهي كوتاه مدت( باشيم.

شكل 3. گسترش بين صورت حساب هاي مالي 
ايالات متحده و نرخ تامين مالي SOFR به نگراني 

سرمايه گذار در مورد نكول ايالات متحده

شكل ۳ نش��ان مي دهد كه بر اساس اسپرد بين اوراق 
مالي و ن��رخ تامين مال��ي SOFR اي��الات متحده، 
سرمايه گذاران خواستار غرامت اضافي، به شكل بازدهي 
بالاتر، هستند تا ريسك تاخير در پرداخت ها را در ژوئن 
۲۰۲۳ بپذيرند. )به عنوان مثال، صورت حساب هاي 
سررسيد ۳۰ مه ۲۰۲۳، اخيراً با بازدهي ۳.59 درصد 
معامله شد، در حالي كه اوراق قرضه سررسيد 1 ژوئن 
با 5.4۸% معامله ش��د. اقدام س��قف بدهي مي تواند 
موضوع بودجه را به سمت پاييز سوق دهد، در حالي كه 
اوراق قرضه كه قبل از ژوئن سررسيد مي شوند، شاهد 
سرمايه گذاري س��نگيني هستند، حتي در شرايطي 
كه خزانه داري انتش��ار آن اوراق را به عنوان بخشي از 
»اقدامات فوق العاده« موجود براي استقراض قبل از 

تاريخ X متوقف كرده است.

   تاثير سقف بدهي بر اوراق خزانه داري
عمدتاً از طريق تأخير در پرداخت هاي اصلي يا كوپن، 
زيرا به نظر مي رسد كنگره به جبران هر گونه پرداخت 
از دست رفته رأي خواهد داد )براي مثال، آنها راي دادند 
كه حقوق معوقه براي همه كارمندان دولتي مرخصي 
در هر دو س��ال ۲۰1۳ و ۲۰19 ارايه شود( . نحوه كار 
به اين صورت است: خزانه داري تاريخ پرداخت اصلي 
را تمدي��د مي كند و پرداخت هر اب��زار خزانه داري در 
سيستم تسويه حساب Fedwire يك روز به عقب 
مي رود تا زماني كه اكنون به عنوان تاريخ سررس��يد 
عملياتي )OMD( ناميده مي شود. هر روز كه كنگره 
به مذاكره ادامه مي دهد، OMD يك روز ديگر به عقب 
رانده مي شود. در مقطعي در آينده، دولت بايد تصميم 
بگيرد كه آيا يك پرداخت اضافي براي محاسبه سود 
تعلق نگرفته در پرداخت ه��اي كوپن تاخيري وجود 

خواهد داشت يا خير.
هيچ شرط متقاطع پيش فرض براي اوراق خزانه وجود 
ندارد، بنابراين اگر يك موضوع يا CUSIP، به اصطلاح 
بازار تحت تأثير قرار گيرد، اين موضوع به ساير انتشارات 
خزانه داري س��رايت نمي كند. به ط��ور خلاصه، يك 
پيش فرض فني، تعداد باورنكردني مداخلات دستي 
را در سيستم هاي پرداخت و تس��ويه خودكار ايجاد 
مي كند، كه نشان مي دهد برخي خطاهاي عجيب و 

تاخير در پرداخت ممكن است رخ دهد.
ش�كل 4. بازارها در دوره هاي قبلي درام مالي 

ايالات متحده انعطاف پذير بوده اند

عملكرد گذشته تضميني براي نتيجه گرفتن در آينده 
نيست. فقط براي مقاصد توضيحي و نشان دهنده هيچ 
سبد خاصي نيست كه توسط لرد ابت مديريت مي شود 
يا سرمايه گذاري خاصي. شاخص ها مديريت نشده اند، 
كسر كارمزد يا هزينه ها را منعكس نمي كنند و براي 

سرمايه گذاري مستقيم در دسترس نيستند.
در تعطيلي ه��اي ۲۰1۳ و ۲۰1۸، مي توانيم ببينيم 
كه بازارها به خوبي عم��ل كردند. با اين حال، ما هيچ 
الگوي عالي ب��راي در نظر گرفتن اتفاقاتي كه ممكن 
اس��ت در صورت پيش فرض فني رخ ده��د، نداريم. 
برخ��ي از تحليل ها عملكرد ب��ازار را زماني كه ايالات 
متحده در سال ۲۰11 كاهش يافت در نظر مي گيرد؛ 
زيرا بسياري از ناظران به طور منطقي فرض مي كنند 
كه يك پيش فرض فني ممكن است منجر به كاهش 
رتبه شود. با اين حال، چند هفته پس از كاهش رتبه 
S&P در س��ال ۲۰11 كاملًا آش��فته ب��ود. اين دوره 

همچنين همزمان با مراحل اوليه بحران بدهي اروپا 
بود كه توجه س��رمايه گذاران را به خود جلب كرد. در 
واقع، كاه��ش بازدهي خزان��ه داري )همانطور كه در 
سال ۲۰11 ديديم( واكنشي عجيب به كاهش اعتبار 
اس��ت و هم جايگاه منحصر به فرد خزانه داري ايالات 
متحده را به عنوان يك دارايي بهشت نشان مي دهد و 
هم اين واقعيت را كه حداقل در اين مورد، يك ناش��ر 
كاهش يافته اس��ت و به نظر نمي رسد رتبه اعتباري 

براي سرمايه گذاران مهم باشد.
البته، هرگونه تحول منفي در مورد سقف بدهي و توانايي 
دولت ايالات متحده براي انجام تعهدات خود مي تواند 
به بازارهاي ديگر سرايت كند. ساير اثرات بالقوه كه ما 
به دقت دنبال خواهيم كرد: واسطه گري بازار جهاني 
ارز احتمالًا تحت فشار قرار خواهد گرفت، زيرا بازارهاي 
 جهاني ارز به شدت به محاسبات بازدهي خزانه داري 
ب��راي عملكرد روان معاملات ارز وابس��ته هس��تند. 
نوس��انات در اين بازارهاي عظيم و نقدشونده نشانه 

كاهش عملكرد بازار در بازار جهاني دلار خواهد بود.
صندوق هاي تاميني اخيراً شيفته معاملات آتي نقدي 
خزان��ه داري ش��ده اند و در اوراق به��ادار خزانه داري 
موقعيت هاي ف��روش كوتاهي دارند. تا حدي كه يك 
پيش فرض فني باعث گس��ترش گسترده تر، نوسان 
نرخ بالاتر يا الزامات حاش��يه بالاتر براي اوراق قرضه 
ش��ود، اين مي تواند مس��يري براي تقويت مالي يك 

نكول فني باشد.
از اوراق خزان��ه نيز براي وثيقه در انواع معاملات اوراق 
بهادار استفاده مي شود. اگر اتاق هاي پاياپاي از طرف 
مقابل بخواهند كه اوراق خزانه متاثر از تأخير پرداخت ها 
يا كوپن ها را با ساير اوراق بهادار براي وثيقه جايگزين 
كنند، ممكن است نوس��انات در بازارهاي وام دهنده 

اوراق بهادار افزايش يابد.
به طور خلاصه، خزانه داري ايالات متحده به عنوان 
زيربناي طيف گس��ترده اي از تراكنش هاي مالي در 
سراس��ر جهان عمل مي كند. ارزياب��ي كامل دامنه 
پيامدهاي يك پيش فرض فني غيرممكن است، اما 
ما چند زمينه نگران كننده را برجسته كرده ايم و براي 
پيامدهاي ديگر هوش��يار هستيم. مطمئناً بسياري 
از فعالان بازار براي نوس��انات ب��ازار موقعيت خوبي 
دارند. در سراسر پرتفوي خود، ما تاكيد بيشتري بر 
اوراق بهادار با كيفيت بالاتر و نقدشوندگي بيشتري 

داشته ايم.
قابل توجه است كه نگراني هاي قانوني فراتر از پيش 
فرض وجود دارد. به عنوان مثال، مرخصي نزديك به 
يك ميليون كارمند دولتي، در حالي كه بس��ياري از 
خدمات را تعطيل مي كند، مي تواند تأثيري هولناك 
بر رشد اقتصادي ايالات متحده داشته باشد، در زماني 
كه بسياري از سرمايه گذاران نگران پيامدهاي تشديد 
استانداردهاي وام دهي از سوي بانك هاي منطقه اي 
هس��تند. با اين حال، همانطور كه با خاموشي هاي 
قبلي ش��اهد بوديم، هر تاثيري احتمالا كوتاه مدت 

خواهد بود.
معتقد نيس��تيم كه در صورت نكول فني احتمالي 
توس��ط دولت ايالات متحده، ش��رط بندي بر روي 
امكان و زمان مشخص پرداخت اصل قبوض يا بهره 
عاقلانه نيس��ت. در مورد س��ناريويي كه قبلًا بعيد 
است، چيزهاي زيادي وجود دارد كه ما نمي دانيم. با 
اين حال، سرمايه گذاراني كه واقعاً نگران اين امكان 
هستند، ممكن است بخواهند سرمايه گذاري در اوراق 
قرضه را به نفع ساير بدهي هاي كوتاه مدت با كيفيت 
بالا، مانند اوراق قرضه صادر شده توسط شركت هاي 
بزرگ، تجديد نظر كنند. همچنين دشوار است كه 
بدانيم چه اتفاقي ممكن است براي نرخ بهره بيفتد. به 
نظر مي رسد در يك تعطيلي طولاني مدت، نرخ هاي 
ابزاره��اي كوتاه مدت مانند اوراق قرضه بيش��ترين 
افزاي��ش را داش��ته باش��ند، در حالي ك��ه نرخ هاي 
طولاني تر كاهش مي يابن��د )به دليل ترس از ضعف 
اقتص��ادي(، اما باز هم، هيچ س��ابقه اي براي چنين 
وضعيتي وجود ندارد. در اين ميان، س��رمايه گذاران 
ممكن است بخواهند پرتفوي هايشان چقدر متنوع 
اس��ت، زيرا تنوع مي تواند بهترين دوس��ت آنها در 
محيط هاي سرمايه گذاري ناپايدار و نامطمئن باشد.
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آغاز تخصيص
صندوق سرمايه  گذاري

به متولدين تابستان ۱۴۰۱
ايسنا| ذبيح الله سلماني، معاون توسعه مديريت و منابع 
وزارت اقتصاد با بيان اينكه در قانون بودجه سال 14۰1، به 
ازاي هر متولد سال 14۰1، يك ميليون و 5۰۰ هزار تومان 
صندوق سرمايه گذاري قابل معامله در نظر گرفته شده 
است، اظهار كرد: منابع مورد نياز براي تامين اين موضوع 
از منابع عمومي دولت تامين مي شود. وي با اشاره به آغاز 
فرايند ثبت نام از چهارم ارديبهشت ماه، گفت: از چهارم 
ارديبهشت تا ساعت 14، ۲4 ارديبهشت، يعني در يك 
بازه زماني ۲۰ روزه، ۳7۸ و 65۳ نفر نس��بت به ثبت نام 
اقدام كردند. بر اساس آمار ثبت احوال، به طور كلي حدود 
9۸۰ هزار نفر در س��ال 14۰1 متولد شده اند كه طبق 
بررس��ي ها ۳۸۰ هزار نفر در سه ماه نخست سال بودند، 
بنابراين مي توان گفت 95 درصد والدين متولدين سه 
ماه نخست سال گذشته نسبت به ثبت نام اقدام كرده اند. 
معاون توسعه مديريت و منابع وزارت اقتصاد، با بيان اينكه 
تاكنون فقط والدين افرادي كه در سه ماه نخست سال 
14۰1 متولد شده بودند مي توانستند نسبت به ثبت نام 
اقدام كنند، عنوان كرد: با توجه به اينكه ثبت نام متولدين 
سه ماه نخست سال گذشته كامل شده است، فاز دوم براي 
متولدين سه ماه دوم سال گذشته از ابتداي خردادماه آغاز 
خواهد شد. سلماني تاكيد كرد: والدين براي ثبت نام بايد 
به نام فرزند خود كد بورسي دريافت كنند كه اين موضوع 
در پنجره ملي خدمات دولت هوشمند ديده شده است. 
بر اس��اس اين گزارش، والدين متولدين 14۰1 بايد به 
 س��امانه پنجره ملي خدمات دولت هوشمند به نشاني
  https: //my.gov.ir، بخش طرح تشويق فرزندآوري و 
جواني جمعيت مراجعه كنند. پس از ورود به اين قسمت و 
وارد كردن كدملي، مشخصات فرزند را مشاهده مي كنند. 
پس از طي مراحل، پيامكي براي والدين متولدين 14۰1 
ارسال خواهد شد كه بايد وارد بخش انتخاب بانك شوند 
و بين بانك هاي عامل ملي يا پست بانك يكي را انتخاب 
كنند. سپس ۳5 صندوق سرمايه گذاري قابل معامله به 
آنها نمايش داده مي ش��ود كه بايد از ميان آنها، حداكثر 
سه صندوق را انتخاب كنند. پس از اين، بايد به صورت 
غيرحضوري اقدام به افتتاح حساب كنند كه پس از اين 
مرحله وزارت اقتصاد به ازاي هر فرزند يك و نيم ميليون 
تومان حس��اب ها را شارژ و شركت كارگزاري بانك ملي 
اق��دام به خريد صندوق هاي قاب��ل مي كند و به صورت 

سپرده به شركت سپرده گذاري مركزي انتقال مي دهد.

جذابيت گزارش هاي كدال 
بيشتر مي شود

سنا| سيد ياسر مهرآور، كارشناس بازار سرمايه با بيان 
اينكه در حال حاضر P/E بازار سرمايه 1۰.9 واحد است 
به بورسان گفت: به نظر مي رسد گزارش هاي 1۲ ماهه 
و همچنين ۳ ماهه 14۰۲ بس��يار قوي خواهد بود چرا 
كه ميانگين نرخ دلار نيما در س��ال گذشته حدود ۲۸ 
هزار تومان بود و در حال حاضر ب��ا ۳۸، ۳9 هزار تومان 
رقابت روي محصولات در بورس كالا انجام مي ش��ود. 
گزارش هاي ۳ ماهه هم مسلما گزارش هاي خوبي خواهد 
بود و اين باعث تعادل P/E بازار مي شود. مهرآور با اشاره 
به آمار موجود در بورس تهران و اقتصاد كلان كش��ور از 
جمله نسبت قيمت به درآمد )P/E ttm( 1۰.9 واحدي 
بازار س��هام، نرخ بهره بين بانكي بيش از ۲۳ درصدي و 
همچنين تورم بيش از 5۰ درصدي اقتصاد كشور عنوان 
كرد كه بورس تهران نياز به استراحت نيز دارد و همين 

موضوع به روند متعادلي در بازار منجر مي شود.

چشم انداز بورس در پسابحران
بورس�ان| بهنام صمدي، فعال بازار سرمايه گفت: ما 
بحران را پشت سر گذاشتيم؛ بحراني كه خودساخته و 
به دليل ترس سياست گذار از رشد شاخص شكل گرفت 
به اي��ن صورت كه با افزايش عرضه از س��وي حقوقي ها 
ريزش سنگين شاخص را شاهد بوديم. به نظر مي رسد 
از تجربيات سال 99 با وجود توسعه ابزارها درسي گرفته 
نشده و از روش هاي نخ نما براي گرفتن شتاب بازار استفاده 
شد كه باعث خدشه دار شدن مجدد اعتماد سهامداران 
به بازار س��رمايه شده اس��ت. البته تحولات مهمي را در 
بستر بورس شاهد بوده و هستيم از جمله طرح ماليات 
بر عايدي بازار س��رمايه براي تقويت بورس نسبت ساير 
بازارها و احياي برجام با توجه به توافقات منطقه اي كه به 
نظر مي رسد چشم انداز روشني نسبت احياي آن وجود 
دارد و برنده اين اتفافات قطعا بازار سرمايه خواهد بود. وي 
در ادامه به اين سوال پاس��خ داد كه اصلاح قيمتي دلار 
تهديد براي ارزش گذاري بازار اس��ت؟ و اعتقاد داشت: 
مبناي ارزش گذاري نرخ س��امانه مبادله  است و با فرض 
احياي برجام و كاهش نرخ دلار ش��ركت ها هزينه هايي 
كه بابت دور زدن تحريم ها پرداخت مي كنند را نخواهد 
داش��ت و از سوي ديگر كاهش نرخ دلار نيز موقتي بوده 
و با توجه به نقدينگي، قيمت دلار نهايتا تا نرخ مبادله اي 
كاهش خواهد يافت و به نرخ تعادلي برمي گردد. پس در 
مجموع كليت بازار به ويژه برجامي ها و صنايع بزرگ كه 
طرح هاي توسعه دارند از احياي برجام منتفع خواهند شد 
و در شعار نيز سياست گذار به اين نتيجه رسيده است كه 
بازار سرمايه و توسعه آن مي تواند به اقتصاد بيشتر كمك 
كند. اين كارش��ناس در نهايت ب��ه مهم ترين مطالبات 
بورسي ها از سياست گذار اشاره كرد: بحث اجباري شدن 
بازارگرداني در سال 99 موضوع درستي بود كه اجرا شد و 
يكي از مطالبات اصلي در حال حاضر بازبيني اين موضوع 
است كه اصلاح شود. مورد ديگر صندوق تثبيت و توسعه 
بازار سرمايه است كه به جاي كمك كردن به بازار عملا 
اختيار ب��ازار در اختيار دولت ق��رار داده و زمينه را براي 
دخالت و دستكاري دولت فراهم مي كنند و به جاي اين 
مورد بايد به توسعه بازارگرداني بخش خصوصي كمك 
شود. موارد ديگري نيز كه بايد به اشاره كرد عبارت است 
از بهبود تامين مالي از طريق صندوق هاي پروژه، افزايش 
عرضه اوليه ها و اصلاحات در زمينه افزايش س��رمايه از 

محل آورده نقدي و تسريع فرآيند آنها.

جزر و مدّ شاخص هم وزن
اكواي�ران| در هفته اخير، ش��اخص كل بورس 
تهران در روز ش��نبه ريزش 6۳ هزار و 666 واحدي 
داشت. اما روز يكشنبه روز شروع روند صعودي بازار 
بود و شاخص 71 هزار و ۸۸۲ واحد صعود كرد. در 
روز دوشنبه شاخص رشد 15 هزار و 46۸ واحدي 
داشت و در آخرين روز معاملاتي هفته روند صعودي 
شاخص كل براي سومين روز تداوم داشت و 19 هزار 
و 969 واحد افزايش يافت.شاخص كل در آخرين 
روز كاري هفته به رقم ۲ ميليون و ۳۲1 هزار و ۳4۸ 
واحد رسيد و نسبت به آخرين روز معاملاتي هفته 
قبل 4۳ هزار و 6۰۲ واحد پايين تر ايستاد و بازدهي 

هفته شاخص بورس مثبت 1.9 درصد شد.
ش��اخص هم وزن در پايان هفته نس��بت به هفته 
پيش��ين 4۳۲ واحد بالا تر ايستاد و بازدهي مثبت 
6 صدم درصدي را ثبت كرد. در اين هفته، ميانگين 
ارزش معاملات بازار سهام 6۲ هزار و ۸5۳ ميليارد 
تومان ب��ود كه 6 درصد بيش��تر از هفته پيش بود. 
ميانگين ارزش معاملات خرد بورس نيز 14 هزار و 
۳64 ميليارد تومان بود كه نسبت به رقم 19 هزار و 
۳6۳ ميلياردي هفته پيشين، كاهش ۲6 درصدي 

داشته است.
ميانگين ارزش صف هاي فروش در هفته اخير هزار و 
۲4۰ ميليارد تومان بود كه از ميانگين هفته  پيشين 
۳ هزار و 957 ميليارد تومان كمتر بود و افت 76 هزار 
درصدي داشته است. بالاترين رقم هفته ۳ هزار و 
۸14 ميليارد تومان بود كه در روز ش��نبه ثبت شد 
و كمترين رقم ۳۲6 ميلي��ارد تومان بود كه در روز 
چهارشنبه ثبت شد. ميانگين ارزش صف هاي خريد 
در هفته اخير هزار و ۲97 ميليارد تومان بود كه از 
ميانگين هفته گذشته 1۰7 ميليارد تومان بيشتر 
بود. در اين هفته، ميانگين ارزش صف هاي خريد 
9 درصد افزايش يافته است. بالاترين رقم هفته ۲ 
هزار و ۸4۲ ميليارد تومان بود و در روز يكشنبه ثبت 
شد. پايين ترين رقم به روز شنبه برمي گردد كه ۳7۳ 

ميليارد تومان بود.
در مجموع هفته اخير شاهد خروج پول حقيقي به 
بازار بوديم. روز شنبه ۳ هزار و 474 ميليارد تومان 
پول حقيقي از بورس خارج ش��د. اما روز يكشنبه 
هزار و 6۰ ميليارد تومان پول حقيقي وارد شد. در 
روز دوشنبه يك بار ديگر پول حقيقي خارج شد و 
ارزش خالص تغيير مالكيت حقيقي به حقوقي بازار 
۲17 ميليارد تومان بود. در روز چهارشنبه نيز 446 
ميليارد تومان پول حقيقي خارج ش��د.در مجموع 
كل هفته ۲ هزار و 1۸5 ميليارد تومان پول حقيقي 
از بورس خارج ش��د و ميانگي��ن روزانه خروج پول 
حقيقي 546 ميليارد تومان بود. بنابراين ميانگين 
پول خروجي نسبت به هفته پيش افت 7۳ درصدي 

داشته است.
بنابراين با وجود رش��د شاخص ها در سه روز كاري 
متوالي، مجموع ورود و خروج پول حقيقي به سمت 
خروج پول سنگيني مي كند. اين در شرايطي است 
كه ارزش معاملات خرد نيز كاهش يافت. ميانگين 
ارزش معاملات خرد بورس در هفته اخير 14 هزار و 
۳64 ميليارد تومان بود كه نسبت به رقم 19 هزار و 
۳6۳ ميلياردي هفته پيشين، كاهش ۲6 درصدي 

داشته است. 
ناظران يكي از عوامل خ��روج پول و كاهش حجم 
معام��لات را تعطيل��ي روز سه ش��نبه مي دانند و 
معتقدند بسياري از سهامداران خرد براي اجتناب 
از ريسك هاي سياسي پيش از تعطيلي سبد سهام 
خود را كوچك تر مي كنند. اهميت اين باور عمومي 
از اين جهت اس��ت كه اعتماد فع��الان اقتصادي 
به سياس��ت گذار در س��طح پاييني است. و تجربه 
سهامداران نيز بر اين باور عمومي مهر تاييد مي زند. 
در چنين شرايطي دولت در سال جاري با كسري 
بودجه بزرگي مواجه اس��ت كه ميزان آن از 4۰۰ تا 
5۰۰ هزار ميليارد تومان تخمين زده ش��ده است. 
حال اين نگراني وج��ود دارد كه دولت براي تامين 
كسري بودجه به مصوبات شبانه، دستورالعمل هاي 
خلق الساعه و مداخلات بيشتر دست بزند. در واقع 
ريسك سيستماتيك بازار همسو با كسري بودجه 
رشد مي كند. خصوصا آنكه دولت سيزدهم نشان 
داده كه از آزمون و خطا و تصميمات غير كارشناسي 
اجتناب نمي كند. بنابراين سايه شمشير داموكلس 
مداخله دولت بر سر بازار سهام است و اثر اين سايه 

در روندهاي بازار ديده مي شود. 
از سوي ديگر، كارشناسان معتقدند با شروع فصل 
گرما، مشكل كمبود انرژي در كشور مانند سال هاي 
گذشته تكرار خواهد شد و امسال نيز ممكن است 
صنايع به علت كمب��ود انرژي با تعطيلي يا كاهش 
ساعات كاري مواجه شوند. كما اينكه دولت با همين 
پيش بيني، تصميم به تغيير ساعات كاري ادارات 
دولتي گرفته است.  در تازه ترين مورد، شركت توزيع 
نيروي برق، تامين برق صنايع سيمان و فولاد را بر 
اساس سه برنامه پيشنهادي طي ماه هاي خرداد تا 
مرداد امسال، س��هميه بندي كرده است. براساس 
نامه شركت توزيع نيروي برق به صنايع سيمان و 
فولاد، برق اين صنايع در قالب سه برنامه پيشنهادي 
از خرداد تا شهريور امسال سهميه بندي مي شود. سه 
پيشنهاد شركت توزيع برق، عبارت است كاهش ۳۰ 
درصدي در ۳ ماه، كاهش 6۰ درصدي در دو ماه يا 

كاهش 9۰ درصدي در يك ماه. 
ريس��ك بزرگ تر آن اس��ت كه دولت به تغييرات 
قيمت��ي در انرژي مصرف��ي صنايع دس��ت بزند. 
مداخل��ه اي كه به كاهش تولي��د، كاهش درآمد و 
كاهش س��ود و در نهايت به كاهش قيمت س��هام 
شركت ها منتهي مي ش��ود.  بنابراين، در شرايطي 
كه بازار از روند نزولي هفته گذش��ته فاصله گرفته 
اس��ت. در هفته هاي پيش رو با ريسك فرارسيدن 
فصل گرما مواجه است. علاوه براين در ميان مدت 
گزارش هاي مالي سالانه شركت ها بر تغييرات بازار 
اثر خواهد داشت و يك چشم معامه گران در انتظار 

گزارش هاي سالانه است.

»تعادل«بررسيميكند

اوراق قرضه و بدهي ايالات متحده



گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه ايرلاين ها زير فش��ار تحري��م و تورم و البته 
انجام پروازهاي تكليفي ب��ه افزايش 100 درصدي نرخ 
بليت هواپيما دل بسته بودند تا شايد از اين طريق بتوانند 
بخشي از مشكلات مالي خود را حل كنند، در آخرين روز 
هفته گذشته خبر آمد كه مراجع ذي ربط راي به افزايش 
29 درصدي قيمت بليت پروازها داده اند. اين خبر اما با 
واكنش منفي ايرلاين ها مواجه شده است، چرا كه آنها 
معتقدند اين ميزان افزايش هيچ گرهي از كار فروبسته آنان 
نمي گشايد. در همين رابطه، مقصود اسعدي ساماني، دبير 
انجمن شركت هاي هواپيمايي گفت: بدون نظرخواهي از 
فعالان صنعت و بدون كار كارشناسي نرخ ٢٩ درصدي را 
براي افزايش قيمت بليت انتخاب كردند در حالي كه اين 
ميزان افزايش قيمت، هيچ مشكلي از صنعت هوانوردي 
را حل نمي كند. اسعدي ساماني در گفت وگو با ايلنا درباره 
افزايش ٢٩ درصدي بليت هواپيما اظهار كرد: به شدت 
مخالف اين مقدار افزايش بليت هواپيما هستيم و با ٢٩ 
درصد افزايش قيمت، مشكلي از صنعت هوانوردي حل 
نمي شود.  وي ادامه داد: بدون حضور ذي نفعان صنعت 
در اين باره تصميم گرفته شد و نمي دانيم با كدام حساب 
و كتاب و چه فرمولي به ن��رخ ٢٩ درصد افزايش قيمت 
رسيدند. دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي با بيان اينكه 
اين تصميم نشان مي دهد در كشورمان بدون اقدامات 
كارشناس��ي تصميمات گرفته، تعيين و ابلاغ مي شود، 
گف��ت: بدون نظرخواهي از فعالان صنع��ت و بدون كار 
كارشناسي نرخ ٢٩ درصدي را براي افزايش قيمت بليت 
انتخاب كردند در حالي كه اين ميزان افزايش قيمت، هيچ 
مشكلي از صنعت را حل نمي كند.  اسعدي ساماني با بيان 
اينكه دولت اراده اي براي رفع مش��كلات و بحران هاي 
صنعت هوانوردي ندارد، اظهار كرد: در صنعت هوانوردي 
ش��اهد مهاجرت خلبان ها هس��تيم و ب��ا اين وضعيت 

مهاجرت خلبان ها سرعت پيدا مي كند. 
وي تاكيد كرد: با اين ميزان افزايش قيمت هيچ ارتقاي 
كيفيت در خدمات نخواهيم داشت و دوره انتظار براي 
خريد بليت مسيرهاي پرتردد افزايش پيدا مي كند.  آنگونه 
كه مهر گزارش كرده اس��ت، يكي دو ماه است كه شاهد 
كمبود بليت هواپيما در سايت هاي فروش براي مسيرهاي 
پر تردد هستيم و در اين مدت مسافران براي سفرهاي 
خود با مشكل رو به رو شده اند با توجه به اينكه حتي براي 
يك ماه بعد نيز بليت در برخي مسيرها كمياب است و 
عرضه قطره چكاني صورت مي گيرد اما با اين ش��رايط 
وقتي به آژانس هاي مسافربري سر مي زنيم بليت هواپيما 

به صورت پكيج در آژانس هاي هواپيمايي موجود است.

   افزايش تقاضا عامل كمبود بليت هواپيما
حسام قربانعلي، مديركل روابط عمومي شركت هواپيمايي 
جمهوري اسلامي ايران در خصوص كمبود بليت به مهر 
گفت: موضوع كمبود بليت در سايت ها به چند دليل است. 
افزايش تقاضا، به صرفه بودن قيمت بليت هواپيما و تغيير 
فصل اين سه دليل كمبود بليت را ايجاد كرده است. وي 
افزود: خدمات ناوگان هوايي ارزان اس��ت و مردم وقتي 
قيمت قطار و هواپيما را مقايسه مي كنند ترجيح مي دهند 
با 200 هزار تومان بيش��تر يك ساعته به مقصد برسند 
بنابراين تقاضا براي تهيه بليت در برخي مقاصد بيشتر 

مي شود. حسام قربانعلي درخصوص اينكه كمبود بليت 
عمدي بوده اس��ت گفت: پروازها مانند روال سابق انجام 
مي شود و هيچ پروازي به دليل افزايش قيمت زمين گير 
نشده است و كمبود بليت هيچ گونه ارتباطي با تقاضاي 
افزايش قيمت ندارد. وي افزود: قيمت گذاري دستوري 
باعث مي شود تا توس��عه در صنعت ايجاد نشود به طور 
مثال وقتي قيمت خودرويي اعلام مي ش��ود خودروساز 
به همان اندازه قيمتي كه تعيين ش��ده خودرو مي سازد 
شايد بي كيفيت باشد صنعت هواپيمايي هم اينگونه است 
وقتي دستوري باشد ايرلاين ها براي اينكه ضرر نكنند در 
توسعه ناوگان كم خواهند گذاشت و اندازه همان قيمت 
بليت خدمات خواهند داد. مديركل روابط عمومي شركت 
هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران افزود: اعلام مي كنند 
كه قرار است سوخت آزاد شود و در اين صورت قيمت بليت 
هواپيما افزايش پيدا خواهند كرد سوخت در حال حاضر 
۶00 تومان است در صورت ازاد شدن به ۳0 هزار تومان 
خواهد رسيد و البته كه قيمت سوخت تنها عامل افزايش 
قيمت ناوگان هوايي نيس��ت چرا كه ناوگان هوايي براي 

توسعه به قطعه و.. نياز دارد تمام اين عوامل گران است.

   به صرفه بودن قيمت بليت هواپيما
جعفر يازرلو س��خنگوي س��ازمان هواپيمايي كشور با 
بيان اينكه كمبود بليت هواپيما همواره در س��ال هاي 
گذش��ته مطرح بوده و مربوط به شرايط كنوني نيست 
گفت: هم اكنون تقاضاي بالاي سفر و رغبت بيشتر به 
س��فرهاي هوايي از جمله دلايل اين كمبود اس��ت. به 
گفته سخنگوي س��ازمان هواپيمايي كشور، علت بالا 
بودن تقاضا ميل به سفرهاي هوايي به دليل عدم افزايش 
قيمت بليت به دنبال اقدامات كنترلي توسط سازمان 

هواپيمايي كشوري است، به همين دليل سفر با هواپيما 
نه تنها به دليل صرفه جويي در زمان، ايمني بسيار بالا و 
بعد مسافت بلكه به دليل مقرون به صرفه بودن اين مدل 
در مقايسه با ساير مدل هاي حمل و نقلي است كه همواره 
مورد اقبال عموم است. وي افزود: ناوگان هوايي به دليل 
تحريم هاي تحميلي با محدوديت مواجه است و همين 
امر منجر به عدم تناس��ب عرضه و تقاضا در اين بخش 
شده است به گونه اي كه طبق كارشناسي هاي صورت 
گرفته براي پاسخ به نيازهاي اين بخش به تعداد ۵۵0 
فروند هواپيما نياز است، در حالي كه اكنون تنها حدود 
1۸0 فروند هواپيماي فعال در كشور وجود دارد. يازرلو 
گفت: در خصوص بيان كمبود پروازها به آمار پروازهاي 
نوروزي مي توان اش��اره كرد كه عليرغم بيان مطالبي 
مشابه اين امر كه بليت موجود نيست و پروازها در برخي 
مسيرها يافت نمي شود، اما در طول ايام نوروز امسال شاهد 
جابه جايي حدود سه ميليون نفري مسافران با هواپيما 
بوديم. سخنگوي س��ازمان هواپيمايي گفت: سازمان 
هواپيمايي كشوري در انجام مسووليت هاي خود همسو 
با فرمايشات مقام معظم رهبري و سياست هاي دولت گام 
برداشته و تا زمان تصويب نرخ هاي تعيين شده در ستاد 
تنظيم بازار نظارت خود را تشديد كرده و معيار محاسبه 
را نرخ هاي ابلاغي براساس نرخنامه سال 1۴00 مي داند. 
با تشديد نظارت ها در حدود اختيارات قانوني خود اقدام 
و از حداكثر ظرفيت ناوگان براي خدمتگزاري به مردم و 

مسافران هوايي استفاده خواهيم كرد.

   قيمت گذاري دستوري اثري ندارد
معاون هوانوردي س��ازمان هواپيمايي كشوري گفت: 
سازمان هواپيمايي اختياري در خصوص سايت ها ندارد.

خوشخو در خصوص قيمت بليت هواپيما گفت: قانونگذار 
در ماده 1۶1 برنامه پنجم توس��عه آزادسازي نرخ بليت 
هواپيما را بر اس��اس تجربه كش��ور در ۴0 سال اخير و 
همچنين چالش هاي هوانوردي مصوب كرد تا چالش 
صنعت حل شود. وي بيان كرد: اما بايد اشاره كنيم كه 
آزادسازي نرخ بليت هواپيما از منظر سازمان هواپيمايي 
كشوري رهاسازي نيست، اين موضوعي است كه بايد 
به صورت جدي پيگيري كرد و صنع��ت هوانوردي در 
راس��تاي ايمني و خدمات مطلوب آن بخش از جامعه 
كه با هواپيما سفر مي كنند ارايه كند. معاون هوانوردي 
سازمان هواپيمايي كشوري در پاسخ به اينكه بعضاً در 
برخي س��ايت ها براي يك مس��ير پروازي چند قيمت 
متفاوت و با اختلاف ۵00 هزار توماني ارايه مي شود، دليل 
اين اتفاق چيست، گفت: در يك هواپيما با تايپ مشخص 
كلاس هاي نرخي متفاوتي مانند بيزينس، اكونومي و… 
داريم، اما معمولًا نبايد ۵00 هزار تومان در مس��يرهاي 

پروازي داخلي اختلاف قيمت داشته باشيم.

   اعمال قيمت هاي جديد از 28 ارديبهشت
حسن خوشخو، معاون سازمان هواپيمايي كشوري روز 
پنجشنبه درخصوص افزايش 29 درصدي بليت هواپيما 
به مهر گفت: چهارشنبه ش��ب افزايش 29 درصدي از 
سوي انجمن اعلام شد و ستاد تنظيم بازار نيز آن را تأييد 

كرد و از امروز )پنجشنبه 2۸ ارديبهشت( عملياتي شد.
وي درخص��وص چالش هاي تعطيلي ايرلاين ها گفت: 
هميشه چالش هايي بوده است، با توجه به اينكه ايرلاين ها 
افزاي��ش 100 درصدي را پيش��نهاد داده بودند كه 20 
درصد آن موافقت و اجرايي شد اميدواريم با اين افزايش 

چالش هاي عرضه و فروش به تعادل برسد.
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كاشت درختان مقاوم به 
كم آبي در دستور كار شهرداري

حذف چمن و كاشت درختان مقاوم به كم آبي و سازگار 
با اقليم ايران در دستور كار مسوولان شهرداري قرار دارد. 
به گزارش ايلنا، حذف چمن و كاشت درختان مقاوم به 
كم آبي و سازگار با اقليم ايران در دستور كار مسوولان 
شهرداري قرار دارد.  در منطقه ۵ شهر تهران و بوستان 
كوروش ش��رقي حذف چمن آغاز شده است. احسان 
شريفي، شهردار منطقه ۵ نيز اظهار كرد: از اين بوستان 
۳000 اصله اي، حدود ۳0 اصله به تدريج خشك شدند. 
ما درختان خشك ش��ده كه به روح و روان شهروندان 
آسيب مي رساند را قطع كرديم. گونه هاي درخت زيتون 
تلخ كه از گونه هاي بسيار مقاوم، كم آب و زيباي شهر 

تهران هستند را جايگزين قبلي ها كرديم.

2،۴ ميليون تماس با سامانه ۱۳۷ 
در سال ۱۴0۱

رييس مركز سامانه مديريت شهري و نظارت همگاني 
)1۳۷ پلاس( گفت: در سال گذشته بيش از دو ميليون 
و ۴00 هزار تماس با سامانه 1۳۷ پلاس برقرار شده است.

به گزارش مهر، رضا ناصري س��راي افزود: مردم درباره 
موضوعات مختلف به ما مراجعه كردند كه اين آمار نسبت 
به سال گذشته افزايش ۴0 درصدي داشت. وي اظهار 
كرد: در ۶ ماه دوم سال گذشته چند طرح ويژه صورت 
گرفت. بهاران خدمت، كاشت نهال و حامي شهر از جمله 
اين طرح ها است و آمار مشاركت بسيار خوب بود. به گفته 
ناصري، مردم در بسياري از تماس ها معضلات شهري را 

به اين سامانه انتقال مي دادند.

نحوه جست وجوي متوفي در 
سامانه بهشت زهرا )س( چگونه است؟

براساس اعلام سازمان بهش��ت زهرا )س(، شهروندان 
مي توانند از طريق سامانه جست وجوي متوفي نسبت به 
شناسايي قطعه، رديف و شماره متوفي خود اقدام كنند.

به گزارش تس��نيم، بهش��ت زهرا )س( نام بزرگ ترين 
آرامستان ايران اس��ت كه در شهرستان ري در جنوب 
تهران بزرگ قرار دارد. فعاليت اين مجموعه رس��ماً در 
سال 1۳۴9 خورشيدي آغاز شد. بهشت زهرا )س( ابتدا 
۳1۴ هكتار وس��عت داشت كه در س��ال 1۳۷۶ بخش 
شمالي به مساحت 110 هكتار و در سال 1۳۸۷ بخش 
شرقي به مساحت 1۶0 هكتار خريداري و به آن اضافه شد. 
محمدجواد تاجيك؛ مديرعامل سازمان بهشت زهرا )س( 
در گفت وگو با تسنيم با اشاره به اينكه در حال حاضر بيش 
از يك ميليون و ۵00 هزار نفر در بهشت زهرا )س( دفن 
شده اند، گفت: تا ۳ سال آينده بهشت زهرا )س( با توجه به 
شرايط دفن روز تكميل خواهد شد. به گزارش تسنيم، در 
طي سال هاي اخير سازمان بهشت زهرا )س( تلاش كرده 
است تا با فراهم كردن زيرساخت ها و راه اندازي سامانه ها 
شرايط بهتري را براي حضور خانواده ها در اين سازمان 
 beheshtezahra.tehran.ir/bzo ايجاد كند. سامانه
به عنوان يكي از سامانه هاي سازمان بهشت زهرا )س( 
محسوب مي شود و افراد مي توانند با ورود به اين سامانه و 
درج نام، نام خانوادگي و نام پدر متوفي نسبت به دريافت 

قطعه، رديف و شماره متوفي اقدام كنند.

خيز مجلس براي ماليات ستاني 
از زمين هاي رها شده

دولت و مجل��س طرح مالي��ات بر خانه ه��اي خالي را 
كليد زده ان��د اما كمتر درباره اراضي باير و رها ش��ده در 
محدوده هاي شهري سخن به ميان مي آيد. قواي مجريه 
و مقننه در پي آن هستند تا منابع مالياتي در بخش مسكن 
و ساختمان را براي اجراي پروژه هاي مسكوني و خانه دار 
كردن اقشار پايين جامعه استفاده كنند.  به گزارش ايسنا، 
يكي از مبادي حوزه زمين و مس��كن كه مي تواند هدف 
ماليات قرار گيرد اراضي باير شهري است كه نمايندگان 
مجلس در حال بررس��ي اين طرح هس��تند. هم اكنون 
اراضي بسياري در پايتخت و كلانشهرها وجود دارد كه 
بخشي از مالكان اين اراضي، با هدف كسب سود بيشتر و 
احتكار، اراضي را رها باقي گذاشته اند تا در زمان مناسب 
آن را به فروش برسانند. مالكان اين اراضي از رانت پنهان 
زيرساخت ها و امكانات شهري كه دولت در اختيار آنها 
قرار مي دهد استفاده مي كنند اما بعضا حاضر به پرداخت 
ارزش افزوده آن نيستند. عبدالجلال ايري، سخنگوي 
كميس��يون عمران مجلس در اين باره مي گويد: بايد از 
ابزارهاي مالياتي، مالكان را مجبور به عرضه اين زمين ها يا 
ساخت و ساز كرد. از اين رو در طرح ساماندهي اجاره بهاي 
املاك مسكوني كه در هفته آينده در صحن علني مجلس 
مورد بررسي قرار مي گيرد به اين موضوع توجه ويژه  اي 
شده اس��ت. در اين طرح شهرداري ها موظف مي شوند 
نسبت به شناسايي و معرفي اين اراضي به سازمان امور 
مالياتي اقدام كنند. به گفته ايري، يكي از نكات قوت اين 
طرح واريز منابع حاص��ل از اخذ ماليات از اراضي باير به 
صندوق ملي مسكن است كه شهرداري ها مي  توانند از آن 
براي بهبود زيرساخت هاي حمل و نقل شهري يا نوسازي 
بافت هاي فرسوده استفاده كنند. در حال حاضر 110 هزار 
واحد واقع در بافت هاي فرسوده به مرحله نوسازي رسيده 
است. بسته تشويقي شهرسازانه كه از اواسط سال گذشته 
به تصويب رسيد نيز در ترغيب سازندگان به سرمايه گذاري 
در بافت ها تاثير گذاش��ته و هم اكنون ص��دور پروانه در 
بافت هاي فرسوده ش��هري بين 10 تا ۴۳0 درصد رشد 
كرده است. اعطاي يكي يا دو طبقه تراكم بيشتر به شرط 
برخورداري محله از يك س��وم خدمات شهري از جمله 
مهم ترين عوامل ايجاد انگيزه در طرح تشويقي مذكور 
محسوب مي شود. از طرف ديگر دولت طرح نهضت ملي 
مسكن با هدف ساخت چهار ميليون واحد مسكوني را در 
دستور كار قرار داده است. اعمال ماليات خانه هاي خالي 
و عايدي سرمايه، ساخت خانه هاي استيجاري، اقدامات 
فرهنگي و ارايه مش��وق به مالكان، پرداخت وام اجاره، 
تعيين سقف 2۵ درصد براي قراردادهاي تمديد اجاره، 
راهكارهاي ساماندهي بازار اجاره مسكن است كه دولت 

سيزدهم اين موارد را پيگيري مي كند. 

توافق با روسيه براي ساخت 
مشترك 20 فروند كشتي

كشتيراني جمهوري اسلامي ايران و باشگاه همگرايي 
كريدور ش��مال- جن��وب ب��ه سرپرس��تي نماينده 
رييس جمهور روسيه، بر سر ساخت و خريد 20 فروند 
كش��تي جنرال كارگو توافق كردند. به گزارش مهر، بر 
اساس اعلام كشتيراني جمهوري اسلامي ايران، روساي 
جمهور دو كشور ايران و روسيه روز گذشته در مذاكره 
تلفني بر سر گس��ترش روابط تجاري و همكاري هاي 
اقتصادي ميان كشور تأكيد كردند كه در همين راستا، 
توافقنامه اي ميان كشتيراني جمهوري اسلامي ايران و 
باشگاه همگرايي كريدور شمال- جنوب در روسيه به 
سرپرستي نماينده رييس جمهور روسيه براي ساخت 
و خريد 20 فروند كشتي جنرال كارگو به امضا رسيد. بر 
اين اساس طرفين توافق كردند ضمن راه اندازي شركت 
مشترك جهت خريد و ساخت شناور، نسبت به حمل 
كالا در كريدور ترانزيتي شمال- جنوب و شرق- غرب از 
مبدأ و به مقاصد تمامي بنادر روسيه اقدام كنند همچنين 
بر اساس اين توافقنامه، تأمين بار مورد نياز از مبادي و به 
مقاصد مورد نظر گروه كشتيراني و استفاده از ظرفيت ها و 
منابع طرفين در راستاي انجام حمل ونقل تركيبي، خريد 
و ساخت كشتي در دستور كار قرار خواهد گرفت. اين 
توافقنامه كه با تأكيد بر توسعه عمليات حمل بار در قالب 
كريدور شمال- جنوب تدوين شده است امروز در حاشيه 
نمايشگاهي تحت عنوان »كازان فروم« كه نمايشگاهي 
براي عرضه محصولات حلال و به نوعي همكاري بين 
كشورهاي اسلامي به شمار مي رود، به امضاي مديرعامل 
گروه كش��تيراني جمهوري اس��لامي ايران و رمضان 
عبدولاتيپوف نماينده رييس جمهور روسيه و رييس 

باشگاه همگرايي كريدور شمال - جنوب رسيد.

 معرفي مشمولان ماليات 
از معاملات مكرر مسكن 

لايحه ماليات بر انجام معاملات مكرر واحدهاي مسكوني 
و اراضي با كاربري مسكوني در تاريخ 20 ارديبهشت ماه 
سال جاري براي انجام تشريفات قانوني به مجلس شوراي 

اسلامي ارسال شد.
به گزارش ايسنا، در مقدمه توجيهي لايحه مذكور ذكر 
شده است كه اين لايحه به منظور مديريت بازار مسكن 
و نقل و انتقال مكرر واحدهاي مسكوني و زمين با كاربري 
مسكوني و همچنين كنترل تورم در حوزه هاي ياد شده 

از طريق وضع ماليات هاي مشخص آماده شده است.
طبق ماده ۸0 مكرر تمامي اشخاص حقيقي و حقوقي كه 
اقدام به تملك واحد مسكوني يا زمين با كاربري مسكوني 
از هر طريق از جمله خريد و فروش، هبه، صلح و وكالت 
پس از اين قانون مي كنند در صورتي كه نسبت به انتقال 
مالكيت از هر طريق به شخص حقيقي يا حقوقي ديگر در 
كمتر از سه سال پس از تاريخ تملك اقدام كنند مشمول 

ماليات بر معاملات مكرر به نرخ هاي زير مي شوند: 
1- تا يكسال پس از مالكيت مشمول مالكيت به ميزان 
۶0 درص��د مابه التفاوت قيمت زم��ان تملك و انتقال 
مالكيت 2- بيش از يكس��ال تا دو سال پس از مالكيت 
مشمول ماليات به ميزان ۴0 درصد مابه التفاوت قيمت 
زمان تملكو انتقال مالكيت ۳- بيش از دو س��ال تا سه 
سال پس از مالكيت مشمول ماليات به ميزان 20 درصد 

مابه التفاوت قيمت زمان تملك و انتقال مالكيت
تبصره ۱: انتقال مالكيت در موارد زير مشمول ماليات 

موضوع اين ماده نخواهد شد: 
1- انتقال مالكيت به موج��ب ارث 2- املاك و اراضي 
انتقال يافته ناش��ي از تمليك از محل اجراييه يا آراي 
محاكم قضايي يا قه��ري ۳- انتقال مالكيت به دولت و 

شهرداري ها ۴- انتقال بلاعوض براي انتقال دهنده
تبص�ره ۲: در انتق��ال ام��لاك به ص��ورت بلاعوض 

انتقال گيرنده مشمول ماليات بر درآمد اتفاقي است.
تبصره ۳: در صورتي كه فرد حقيقي در يك خانوار يا 
شخص حقوقي صرفا اقدام به تملك يك واحد مسكوني 
يا يك قطعه زمين با كاربري مسكوني كند در صورت 
انتقال مالكيت همان ملك مشمول ماليات اين موضوع 

نخواهد شد.
تبصره ۴: ارايه وكالت ب��راي املاك موضوع اين ماده 
انتقال مالكيت تلقي مي ش��ود. چنانچه متعاقبا ملك 
مورد وكالت به نام وكيل انتقال يابد از اين بابت مشمول 

ماليات نخواهد بود.
تبصره 5: ثبت نقل و انتقال قطعي املاك مش��مول 
ماليات موضوع اين ماده قبل از پرداخت ماليات متعلق 

ممنوع است.
تبصره ۶: املاكي كه در اجراي اين ماده مشمول ماليات 
بر معاملات مكرر شده اند از بابت انتقال مشمول ماليات 

ديگري نخواهند بود.
تبصره ۷: كليه عقود و معاملات راجع به حقوق، عين 
و منافع اموال غيرمنقول ثبت شده و داراي سند رسمي 
از قبيل انتقال مالكيت، رهن، اجاره براي مدت بيش از 
دو سال پيش فروش ساختمان اعم از اينكه به صورت 
سهمي از كل عرصه يا عيان باشد و تعهد به انجام كليه 
موارد مذكور بايد در دفاتر اسناد رسمي و با قيمت مورد 

معامله به صورت واقعي به ثبت برسد.
تبصره ۸: وكالت در ف��روش و انتقال مالكيت و عزل 
وكيل در مورد اموال غيرمنقول داراي سند رسمي بايد 
در دفتر الكترونيك املاك سازمان ثبت اسناد و املاك 

كشور ثبت شود.
تبصره ۹: شاغلان به معاملات املاك مكلفند پس از 
مذاكره مقدماتي نس��بت به درج پيش نويس قرارداد 
در س��امانه الكترونيك ثبت احوال اقدام و پيش نويس 
مذكور را جهت تنظيم سند رسمي به دفاتر اسناد رسمي 

منعكس كنند.
تبصره ۱۰: آيين نامه اجرايي اين ماده مشتمل بر مواردي 
از جمله نحوه ارايه اطلاعات برخط نقل و انتقال املاك 
موضوع اين ماده به سازمان امور مالياتي شامل اطلاعات 
متعاملين، ارزش معامله، زمان انجام نقل و انتقال و ساير 
اطلاعات مورد نياز و همچنين تكاليف ساير دستگاه ها 
و نهاده��ا در اجراي اين ماده حداكثر س��ه ماه تا تاريخ 
لازم الاجرا شدن اين قانون توسط وزارت راه و شهرسازي 
با همكاري وزارت امور اقتصاد و دارايي، وزارت كشور و 
سازمان ثبت اسناد و املاك كشور تهيه و به تصويب هيات 

وزيران مي رسد.

دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي: با افزايش ٢٩ درصدي قيمت بليت مخالفيم

اسعدي ساماني درباره افزايش مهاجرت خلبانان و تشكيل صف در مسيرهاي پرتردد هشدار داد

طرح »فرونشست زمين در پايتخت« تا يك ماه آينده در شوراي شهر بررسي مي شود

پرواز  نرخ  بليت  هواپيما  در  ارتفاع  پست

 ۵ منطقه تهران درگير فرونشست
گروه راه و شهرسازي|

به گفته محمد آقاميري، رييس كميته عمران شوراي 
شهر تهران، فرونشس��ت زمين، مناطق 1۶، 1۷، 1۸، 
19 و 21 را درگير كرده است. اين در حالي است كه در 
شهرداري تهران هيچ نهادي متولي فرونشست زمين 
نيست. از اين رو، طرح »فرونشست زمين در پايتخت« 
به كمك اس��تادان و متخصصان اين ح��وزه در حال 
تدوين است و تا يك ماه آينده به صحن شوراي شهر 
تهران ارسال خواهد ش��د. به گزارش »تعادل«، ايران 
يكي از كشورهايي است كه درگير پديده فرونشست 
زمين اس��ت. پيش از اين، علي بيت الهي، عضو هيات 
علم��ي مركز تحقيقات راه و شهرس��ازي با تش��بيه 
فرونشست زمين به چربي خون يا پيشرفت سلول هاي 
س��رطاني در بدن كه وقتي به سطحي از گستردگي 
رس��يد، ديگر نمي توان اقدام��ي در جهت كنترل آن 
انجام داد، تاكيد كرده اس��ت، براي مهار فرونشس��ت 
زمين در بهترين حالت ۵ تا 10 س��ال زمان داريم. به 
گفته بيت اللهي، اين پديده مخاطره اي انسان ساخت 
بوده و در ايران نيز در حال توسعه است. از آنجايي كه 
اين مخاطره ناش��ي از دخل و تصرف غير كارشناسانه 
انسان در چرخه طبيعت اس��ت، مي توان با اقدامات 
مديريتي و تصميمات جدي در رده بالا آن را كنترل 
كرد. تغيير در اقدامات مديريتي در كشورهايي مثل 
ژاپن، چي��ن، اندونزي، تايلند و امريكا براي پهنه هاي 
كوچك ولي ح��اد و بحراني، نتاي��ج موفقيت آميزي 
داشته است، بنابراين با به كار بستن تجربيات كشورهاي 
ديگر و اجراي اقدامات كاهش آسيب فرونشست اين 
اميدواري وجود دارد ك��ه در ايران هم بتوانيم در اين 
زمينه كاري ويژه انجام دهيم. در اين حال، آقاميري در 
خصوص تدوين طرح »فرونشست زمين« در تهران 
گف��ت: بعد از تدوين لايح��ه اي در خصوص وضعيت 
فرونشست در كشور به دنبال آن هستيم كه طرحي 
در مورد فرونشست زمين در تهران با محوريت اقدامات 

شهرداري تهران آماده كنيم.

وي در گفت وگو با ايسنا، با بيان اينكه جلسات با حضور 
استادان و متخصصان اين حوزه در حال برگزاري است، 
اظهار كرد: ما در اين طرح در نظر داريم، براي شهرداري 
تهران و واحدهاي زيرمجموعه آن تكاليف كاربردي در 
نظر بگيريم و به آنها بگوييم كه در حوزه جلوگيري از 
فرونشست زمين در تهران چه كارهايي را انجام بدهند.

رييس كميته عمران شوراي شهر تهران با بيان اينكه 
در اين طرح در نظر داريم تا سطح ناحيه همه عوامل 
شهرداري تهران را درگير كرده و براي آنها تكاليفي در 
نظر بگيريم، گفت: همچنين بر اساس اين طرح بايد 
مديران شهري هر س��ه ماه يك بار گزارش عملكرد و 

اقدامات خود را به شوراي شهر تهران ارايه دهند.

   هيچ نهادي متولي مساله 
فرونشست زمين نيست

آقامي��ري با بي��ان اينك��ه وضعيت ته��ران در حوزه 
فرونشست خوب نيست و اگر بخواهيم با همين روند 

ادامه دهيم، فرونشست زمين در تهران هر روز بيشتر 
مي ش��ود، گفت: اگر كاري نكنيم فرونشس��ت آنقدر 
ادامه مي يابد كه زيرس��اخت هاي ش��هري را درگير 
مي كند و اين در حالي اس��ت كه در شهرداري تهران 
هيچ نهادي متولي مساله فرونشست نيست. هر چند 
كه مديران شهري ادعا مي كنند كه سازمان مديريت 
بحران متولي اين مساله است، اما تاكنون اقدام موثري 
از اين سازمان نديديم. وي در پاسخ به اينكه وضعيت 
فرونشس��ت زمين در مناطق چگونه است، گفت: در 
حال حاضر فرونشس��ت زمين، مناطق 1۶، 1۷، 1۸، 
19 و 21 را درگير كرده اس��ت ب��ه گونه اي كه عمده 
خس��ارت ها را در قالب فروريزش مي بينيم و به مرور 
زمان آثار منفي فرونشست ديده مي شود و اگر به اين 
پديده بي توجهي شود قطعا ساختمان ها و تأسيسات 
شهري را تحت الش��عاع قرار مي دهد. رييس كميته 
عمران شوراي ش��هر تهران افزود: در تلاش هستيم 
تا يك ماه آينده طرح »فرونشس��ت زمين« در تهران 

را به صحن شوراي ش��هر بياوريم تا بررسي شود و در 
اين طرح دستگاه متولي و بودجه اجراي اقدامات نيز 

ديده شده است.

   كاهش شتاب فرونشست 
در مناطق شهري تهران

در اين حال، در نخستين روزهاي كاري سال جاري، آميغ 
پي رييس اداره ترازيابي دقيق و تداخل سنجي راداري 
سازمان نقشه برداري كشور با اش��اره به كاهش ميزان 
فرونشست در تهران گفت: بر اساس آخرين محاسبات 
و پردازش هاي انجام ش��ده، و بر اس��اس پردازش هاي 
راداري در بازه زماني 1۳9۵ تا 1۳9۷ و 1۳99 تا 1۴01 
نرخ بيشينه فرونشست از 20.۶ سانتي متر در سال در بازه 
زماني 1۳9۵ تا 1۳9۷ به 1۳.2 سانتي متر در سال در بازه 

زماني 1۳99 تا 1۴01 كاهش يافته است.
او اف��زود: نرخ فرونشس��ت در كل مح��دوده كاهش 
چشمگيري طي 2 سال اخير داشته است كه در برخي 
مناطق اين كاهش نرخ بيش از ۶0 درصد بوده است. 
همچنين طبق اين نتايج مساحت محدوده فرونشست 

دشت تهران نيز كاهش وسعت يافته است.
او اظهار كرد: بررسي سري زماني ۵ ساله فرونشست 
دشت تهران بيانگر آن است كه گرچه در سال آبي 9۷ با 
افزايش نرخ و گسترش پهنه فرونشست نسبت به سال 
آبي 9۶ روبرو بوده ايم، اما از سال آبي 9۸ شاهد كاهش 
كلي نرخ فرونشست هستيم كه اين روند كاهش نرخ در 
سال هاي آبي 99 و 1۴00 در كل دشت مشهود بوده و 
سرعت بيشتري گرفته است. اين كاهش نرخ در حالت 
خوش بينانه مي تواند در اثر مديريت استخراج بي رويه 
آب زير زميني يا تغذيه آبخ��وان و در حالت بدبينانه 
نشان دهنده اتمام پتانس��يل آبخوان تهران و شروع 
فرآيند مرگ آبخوان باش��د. مسلما بررسي وضعيت 
سطح آب زيرزميني چاه هاي پيزومتري دشت شهريار، 
مي تواند در علت يابي تغييرات ايجاد شده در وضعيت 

فرونشست اين دشت راهگشا باشد.



بررس��ي داده ه��اي آن چي��ن نش��ان مي ده��د ك��ه 
اس��تخراج كنندگان بيت كوين ش��روع ب��ه جابه جايي 
دارايي هاي خود كرده اند. اين دارايي ها در صورت نقدشدن 
مي توانند با افزايش فشار فروش منجر به كاهش احتمالي 
قيم��ت بيت كوين ش��وند. قيمت بيت كوين نس��بت به 
بالاترين سطح خود در هفته گذشته در روز دوشنبه، بيش 
از ۲.۵درصد كاهش يافته است، با اين حال به نظر مي رسد 
كه چشم انداز بلندمدت قيمت بيت كوين همچنان صعودي 
باش��د. پلتفرم تحليل آن چين كريپتوكوانت در آخرين 
گزارش خود در ۱۹ مه )۲۹ ارديبهش��ت( به بررسي رفتار 
استخراج كنندگان بيت كوين پرداخته است. اين شركت 
بخشي از گزارش خود نوشت: »ذخاير بيت كوين ماينرها در 
حال كاهش است كه مي تواند به معني ايجاد فشار فروش 
از سوي آنها باشد.« كاهش شديد ذخاير بيت كوين ماينرها 
پس از افزايش قيمت بيت كوين در اواسط آوريل )فروردين( 
پيش��تر هم رخ داده بود و در اواخر اين ماه نيز شاهد افت 
كوچك تر در ش��اخص بوديم كه ه��ر دو با كاهش قيمت 
بيت كوين همراه بودند. به گفته كريپتوكوانت، آخرين روند 
كاهش در ذخاير ماينرها در اين هفته و با افزايش جريان 

ورودي بيت كوين به صرافي بايننس همراه بوده است.

آياماينرهايبيتكوين
آمادهفروشهستند؟

اين ش��ركت، انجام دو تراكنش به ارزش مجموع ۱/7۵0 
بيت كوين را از كيف پول ماينرها به بايننس را شناسايي 
كرد. كريپتوكوانت افزود كه اين بيت كوين  ها كه در حال 
حاضر حدود ۴7ميليون دلار ارزش دارند، مربوط به استخر 
استخراج پولين هستند. اين سكه تنها متعلق به يك ماينر 
بيت كوين است، درصورتي كه آنها معمولًا در زمان هاي 
مشابهي به فروش بيت كوين هاي خود مي پردازند. بنابراين، 
احتمال ايجاد فشار نزولي بر بازار وجود دارد. شركت تحليل 
آن چين گلس نود نيز در ۱۸ مه )۲۸ ارديبهشت( گزارش داد 
كه سودآوري استخراج بيت كوين نيز كاهش يافته است. 
بررسي تعداد روزهايي كه درآمد ماينرها از هزينه توليد فراتر 
رفته است، نشان مي دهد كه به طور متوسط، استخراج در 
۴7.7درصد از روزها براي ماينرها س��ودآور و ۵۲.۳درصد 

ديگر از روزهاي نيز سودآور نبوده است.

درصدروزهايسودآوروزيانآور
استخراجبيتكوين

با توجه به شاخص هش ريت، سود استخراج يا قيمت 

هش در روز به 0.07۶ دلار به ازاي هر تراهش در ثانيه 
كاهش يافته اس��ت. اگرچه قيمت هش در ۹ مه )۱۹ 
ارديبهشت( به دليل افزايش تراكنش هاي ناشي از هايپ 
ضرب كردن ميم كوين ها در شبكه بيت كوين، تا 0.۱۲7 
دلار افزايش يافت. قيمت هش نيز نسبت به مدت مشابه 
در سال گذشته حدود ۳۸درصد كاهش يافته است كه 
در نتيجه سودآوردي استخراج بيت كوين را كاهش داده 
است. علاوه بر اين، طبق داده هاي بيت اينفوچارتس، 
نرخ ه��ش در حال حاضر نزديك به بالاترين س��طوح 
خود، ۳7۳ اگزاهش در ثانيه قرار دارد. اين مس��اله در 
كنار رسيدن سختي ش��بكه به بالاترين سطح خود و 
قيمت بالاي انرژي نشان مي دهد كه استخراج كنندگان 
بيت كوين در حال حاضر ش��رايط سختي را پشت سر 
مي گذارند. در عين حال فرد ثيل، مديرعامل ش��ركت 
استخراج ماراتون ديجيتال در واكنش به طرح جديد 
جو بايدن براي گرفتن ماليات از ماينرهاي بيت كوين، 

اعلام كرده است كه با اجراي اين طرح، ماينرها بودجه 
خود را افزايش نمي دهند و امريكا را ترك مي كنند. او 
تأكيد كرده اس��ت كه اين قانون باعث نخواهد ش��د تا 
ماينرها از انرژي تجديدپذير بيشتري استفاده كنند و 
بسياري از آنها هم هم اكنون در تلاش اند تا از اين كشور 
خارج شوند. ثيل ادعا كرده كه لابي گري  بانك ها تأثير 
زيادي در اين مساله دارد؛ اما از آن جا كه صنعت ارزهاي 
ديجيتال سعي مي كند تا واسطه هايي مثل بانك ها را از 
بين ببرد، اين موسسات مالي از آنها حمايت نمي كنند.

فروشندگان
درانتظاركاهشقيمتبيتكوين

ايجاد فش��ار فروش بيشتر مي تواند ناشي از تعداد زياد 
قرارداد هاي آپشن بيت كوين باشد كه بزودي سررسيد 
مي ش��وند. قيمت بيت كوين نسبت به بالاترين سطح 
خود در هفته گذشته در روز دوشنبه، حدود ۲7٬۵00 
دلار، بيش از ۲.۵درصد كاهش يافته است و در محدوده 
۲۶٬۸00 دلاري معامله مي شود. درصورت افزايش فشار 
فروش، احتمال كاهش قيمت ابتدا تا س��طح حمايت 
۲۶٬۳00 دلاري و بعد از ۲۵٬000 دلاري وجود دارد. با 
اين حال، به نظر مي رسد كه چشم انداز بلندمدت قيمت 
بيت كوين همچنان صعودي باشد. از طرف ديگر، آنتوني 
اسكاراموچي، مديرعامل شركت اسكاي بريج كپيتال 
در مصاحبه جديد خود اعلام ك��رده كه قيمت اصلي 
بيت كوين ۴۶درصد بيش��تر از قيمت فعلي آن، يعني 
حدود ۴0,000 دلار اس��ت. طبق گفته هاي او، سقوط 
صرافي FTX در س��ال گذشته باعث شده است تا بازار 
ارزه��اي ديجيتال وارد يك روند نزولي ش��ود و ارزش 
ارزه��اي ديجيتالي مثل بيت كوين ب��ه كم تر از ارزش 
واقعي آنها برس��د. همچنين اولي��ور لينچ، مديرعامل 
صرافي ارز ديجيتال بيت ركس گلوبال پيشنهاد كرده 
اس��ت كه صنعت ارزهاي ديجيتال بايد به جاي تلاش 
براي به زور واردشدن به محصولات مالي موجود، خود 
را به عنوان يك مولفه كاملًا جديد در امور مالي سنتي 

تثبيت كند. او اظهار داشت كه نهادهاي نظارتي برخي 
كشورها، ازجمله ايالات متحده تمايل دارند تا ارزهاي 
ديجيتال را از دريچه مالي سنتي ببينند و در عين حال 
در تلاش براي درك ماهيت آنها هس��تند. لينچ افزود 
كه در يك دنياي اي��ده آل، ارزهاي ديجيتال، طي ۵ تا 
۱0 س��ال آينده به طور يكپارچه در حوزه مالي سنتي 

ادغام خواهند شد.

تعدادتوكنهايهولدرهايبلندمدت
بيتكوينبهاوجتاريخيخودرسيد

اين در حالي اس��ت كه تعداد توكن هاي هولدرهاي 
بلندمدت بيت كوي��ن به اوج تاريخ��ي خود، يعني 
۱۴.۴۶۳ ميليون دلار رسيده و ۱۵۵ روز بعد از سقوط 
صرافي FTX به اندازه ۳00 هزار توكن افزايش يافته 
اس��ت. در اين مدت، تعداد توكن ه��اي هولدرهاي 
كوتاه م��دت بيت كوين هم به اندازه ۳00 هزار توكن 
كاهش يافته اس��ت. گفتني اس��ت ك��ه هولدرهاي 
كوتاه مدت و بلندم��دت بيت كوين ، توكن هاي خود 
را به ترتيب بين ۱ تا ۳ ماه و بيش��تر از ۱۵۵ روز هولد 
مي كنند؛ در مقابل هولدرهاي ميان مدت بيت كوين 
در حال فروش توكن هاي خود هس��تند. داده هاي 
موجود نش��ان مي دهد كه هولدره��اي ميان مدت 
بيت كوين در حال فروش توكن هاي خود هستند. اين 
سرمايه گذاران كه توكن هاي خود را حداقل ۳ ماه و 
حداكثر ۶ ماه هولد مي كنند، حداقل از ژانويه ۲0۲۳ 
)دي ۱۴0۱( در حال خريد بيت كوين بوده اند. زماني 
كه هولدرهاي ميان مدت فروش خود را آغاز كردند، 
قيمت بيت كوين همچنان بي��ن محدوده ۲۸,000 
ت��ا ۲۹,000 دلار ش��ناور بوده و تع��داد توكن هاي 
هولدشده توسط آنها در ماه مه )ارديبهشت( از بيشتر 
از ۳۲,۵00 توكن به حدود ۲7,۵00 توكن رس��يده 
است. با توجه كه اين معامله گران بيت كوين هاي خود 
را حداقل ۳ ماه پيش خريداري كرده اند، به احتمال 

زياد سود قابل توجهي به دست آورده اند.
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توييتربهمحلكاريابي
تبديلميشود؟

توييتر نخستين خريد اين شركت تحت مالكيت ايلان 
ماسك را انجام داد و يك استارتاپ استخدام را خريد. به 
گزارش ايسنا، به نظر مي رسد خريد استارتاپ استخدام 
لاسكي )Laskie(، گامي در مسير تبديل شدن توييتر 
به يك اپليكيشن همه منظوره است كه از سوي ايلان 
ماسك، مالك ميلياردر اين شركت شبكه اجتماعي 
اعلام شده است. ماسك كه به تازگي ليندا ياكارينو را به 
عنوان مديرعامل توييتر انتخاب كرد، در سمت مدير 
ارشد فناوري، به كار در بخش هاي محصول و نرم افزار 
ادامه مي دهد. استارتاپ لاسكي كه مستقر در كاليفرنيا 
اس��ت، خود را به عن��وان قدرتمندترين پلتفرم براي 
استخدام نبوغ فناوري معرفي كرده و از زمان تاسيس 
در سال ۲0۲۱، حدود شش ميليون دلار سرمايه جذب 
كرده اس��ت. هنوز هدف ايلان ماس��ك يا مديرعامل 
جديد توييتر در خريد اين اس��تارتاپ معلوم نيست 
اما خريد يك استارتاپ اس��تخدام به شكل روشني، 
حركت در اين مسير و احتمالا رقابت توييتر با شبكه 
اجتماعي حرفه اي لينكدين را نشان مي دهد. با انحلال 
دپارتمان مطبوعاتي توييتر و معرفي يك سيستم پاسخ 

اتوماتيك، دسترسي به توييتر دشوار شده است.

موسسگوگل۶۰۰ميليون
دلارسهامهديهداد

سرگي برين، يكي از موسسان ميلياردر گوگل، پنجشنبه 
گذشته سهام آلفابت به ارزش حدود ۶00 ميليون دلار را 
هديه داد. به گزارش ايسنا، اين هديه در اظهارنامه اي كه 
هفته جاري تنظيم شد، برملا شد اما مشخص نشد چه 
كسي ۵.۲ ميليون سهمي كه نيمي از آن از نوع »كلاس 
اي« و نيمي ديگر سهام »كلاس سي« بود را دريافت كرده 
است. اين سهام ممكن است به خيريه يا موسسات مالي 
ديگر داده شده باشد. ارزش سهام سرگي برين و لري پيج 
در آلفابت كه ش��ركت مادر گوگل است، هفته گذشته 
جمعا ۱۸ ميليارد دلار افزايش يافت كه بزرگ ترين رشد 
از فوريه سال ۲0۲۱ بود. ارزش سهام اين شركت پس از 
آن صعود كرد كه گوگل در كنفرانس سالانه طراحان خود 
اعلام كرد آزمايش نسخه جديدي از موتور جست وجوي 
خود را آغاز خواهد كرد و ربات چت هوش مصنوعي خود 
را به شكل وسيع تري قابل دسترس مي كند. اين اقدام به 
گوگل كمك خواهد كرد برتري خود در اين حوزه به شدت 
رقابتي را حفظ كند. طبق اطلاعات شاخص ميلياردرهاي 
بلومبرگ، س��رگي برين اكنون با ۱0۲.۱ ميليارد دلار 
ثروت، نهمين ثروتمند بزرگ جهان است و عمده ثروتش 
مربوط به س��هام »كلاس بي « و »كلاس سي« آلفابت 
است. برين بيش از ۱0 ميليارد دلار از سهام آلفابت را در 

زمان عرضه اوليه عمومي در سال ۲00۴ فروخت. 

طرحدوميليارددلاريهند
برايسازندگانلپتاپ

هند يك طرح مشوق مالي به ارزش ۱70 ميليارد 
روپيه )دو ميليارد دلار( براي جذب ش��ركت هاي 
سازنده لپ تاپ، تبلت و سخت افزارهاي ديگر به اين 
كشور رونمايي كرد. به گزارش ايسنا، نارندرا مودي، 
نخست وزير هند، روي موفقيت اوليه فعاليت هاي 
مونتاژ اپل در اين كشور حساب باز كرده است تا اين 
كش��ور را به عنوان يك هاب توليد جهاني پايدار، 
معرفي كند. توليد آيفون در هند، سهم حدود هفت 
درصدي از توليد جهاني اين شركت امريكايي دارد. 
پس از جنگ تجاري چين با امريكا و سياست هاي 
سخت گيرانه كوويد پكن كه باعث شد شركت هاي 
فناوري، كشورهاي ديگر را به عنوان پايگاه هاي توليد 
جايگزين بررسي كنند، دهلي نو مي خواهد توليد 
فناوري بيشتري را به هند بياورد. اپل هنوز توليد   اي 
پد يا لپ تاپ مك بوك در هند را ش��روع نكرده اما 
مش��وق هاي جديد مي تواند اين شركت را ترغيب 
كند ب��ه چنين اقدامي فكر كن��د. توليدكنندگان 
ديگر كه ممكن اس��ت از تدابير جديد بهره ببرند، 
شامل شركت هاي دل، هيولت پاكارد و ايسوزتك 
كامپيوتر هستند. وزير فناوري هند در يك كنفرانس 
مطبوعاتي، اين برنامه را اعلام كرد كه به مدت شش 
سال اجرا مي ش��ود. هند در سال ۲0۲۱، برنامه اي 
به ارزش 7۳.۵ ميليارد روپيه را براي افزايش توليد 
بومي و صادرات محصولات IT مانند لپ تاپ، تبلت 
و رايانه شخصي راه انداخت اما تلاش به دليل اينكه 
مش��وق هاي مذكور بس��يار اندك به نظر آمدند، 
موفق نشد شركت ها را جلب كند. بر اساس گزارش 
بلومبرگ، ممكن است بهره مندي از اين مشوق براي 
توليدكنندگان چيني مانند گروه لنوو در پي تيره 
شدن روابط ميان هند و چين از زمان درگيري مرزي 

در سال ۲0۲0، راحت نباشد.

ژاپنبهغولفناوريكرهاي
ميليونهادلاريارانهميدهد

ژاپن يارانه   اي به ارزش حدود ۱۵ ميليارد ين )۱۱0 
ميليون دلار( براي ش��ركت كره   اي سامس��ونگ 
الكترونيك��س فراهم مي كند كه قص��د دارد يك 
تاسيسات تراشه نزديك توكيو بنا كند. به گزارش 
ايسنا، سامسونگ كه بزرگ ترين سازنده تراشه هاي 
حافظه در جهان است، تاسيساتي شامل نخستين 
خط آزمايش بسته بندي تراشه را در ژاپن، نزديك 
مركز تحقيقات و توس��عه فعلي خود در يوكوهاما 
خواهد ساخت. اين سرمايه گذاري سامسونگ، در 
پي كاهش تنش ها ميان توكيو و سئول و درخواست 
امريكا از متحدانش در شرق آسيا براي همكاري و 
مقابله با افزايش قدرت چين در حوزه تراش��ه ها و 
فناوري هاي ديگر، انجام مي شود. به گفته يك منبع 
آگاه، ساخت اين تاسيسات حدود ۴0 ميليارد ين 
هزينه خواهد شد كه يك سوم آن توسط دولت ژاپن 
تامين مي شود. وزارت اقتصاد ژاپن اعلام كرد هنوز 
تصميمي در خصوص يارانه براي سامسونگ گرفته 
نشده و هيچ پيشنهاد خاصي از سوي اين شركت 
دريافت نشده است. سامسونگ هم اعلام كرد هنوز 
چيزي قطعي نيس��ت. شركت TSMC تايوان كه 
بزرگ ترين توليدكننده تراشه قراردادي در جهان 
است، سال گذش��ته يك مركز تحقيقاتي در شهر 
تسوكوبا، در شمال شرقي توكيو با هزينه حدود ۳7 
ميليارد ين گشود كه ۱۹ ميليارد ين يارانه دولتي 
دريافت كرده بود. بر اساس گزارش رويترز، ژاپن ماه 
ميلادي گذشته اعلام كرد علاوه بر 70 ميليارد ين 
تامين مالي قبلي، ۲۶0 ميليارد ين يارانه به شركت 
تراشه سازي داخلي راپيدوس مي دهد كه مشغول 
ساخت كارخانه   اي در جزيره شمالي هوكايدو است.

كاهش ذخاير بيت كوين ماينرها مي تواند به معني افزايش فشار فروش باشد

روزهاي سخت براي استخراج ارزهاي ديجيتال

  ش�رکت ش�هرکهای صنعتی لرس�تان در نظر دارد فراخوان برگزاری  »مناقص�ه عمومی یک مرحل�ه ای«  را از طریق 
س�امانه تدارکات الکترونیک�ی دولت برگزار نماید. تمامی مراح�ل برگزاری مناقصه از دریافت اس�ناد مناقصه تا ارائه 
 پیشنهاد قیمت مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد( به آدرس  
www.setadiran.ir   انجام خواهد ش�د و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در 

سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 

- تاریخ انتشار مناقصه در سامانه ستاد از ساعت 10 روز پنجشنبه مورخ 1402/02/28
- مهلت دریافت اسناد از زمان انتشار تا ساعت 12روز یکشنبه 1402/03/07

- مهلت ارسال اسناد تسلیم پیشنهاد قیمت تا ساعت 12 روز چهار شنبه 1402/03/17
- زمان گشایش پیشنهاد ها ساعت  9 صبح روز پنجشنبه 1402/03/18

- مطابق بخشنامه شماره 94/30593 مورخ 1394/03/05 ریاست محترم سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور ،
 پیمانکاران دارای صلاحیت، به شرط داشتن ظرفیت آزاد )تعدادی و ریالی ( و نیز معتبر بودن نام شرکت در سامانه ساجار 

می توانند در مناقصه شرکت نمایند .
- حضور یك نفر نماینده از طرف هریك  از پیشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پیشنهادها بلامانع می باشد .

- اطلاعات دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت ها :
-  آدرس : لرستان - خرم آباد -  میدان 22 بهمن - بلوار مدیریت )حج( - پلاک 51 و53 - تلفن ثابت : 06633226790

نوبت دومآگهیمناقصهعمومی

شرکت شهرکهای صنعتی  استان لرستان

ردیف
مبلغ برآوردنام پروژهکد مناقصه

)ریال(

مبلغ تضمین 
شرکت در فرآیند 

ارجاع کار
)ریال(

رتبه پیمانکاری 
مورد نیاز

مدت اجرا
)ماه(

1 2002001255000004

احداث شبکه برق 20 کیلو ولت فاز 
توسعه ، رفع حریم بلوار ورودی ناحیه 
صنعتی خوشناموند و تکمیل شبکه 

برق 20 کیلو ولت شهرک صنعتی 
کوهدشت

12/329/223/832616/461/191
5  نیرو یا 

تاسیسات و 
تجهیزات

3

شرکت شهرکهای صنعتی
 استان لرستان )سهامي خاص(

شرکت آب منطقه ای قم در نظر دارد »امور بهره برداری  سد 15 خرداد« را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای همراه با ارزیابی کیفی 
به پیمانکار دارای گواهی صلاحیت رشته آب از سازمان برنامه و بودجه کشور واگذار نماید . لذا از متقاضیان دعوت به عمل  می آید از 
تاریخ  1402/2/30تاریخ  1402/3/7جهت دریافت اسناد و تا  مورخ  1402/3/22برای تحویل اسناد طبق شرایط ذیل اقدام نمایند .

1-   دارا بودن گواهی صلاحیت پیمانکاری رشته آب از سازمان برنامه و بودجه کشور الزامی  می باشد .
2-   محل دریافت اسناد و تحویل پیشنهادها  : سامانه تدارکات الکترونیکی دولت و دبیرخانه حراست شرکت آب منطقه ای قم 

3-  آدرس قم -  ابتدای خیابان دورشهر -  نبش کوچه شماره یک -  شرکت آب منطقه ای قم  مدیریت حراست
 تلفن تماس مدیریت بهره برداری سد 15 خرداد : 08644233700 آقای مهندس خاآنی

مناقصهعمومی
شماره14۰1/۰5

شناسه آگهي : 1497181

زمان بازگشایی پاکت ها مدت قرارداد مبلغ فرآیند ارجاع کار مبلغ برآورد )ریال(

ساعت ده صبح مورخ 1402/3/23 12ماه 527/057/700 10/541/153/124

شرکت آب منطقه ای قم

شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند در نظر دارد تامين موضوع صدرالاشاره را از طريق مناقصه عمومی طبق اسناد مناقصه به تامين کننده واجد شرايط واگذار نمايد. متقاضيان می توانند جهت دريافت اطلاعات بيشتر و شرايط 
شرکت در مناقصه به سايت WWW.IKORC.IR  مراجعه نمايند. 

1- موضوع مناقصه :
الف( شرح مختصر:

ب( تضمين مورد قبول شامل : ضمانتنامه بانکی / چک تضمينی / چک بين بانکی / واريز وجه نقد
ج( شركت در رد يا قبول هر يك يا تمام پيشنهادها بدون آنكه محتاج به ذكر دليل باشد مختار است.

2( كليه اشخاص حقوقي واجد شرايط ميتوانند مطابق تاريخ هاي ذيل جهت دريافت اسناد استعلام ارزيابی به آدرس اينترنتي فوق الذکر  مراجعه نمايند و پس از دريافت اسناد و مطالعه آن ، مستندات ارزيابی کيفی را در قالب لوح فشرده 
در مهلت مقرر به آدرس ذيل ارسال نمايند . بديهي است پيشنهاد هايی که با شرايط مندرج در فراخوان اختلاف داشته و ارسال مدارك مناقصه از سوي متقاضيان بعد از مهلت مقرر قابل پذيرش نمی باشد. پس از ارزيابی کيفی از متقاضيان 

تائيد شده جهت ادامه فرآيند مناقصه دعوت بعمل خواهد آمد.
3( مهلت دریافت اسناد :

۳-۱- مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابی کيفی:  روز      شنبه مورخ  ۱۴0۲/0۲/۳0
۳-۲- مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابی کيفی:   روز سه شنبه مورخ  ۱۴0۲/0۳/0۲

4( نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار: اراك، كيلومتر۲0جاده بروجرد- دو راهی شازند- شركت پالايش نفت امام خميني )ره( شازند - اداره تدارکات کالا- اتاق ۱۲0
تلفن تماس: 0۸۶۳۳۴۹۲۹0۹-۸۴0

فكس: ۳۳۴۹۱۵07-0۸۶ يا 0۸۶-۳۴۱۶۶0۱۳

RND-0218008-MDآگهيفراخوانمناقصهعمومييکمرحلهایشماره
PARTFOR«VOITH»I/FCONVERTER)تحتعنوانخريد)بهمراهقطعاتيدكي

روابط عمومي شركت پالایش نفت امام خمیني )ره(شازند

نوبت اول

شركت پالایش نفت  امام خمیني)ره( شازند
)سهامي عام(

مبلغ تضمین شركت در فرآیند ارجاع كار)ریال(مبلغ برآوردتعداد موضوع مناقصهشماره مناقصهردیف

1  RND-0218008-MDPART FOR “VOITH” I/F CONVERTER 
17No.226/400/000/0002/444/000/000) بهمراه قطعات یدكي(

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قزوین در نظر دارد مناقصه طراحی و احداث فونداسیون تابلوهاي راهنماي 
مسیر پروژه کمربندی شرق قزوین را به مدت یکماه به واجدین شرایط واگذار نماید ، لذا متقاضیان می توانند از ساعت 
 15 مورخه 1402/02/28 الی س�اعت  صبح9 مورخه 1402/03/01 جهت دریافت اس�ناد مناقصه به سایت اینترنتی 
www.setadiran.ir   مراجعه و جهت کسب اطلاعات بیشتر به واحد امور قراردادها ، واقع در قزوین ، خیابان فردوسی 
شمالی، مابین پمپ بنزین شهید بابایی و پارک بانوان ، مراجعه نموده و پس از مطالعه دقیق اسناد مناقصه ،تا ساعت 
09:00 صبح روز پنجشنبه مورخه 1402/03/11 مدارک مورد نیاز جهت شرکت در این مناقصه )طبق شرایط مندرج در 

اسناد( را در سامانه ستاد آپلود کرده و پاکت الف )ضمانتنامه( را به دبیرخانه این سازمان تحویل نمایند.
 هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

 تلفن تماس در ساعات اداری 33356481~ 028 الی 83  )داخلی 113(

)آگهیمناقصه(

اقدام : سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداري قزوین

نوبت اول

شناسه آگهي : 1499039



تعادل|
بازار خودرو اين روزها ش��اهد افت قيمت اس��ت. كاهش 
قيمت سبب ش��ده تا برخي افرادي كه خودرو در اختيار 
دارند با اين تصور كه شيب كاهش قيمت ها تندتر خواهد 
ش��د به دنبال اين هستند تا خودروي در اختيار خود را به 
ريال تبديل كنند و از بازار خودرو خارج ش��وند. رصد بازار 
نشان مي دهد، سه شوك باعث افت قيمت خودروها شده 
است. نخست اينكه بازار خودرو اين روزها حمايت بازار ارز 
را از دس��ت داده زيرا نرخ ارز در بازه اي كم نوسان مي كند. 
در اين شرايط شوك دوم در انتظار بازار خودرو است؛ يعني 
واردات خودرو. به گفته فعالان بازار خودرو، با وجود ريزش 
قيمت ها، خريداران دست از خريد كشيده اند، زيرا احساس 
مي كنند واردات دير يا زود انجام شده و بر شكست هرچه 
بيشتر قيمت ها موثر است؛ اين در حالي است كه فروشنده 
در بازار زياد است. با اين حال خريد و فروش ها در حداقل خود 
است. اما طرح ماليات بر عايدي نيز شوك سومي است كه 
سبب شده تا خودرو از حالت كالاي سرمايه اي خارج شود. 
چراكه اگر متقاضي به اميد استفاده از اختلاف قيمت بازار 
و كارخانه و جذب سود آن، به طور مثال خودرويي را ۲۰۰ 
ميليون تومان از كارخانه خريد و در بازار آزاد به قيمت ۵۰۰ 
ميليون تومان فروخت؛ بايد ۳۰ درصد از عايدي اين معامله 
را به عنوان ماليات بپردازد. برهمين اساس، از انگيزه دلالان 

خودرو براي سودجويي كاسته خواهد شد. 

    ماليات بر عايدي
 قيمت خودرو را كاهشي كرد؟ 

دولت در س��ال جديد تصميم گرفته ب��راي كوتاه كردن 
دست دلالان و دور نگه داشتن آنها از بازارهاي سرمايه اي 
همچون مس��كن و البته خودرو، موض��وع اخذ ماليات بر 
عايدي سرمايه را تعريف كند.هدف از اين طرح، جلوگيري 
از پولشويي، ايجاد نظم و پيش بيني پذيري در بازار و كاهش 
نوسان هاي قيمتي، كاهش نرخ تورم و همچنين كاهش 
جلوگيري از فرار مالياتي بوده است. در بخشنامه هاي طرح 
يكپارچه فروش خودروها ذكر شده، زين پس خودروهاي 
عرضه شده در سامانه، بر اساس طرح اخذ ماليات بر عايدي 
خودروها، در زمان خريد و فروش خودرو، بخش��ي از سود 
ايجادشده، به عنوان ماليات بر سود فروش، از فروشنده اخذ 
خواهد شد. گفتني اس��ت كه از زمان فروش محصولات 
خودروس��ازان به روش قرعه كش��ي طي سال هاي اخير 
تاكنون كه فروش در قالب سامانه يكپارچه تخصيص و از 
طريق قرعه كشي نوبت دهي انجام مي شود، اختلاف قيمت 
كارخانه تا بازار آزاد، انگيزه خريد از كارخانه و فروش در بازار 
آزاد و كسب سود را قوت بخشيد و تبديل به سرمايه گذاري 
هيجان انگيزي ش��د؛ تا حدي كه دلالان را به اجاره كارت 
ملي افراد با در نظر گرفتن سهم براي آنها از اين سود، ترغيب 

مي كرد. بنابراين همانطور كه اشاره شد، دولت طرح ماليات 
بر عايدي سرمايه خودرو را تعريف كرد و حتي خودروهاي 
عرضه شده در سامانه يكپارچه فروش خودرو را نيز مشمول 
اين ماليات دانست. البته به طور كلي و بر مبناي طرح ماليات 
بر عايدي سرمايه )در صورت تصويب طرح و قانون شدن 
آن(، ماليات بر عايدي س��رمايه، صرفا در صورت فروش و 
انتقال خودروهاي با هدف غير مصرف براي فروش��نده، 
اعمال مي شود؛ بنابراين متقاضي كه خودرو را براي مصرف 
خريداري و نگهداري مي كند، از اين ماليات معاف خواهد 
بود. طبق طرح ماليات بر عايدي سرمايه خودرو، در طرح 
فروش يكپارچه بدين صورت محاسبه مي شود كه چنانچه 
مشتري طرح، كمتر از سه سال از تحويل خودرو، اقدام به 
فروش و انتقال خودرو خود كند، بايس��تي بين ۱۰ تا ۳۰ 
درصد، از سود حاصل از فروش را به عنوان ماليات بر عايدي 
بپردازد؛ اما اگر خودرو بيش از س��ه س��ال نگهداري شود 
مالياتي به آن تعلق نخواهد گرفت. با توجه به اينكه سند 
خودروهاي طرح يكپارچه، يكسال در رهن شركت خواهد 
ماند و مشتري قانوناً اجازه فروش آن را ندارد )هر چند كه 
خريد و فروش حواله ها كم نيست(، كاركرد اين طرح براي 

يكسال اول )قانوناً( موضوعيت پيدا نمي كند.
وزارت صنعت، معدن و تجارت نيز در اين رابطه، اعلام كرده: 
اطلاعات همه خريداران خودرو از سامانه يكپارچه براي 
طرح ماليات بر عايدي سرمايه در اختيار نهادهاي ذي ربط 
قرار خواهد گرفت. همچنين گفته شده كه اجرايي شدن 
قانون مبارزه با پولشويي و ماليات بر عايدي درآمد سرمايه 
به گونه اي است كه قابليت رصد افرادي كه طي سال هاي 
اخير، خريد و معاملات خودرويي به نام خود يا بستگان خود 
داشته اند، از طريق راه اندازي سامانه متمركز فراهم شده 
است. اگر متقاضي به اميد استفاده از اختلاف قيمت بازار 

و كارخانه و جذب سود آن، به طور مثال خودرويي را ۲۰۰ 
ميليون تومان از كارخانه خريد و در بازار آزاد به قيمت ۵۰۰ 
ميليون تومان فروخت؛ بايستي ۳۰ درصد از عايدي اين 
معامله را به عنوان ماليات بپردازد. از سوي ديگر شنيده ها 
حاكي از آن اس��ت كه پرداخت ماليات بر ارزش افزوده )۹ 
درصد ديگر( هم به زودي در خريد و فروش خودروها حاكم 
خواهد شد؛ بدين ترتيب با راه اندازي سامانه مذكور قريب 
به ۵۰ درصد س��ود هر معامله خودرويي به عنوان ماليات 
اخذ خواهد ش��د. در حقيقت ديگر خريد و فروش خودرو 

نمي تواند محلي براي سودهاي هنگفت باشد. 

    شوك سايپا به بازار خودرو
از سو ي ديگر، سياست گذار خودرويي به دنبال اين بود تا 
با آزادسازي واردات خودرو اجازه افزايش قيمت خودرو را 
ندهد. اما به نظر مي رسد چالش هاي تامين ارز و مشكلات 
قانوني به نوعي سرعت حركت محصولات برندهاي جهاني 
خودروس��از براي حضور در بازار ايران را كند كرد. همين 
مساله سبب شد برخي از فعالان بازار با ديده شك و ترديد 
به عزم دولت براي عرضه خودروهاي وارداتي در بازار نگاه 
كنند. چنانچه محصولات وارداتي سايپا همانطور كه مديران 
اين خودروساز گفتند امكان حضور در بازار ايران را در آينده 
نزديك پيدا كنند اين مساله مي تواند منجر به تغيير نگاه در 
بازار خودرو شود. واردات خودرو در شرايطي كه مسير عرضه 
محصولات داخلي چندان عريض نيست مي تواند اهرمي 
با ش��د تا نمودار قيمت خودرو را در بازار نزولي كند. البته 
سياست گذار فراموش نكند از عرضه مهم تر تداوم عرضه به 
بازار است. اگر مديران صمت بتوانند اين باور را به بازار تزريق 
كنند كه جاده عرضه خودروهاي وارداتي شلوغ خواهد ماند 
آنگاه بازار خودرو بيش از پيش انگيزه را از سرمايه گذاران 

براي ورود به اين بازار خواهد گرفت و روند نزولي قيمت ها 
تا رسيدن به نقطه اي تعادل ادامه خواهد يافت.  در همين 
راس��تا، خودروس��ازي س��ايپا اعلام كرد به زودي عرضه 
محصولات وارداتي خود را آغاز خواهد كرد. اين خودروساز 
در دور تازه ورود محصولات برندهاي جهاني خودروساز با 
توافقي كه با شريك سابق خود چانگان داشت دو محصول 
اين برند چيني را براي عرضه در بازار خودروي ايران در نظر 
 ۳۵ CS گرفت. مديران فروش سايپا قصد دارند تا چانگان
پلاس و چانگان UNI T را به بازار ايران عرضه كنند. آن طور 
كه سايپايي ها برنامه ريزي كردند چانگان CS ۳۵ پلاس با 
توجه به سابقه حضور در بازار ايران و آشنايي مشتريان با اين 
خودرو زودتر در دسترس متقاضيان قرار خواهد گرفت. حال 
در جديدترين اظهارنظر مديران اين خودروساز اعلام كردند 
چانگان CS ۳۵هاي پيش فروش شده به متقاضيان تحويل 
داده خواهد شد. اين اتفاق را مي توان همان شوك دومي 
دانست كه مي تواند بازار خودرو را تحت تاثير خود قرار دهد. 

    ريزش قيمت ها ادامه دارد؟ 
طي روزهاي اخير، قيمت ها در بازار خودرو آهنگ كاهشي 
را ساز كردند. اين اتفاق در شرايطي افتاد كه نرخ ارز نيز كه 
از آن به عنوان قطب نماي بازار خودرو نام برده مي شد نيز به 
نوعي به كما رفت و شاهد بوديم كه نرخ ارز در بازه محدود 
حول و حوش ۵۱ هزار تا ۵۲ هزار تومان نوسان كرد. اين 
اتفاق سبب شد تا قيمت خودرو نيز نتواند با كمك رشد 
نرخ ارز در مس��ير صعودي حركت كند. در همين حال، 
رييس اتحاديه نمايشگاه داران خودرو گفت: با وجود ريزش 
قيمت ها، خريداران دست از خريد كشيده اند، زيرا احساس 
مي كنند واردات دير يا زود انجام شده و بر شكست هرچه 
بيشتر قيمت ها موثر است. به گزارش خبرآنلاين، سعيد 
موتمني افزود: دليل اصلي ريزش قيمت ها در بازار، عرضه 
خودرو و فاكتور ش��دن آنها از سوي خودروسازان است، 
همچنين با واردات نخس��تين خودرو ها به كشور پس از 
حدود پنج سال، تابوي واردات شكسته شد و همين مساله 
بر كاهش قيمت ها تاثيرگذار است. وي بيان داشت: امروز 
دولتمردان نيز به اين نتيجه رسيده اند كه اگر بخواهيم 
التهابات در بازار خودرو فروكش كند، بايد واردات خودرو 
انجام شود. وي اظهار داش��ت: با وجود ريزش قيمت ها، 
خريداران دست از خريد كشيده اند، زيرا احساس مي كنند 
واردات دير يا زود انجام ش��ده و بر شكست هرچه بيشتر 
قيمت ها موثر است؛ اين در حالي است كه فروشنده در 
بازار زياد است. با اين حال خريد و فروش ها در حداقل خود 
است. وي در عين حال خاطرنشان كرد: با قيمت هايي كه 
از سوي شوراي رقابت براي برخي خودرو هاي مونتاژي و 
گران فروش��ي آنها اعلام شده، فردا شاهد كاهش بيشتر 

قيمت اين دسته از خودرو ها خواهيم بود.
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افزايش قيمت لوازم خانگي 
بدون مجوز وزارت صمت؟

وزارت صمت هيچ مج��وزي در رابطه با افزايش قيمت 
لوازم خانگي صادر نكرده اما برخي ش��ركت ها فقط با 
تغيير كد و اس��م يك محصول، ادعا مي كنند محصول 
جديد توليد كرده اند و قيم��ت آن را افزايش مي دهند. 
افزايش قيمت لوازم خانگي در ماه هاي اخير همواره محل 
بحث بوده است. گزارش ايسنا نشان مي دهد كه آخرين 
مجوز افزايش قيمت لوازم خانگي مربوط به تيرماه سال 
قبل اس��ت كه مجوز افزايش ۱۵درصدي قيمت براي 
تلويزي��ون و ۱۰ درصدي براي يخچال، يخچال فريزر و 
ماشين لباسشويي و ظرفشويي صادر شد. از اواخر دي 
ماه سال قبل قيمت برخي محصولات لوازم خانگي ۱۰ 
تا ۱۵ درصد از سوي شركت ها افزايش يافت، اما مجوزي 
براي اين افزايش قيمت صادر نشده بود. در نهايت رييس 
سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان گفت 
كه »معاونت سرمايه اي سازمان حمايت واحدهايي كه 
بدون مجوز افزايش قيم��ت داده اند را احضار كرده و به 
آنها تذكر داده و اين واحدها مكلف ش��دند قيمت ها را 
برگردانند«. در سال جديد نيز گزارش هايي از افزايش 
قيمت لوازم خانگي از س��وي برخي شركت ها منتشر 
ش��د، اما وزارت صمت اعلام كرد ك��ه »مجوزي در اين 
رابطه صادر نكرده است« و توليدكنندگان هم مي گويند 
»با وجود ارايه ليس��ت افزايش قيمت مواد اوليه، وزارت 
صمت هنوز با افزايش قيمت لوازم خانگي موافقت نكرده 
اس��ت«. از طرف ديگر به گفته آنها، »قيمت مواد اوليه 
به اندازه محصول نهايي تحت نظارت نيس��ت و با دلار 
تغيير مي كند«. با اين حال، اخيرا دبيركل انجمن صنايع 
لوازم خانگي ايران اخيرا گفت كه »به برخي محصولات 
آپشن هاي جديد اضافه شده يا مدل هاي جديد دارند كه 
سابقه توليد نداشتند؛ بنابراين قيمت  تمام شده آنها بر 
اساس مدارك و مستنداتي كه به سازمان حمايت ارايه 
مي شود، تعيين و فروخته مي ش��ود. اما به درخواست 
افزايش قيمت كالاهايي كه سابقه توليد داشته، از پنج ماه 
گذشته پاسخي داده نشده است«. اما دو روز بعد، بعضي 
از فروش��ندگان از افزايش قيمت متوسط ۵۰ درصدي 
شركت ها از دي ماه تاكنون خبر دادند؛ به طوري كه به 
گفته آنها، برخي شركت ها فقط با تغيير كد و اسم يك 
محصول، ادعا مي كنند محصول جديد توليد كرده اند و 
قيمت آن را افزايش مي دهند. بر اين اساس، در حال حاضر 
در رابطه با كالاهاي جديدي كه با قيمت جديد روانه بازار 
شده اند، ابهاماتي وجود دارد و مشخص نيست آيا لوازم 
خانگي با كيفيت و قابليت هاي جديد به بازار اضافه شده 
يا آنطور كه فروشندگان ادعا كرده اند، توليدكنندگان بعد 
از نااميد شدن از پذيرش درخواست افزايش قيمت شان در 
يك سال اخير، به روش هاي ديگر، يعني تغيير نام كالاها 
دس��ت زده اند. به نظر مي رسد بهتر است شفاف سازي 

لازم از سوي نهادهاي نظارتي در اين رابطه انجام شود.

صادرات تخم مرغ متوقف شد
رييس هيات مديره اتحاديه مرغ تخم گذار خاطرنشان 
كرد: ازآنجايي كه توان خريد مردم براي گوش��ت قرمز 
و مرغ كم شده است مصرف تخم مرغ افزايش و رغبت 
بيشتري براي خريد تخم مرغ از خود نشان مي دهند. ناصر 
نبي پور در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي ايلنا، با بيان اينكه 
قيمت تخم مرغ اصلاح شده است، گفت: دولت با توجه به 
تورم و افزايش هزينه هاي تمام شده، با فروش تخم مرغ 
كيلويي 47 هزار و ۳۰۰ تومان درب مرغداري و كيلويي 
۵6 هزار تومان براي مصرف كنندگان موافقت كرد اما 
هم اكنون ميانگين قيمت اين محصول درب مرغداري ها 
كيلويي 4۰ هزار تومان است و بالاتر از اين نرخ خريداري 
ندارد. وي با اش��اره به توقف صادرات تخم مرغ در هفته 
اخير، بيان كرد: حجم توليد بيشتر از نياز داخلي است و 
بايد مازاد توليد صادر شود اما از آنجايي كه شرايط صادرات 
دشوار شده است توليدكنندگان انگيزه اي براي صادرات 
ندارند؛ مقرر كرده اند براي بازگشت ارز بايد شوراي اقتصاد 
تصميم بگيرد كه صادركننده چقدر بايد مابه التفاوت ارز 
پرداخت كند همچنين صادركنندگان براي بازگشت 
ارز بايد تعهد محضري بدهند. اگر صادركننده نداند كه 
چقدر بايد مابه التفاوت ارز حاصل از صادرات پرداخت 
كند نمي تواند صادر كند. سال گذشته اين مابه التفاوت 
۲ هزار و ۵۰۰ تومان تا ۳ هزار تومان بود؛ اما اگر شوراي 
اقتصاد تصميم بگيرد كه مابه التفاوت بايد ۱۰ هزار تومان 
ش��ود صادركننده بايد از كدام منبع اين پول را تامين 
كند؟اين فعال اقتصادي تخم مرغ را ارزان ترين پروتئين 
در س��بد خانوارها معرفي كرد و افزود: در سال جاري با 
گرم ش��دن دماي هوا ميزان مصرف تخم مرغ كاهش 
پيدا نكرد اين در حالي است كه همواره در اين بازه زماني 
ميزان مصرف كاهش پيدا مي كرد؛ اما هم اكنون ميانگين 
سرانه مصرف تخم مرغ بالاي ۱4 كيلو گرم شده است. 
ازآنجايي كه توان خريد مردم براي گوشت قرمز و مرغ كم 
شده است مصرف تخم مرغ افزايش پيدا كرده و رغبت 
بيشتري براي خريد تخم مرغ از خود نشان مي دهند. به 
گفته رييس هيات مديره اتحاديه مرغ تخم گذار؛ ميادين 
ميوه و تره بار سطح شهر هر ميزان كه تخم مرغ نياز داشته 
باشند اتحاديه مي تواند در اختيار آنها قرار بدهد. نبي پور 
مازاد ماهيانه تخم مرغ را حدود ۱۵ تا ۱6 هزار تن دانست 
و افزود: مرغ هاي تخم گذار 6۵ تا 7۰ هفته به كشتارگاه ها 
فرستاده شدن و اگر قيمت همچنان روي ميانگين 4۰ 
هزار تومان باقي بماند ش��اهد كشتار بيشتر مرغ هاي 
تخم گذار خواهيم بود. وي با اشاره به كمبود سويا در بازار، 
گفت: سويا كيلويي ۱6 هزار و ۳۰۰ است اما اين خوراك 
دام در بازار موجود نيست و دولت سوياهايي كه پول آن را 
دريافت كرده است را تحويل نمي دهند؛ همچنين قيمت 
كلسيم فس��فات افزايش قيمت را تجربه كرده است و 
قيمت آن كيلويي ۵۰ هزار تومان شده است اين در حالي 
است كه قيمت آن ۲ ماه پيش كيلويي ۲8 هزار تومان بود 
و اين افزايش قيمت در ساير ريز مغذي ها نيز تكرار شده 
است.  اين فعال اقتصادي در پايان با بيان اينكه بهترين 
تخم مرغ در خاورميانه را ايران توليد مي كند، گفت: قطر، 
عمان، بحرين، عراق، افغانستان خواهان تخم مرغ ايران 
هس��تند و اگر قيمت تخم مرغ ترك و ايران يكي باشد 

تخم مرغ ايران را انتخاب مي كنند.

اتاق ايران
در روسيه دفتر تجاري مي زند

رييس اتاق ايران با اشاره به مصوبه اين اتاق براي ايجاد 
۵ دفتر تجاري در كشورهاي ديگر، گفت: اولويت اول 
ما راه اندازي دفتر تجاري در روسيه است و اميدواريم 
در س��ال جاري اين دفتر تاسيس شود. غلامحسين 
شافعي كه در صدر يك هيات تجاري براي حضور در 
اجلاس بين المللي اقتصادي »كازان فروم ۲۰۲۳«، به 
جمهوري تاتارستان سفر كرده است، در نشست اتاق 
بازرگاني و صنعت تاتارستان با اشاره به روابط صميمانه 
فعالان اقتصادي بخش خصوصي ايران و روسيه، گفت: 
ما بر اين باوريم كه كشورهاي منطقه، با تكيه بر تاريخ 
و فرهنگ مش��ترك مي توانند آينده مشترك خود را 
به مطلوب ترين وجه ممكن بيافرينن��د. رييس اتاق 
ايران افزود: رويكرد اصولي ايران، مش��اركت سازنده با 
همس��ايگان براي تحقق نظم پايدار مبتني بر امنيت 
جمعي و حمايت از توسعه كشورهاي منطقه از طريق 
ايجاد پيوندهاي متقابل اقتصادي است. وي با اشاره به 
اولويت ايران براي توسعه روابط اقتصادي با جمهوي هاي 
فدراسيون روس��يه به خصوص جمهوري تاتارستان، 
تصريح ك��رد: وجود ظرفيت ه��ا و توانايي هاي ايران و 
جمهوري تاتارس��تان در زمينه هاي بسيار متنوع و با 
عمق قابل توجه، در شرايط فعلي مي تواند در يك فاصله 
كوتاه، تغييرات عميقي در جهت توسعه روابط اقتصادي 
ايجاد كند. رييس اتاق ايران ادامه داد: هيچگاه چنين 
فرصتي براي فعالان اقتصادي دو كشور ايجاد نشده بود؛ 
اما اين فرصت مغتنم، براي بلندمدت باقي نخواهد بود 
و بايد از وضعيت موجود و اين فرصت استثنايي، براي 
توسعه و استحكام بخشي تجارت دوجانبه استفاده كرد. 
شافعي با اشاره به رغبت فعالان اقتصادي دو كشور براي 
توسعه مبادلات و روابط دوجانبه، افزود: البته استفاده 
از اين فرصت مي تواند در سايه روابط مستحكم سياسي 
ايران و روسيه و اراده سران دو كشور براي توسعه تعامل 
و مراودات و توجه جدي به رفع اش��كالات زيرساختي 
در تجارت دو كشور باشد. او با بيان اينكه در طول چند 
ماه گذشته شاهد رفع برخي مضايق و مشكلات براي 
فعالان اقتصادي دو كشور بوديم، گفت: موضوع تجارت 
با ارزهاي ملي دو كش��ور و امضاي توافقنامه كريدور 
سبز گمركي از جمله گشايش هايي است كه بخشي از 
مشكلات بخش خصوصي دو كشور در توسعه مبادلات 
را رفع مي كند. رييس اتاق ايران تاكيد كرد: در مساله 
توس��عه روابط اقتصادي ايران و روسيه در آينده پيش 
رو، يك نگراني جدي براي فعالان اقتصادي وجود دارد 
و آن، مساله زيرساخت هاي تجارت دو كشور است كه 
ممكن است پاسخگوي روند سريع مبادلات اقتصادي 
نباشد. ش��افعي ادامه داد: مس��ائل بندري، گمركي و 
حمل و نقلي، مهم ترين مسائلي اس��ت كه دو كشور 
در گذشته نيز به واسطه آنها زيان كرده اند و بايد براي 
تضمين تجارت دوجانبه، بر رفع اين مس��ائل تمركز 
شده و آينده را متفاوت كرد. او در ادامه به رايزني هاي 
چند ماه اخير با سرگئي كاترين، رييس اتاق بازرگاني و 
صنايع فدراسيون روسيه كه در اين نشست نيز حاضر 
بود اشاره كرد و گفت: اتاق ايران، ايجاد ۵ دفتر تجاري در 
كشورهاي مستعد جهش تجارت را به تصويب رسانده و 
اولويت اول ما، راه اندازي دفتر تجاري در روسيه است كه 
اميدواريم در سال جاري براي پاسخگويي به تقاضاهاي 
افزايش مبادلات تجاري تأسيس شود. در ادامه نشست، 
آگيف، رييس اتاق بازرگاني و صنعت تاتارستان با اشاره 
به اينكه حاضران نشست براي برگزاري نشست هاي 
رودررو آماده شده اند، افزود: ايران و جمهوري تاتارستان 
ظرفيت ها و نيازه��اي متنوعي دارند و با تمركز بر اين 
مباحث، فضا براي توسعه تجارت دوجانبه مطلوب است. 
رييس اتاق بازرگاني و صنايع فدراسيون روسيه در ادامه 
اين نشست، ادامه داد: افزايش رفت و آمد و ديدار تجار 
ايران و روسيه، همگي به اين مساله را تأييد مي كند كه 
در تجارت ايران و روسيه همكاري هاي خوبي صورت 
گرفته و كارهايي كه دو كشور انجام مي دهند در تجارت 
بي سابقه بوده است. سرگئي كاترين، با اشاره به سفر 
هيات روس��ي به ايران در س��ال گذشته، گفت: در 
ملاقات قبلي، ما يك هي��ات بيش از ۱۰۰ نفر را به 
ايران اعزام كرديم و امروز آن ملاقاتي كه با آن سفر 
شروع شده بود، با حضور هيات ايراني در كازان پاسخ 
داده شده اس��ت. او اظهار كرد: ما تلاش همه تجار 
ايراني را كه به بازار خود در روسيه توجه مي كنند و 
براي ادامه تجارت بين دو كشور مصمم هستند، ارج 
مي نهيم و براي آنها امكانات خوبي فراهم مي كنيم.

آيا ريزش قيمت خودرو ادامه دار است؟ 

سه شوك به بازار خودرو

تركيب اتاق بازرگاني تهران نهايي شد/ انتخاب هيات رييسه احتمالا سه شنبه

معرفي نمايندگان دولت در اتاق
پس از نهايي شدن فرايند انتخابات اعضاي اتاق بازرگاني 
تهران، حالا دولت نيز نمايندگان خود را معرفي كرد. با 
توجه به اينكه۲۰ نماينده دولت در اتاق بازرگاني تهران، 
نام ۱۹ نفر نهايي شده، ديگر محدوديتي بر سر تشكيل 
نخستين جلسه هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران 
وجود نخواهد داش��ت. از اين رو، اولين جلس��ه هيات 
نمايندگان اتاق بازرگاني تهران قرار است سه شنبه اين 
هفته با حضور 4۰ نماينده بخش خصوصي و ۲۰ نماينده 
دولت برگزار شود. البته يك منبع مطلع به »خبرنگار 
تعادل« اعلام كرد كه احتمال زياد با برگزاري نخستين 
جلسه كه در سه شنبه اين هفته برگزار مي شود، رييس 
و اعضاي هيات رييسه اتاق تهران معرفي شوند و پس از 
آن با تشكيل جلسه هيات نمايندگان اتاق بازرگاني ايران، 

رييس جديد اين اتاق نيز كار خود را آغاز كند. 

    نمايندگان دولت چه كساني هستند؟ 
پس از برگزاري انتخابات اتاق هاي بازرگاني سراسر كشور 
در اسفند سال گذشته و تاييد اسامي منتخبان بخش 

خصوصي، طبق قانون دولت نيز بايد ۲۰ نماينده خود در 
اتاق بازرگاني تهران را معرفي مي كرد كه سرپرستان دو 
وزارتخانه صمت و جهاد كشاورزي اين موضوع را نهايي 
كرده اند. بر اساس اعلام سيد مهدي نيازي، سرپرست 
وزارت صمت، علي نبوي، عليرضا پيمان پاك، مهدي 
ضيغمي، حسين فرهيدزاده، محمد آرام بن يار، محمد 
مهدي برادران خلخالي، رضا محتشمي پور، عليرضا شاه 
ميرزايي، سيد محمد موسوي، يونس سلماني، مهدي 
صادقي نياركي، محمد رضواني فر، آرمان خالقي، حامد 
زرگر و مهدي مسكني افرادي هستند كه از سوي اين 
وزارتخانه براي عضويت در دور جديد اتاق بازرگاني تهران 
معرفي شده اند.در ميان اسامي نمايندگان اين وزارتخانه 
نام عليرضا پيمان پاك نيز ديده مي شود. اين درحالي كه 
او چندي است از سمتش به عنوان رييس سازمان توسعه 
تجارت بركنار شده است و در وزارت جهادكشاورزي به 
عنوان قائم مقام وزير درحال فعاليت است. البته پيشتر 
اخباري از وزارت صمت به گوش رسيد كه پيمان پاك 
كماكان با حفظ سمت در سازمان توسعه است و مي توان 

ردپاي او را در نامه نگار هاي اين سازمان با فعالان اقتصادي 
ديد. همچنين در نامه وزارت جهادكش��اورزي، احمد 
خاني نوذري، عطاالله اش��رفي اصفهاني، مجيد موافق 
قديري و جعفر فرجي، معرفي شده اند و جاي نفر پنجم 
فعلا خالي است. عطاالله اشرفي اصفهاني و جعفر فرجي 
در دوره نهم نيز از س��وي همي��ن وزارتخانه به عنوان 
نمايندگان دولت معرفي شده و جزو هيات نمايندگان 
اتاق تهران بودند. احمد خاني نوذري كه در حال حاضر 
معاون اقتصادي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي است، 
به عنوان يك چهره جديد معرفي شده تا اين وزارتخانه 
بزرگ و مهم اقتصادي نيز در اتاق تهران نماينده داشته 
باشد. گر چه اين احتمال وجود دارد كه در فهرست ۱۵ 
نفره وزارت صنعت، معدن و تجارت نيز افراد ديگري از 
اين وزارتخانه يا ديگر سازمان هاي وابسته حضور داشته 
باشند. وزارت جهاد كشاورزي همچنين در بين چهار 
نماينده معرفي شده، نام مجيد موافق قديري را هم قرار 
داده است كه از فعالان بخش خصوصي محسوب مي شود 
و رييس انجمن صنايع خوراك دام، طيور و آبزيان است. 

او همچنين دبيركل و عضو هيات مديره اتاق بازرگاني 
مشترك ايران و يونان است. به اين ترتيب از ۲۰ نماينده 
دولت در اتاق بازرگاني تهران، نام ۱۹ نفر نهايي ش��ده و 
ديگر محدوديتي بر سر تشكيل نخستين جلسه هيات 
نمايندگان اتاق بازرگاني تهران وجود نخواهد داش��ت. 
برهمين اساس، اولين جلس��ه هيات نمايندگان اتاق 
بازرگاني تهران قرار است سه شنبه اين هفته با حضور 
4۰ نماينده بخش خصوصي و ۲۰ نماينده دولت برگزار 
شود. دهمين دوره انتخابات اتاق هاي بازرگاني سراسر 
كشور اسفندماه سال گذش��ته برگزار و حالا نوبت به 
انتخاب هيات رييسه اتاق هاي بازرگاني سراسر كشور 
و در نهايت انتخاب هيات رييسه اتاق بازرگاني تهران 
و ايران است. در همين يك منبع مطلع به »خبرنگار 
تعادل« اعلام كرد كه احتمال زياد با برگزاري نخستين 
جلسه كه در سه شنبه اين هفته برگزار مي شود، رييس 
و اعضاي هيات رييسه اتاق تهران معرفي شوند و پس 
از آن با تشكيل جلسه هيات نمايندگان اتاق بازرگاني 

ايران، رييس جديد اين اتاق نيز كار خود را آغاز كند.

براب�ر کلاس�ه پرون�ده ش�ماره ۱۴۰۱۱۴۴۱۰۰۱۸۰۰۰652 و رای ش�ماره 
۱۴۰۱6۰۳۱۰۰۱۸۰۱۳652 موض�وع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک عباس آباد 
تصرفات مالکانه بلامعارض خانم کتایون واعظ مهدوی به شماره شناسنامه ۸76 
و کد ملی ۰۰۴۰۰6295۳ صادره از تهران  فرزندمهدی در ششدانگ عرصه واعیان 
یک قطعه زمین مشتمل بر ساختمان کاربری مسکونی  به مساحت 29۴ متر مربع 
قس�متی از پلاک ۳2۱ اصلی واقع در مرتع جیسا  بخش 2 حوزه ثبت عباس آباد 
دارای مبایعه نامه عادی خریداری از معصومه در جانی  ثبت می باشد. لذا به منظور 
اطلاع عم�وم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روزآگهی می ش�ود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض و دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف ۱۴۸7۴6۰
تاریخ انتشارا ول :   ۰2/۱6 / ۱۴۰2 
تاریخ انتشار دوم :   ۱۴۰2/۰2/۳۰

آگهی موضوع ۳ قانون و ماده ۱۳ آيين نامه قانون تعيين 
تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد رسمی

آزاد شعبانی
كفیل ثبت اسناد و املاک عباس آباد

بدینوس�یله اعلام می دارد مدرک فارغ التحصیلی کاردانی اینجانب مهس�ا 
مشت کوب فرزند بهمن به شماره  شناسنامه 2279 و شماره ملی  ۳25۸5527۰۳  
صادره از کرمانشاه رشته معماری صادره از واحد دانشگاهی آزاد اسلامی واحد 
کرمانش�اه به شماره مدرک ۱595۱ / ف  مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 
می باش�د. از یابنده تقاضا می ش�ود اصل مدرک را به دانش�گاه آزاد اسلامی 

واحدکرمانشاه به نشانی : کرمانشاه شهرک ژاندارمری  ارسال نمایند.

مفقودی

آگهی فراخوان مناقصه عمومی ۳/ م/۱۴۰۲
شرکت مخابرات ایران - منطقه مرکزی در نظر دارد سوئیچهای لایه کر دیتا به شرح اسناد مناقصه را از طریق مناقصه عمومی خریداری نماید 
لذا از کلیه فعالان در این زمینه دعوت می شود جهت دریافت اسناد مناقصه به سایت مخابرات منطقه مرکزی برای دانلود مراجعه و یا با در دست 
داشتن فیش واریزی به مبلغ 5۰۰،۰۰۰ ریال به شماره حساب جام 57۸9۱9۱99۳ نزد بانک ملت شعبه اراک بنام مخابرات منطقه مرکزی به نشانی 
 ذیل مراجعه و پس از تکمیل اسناد مذکور، پاکتهای پیشنهادی خود را حداکثر تا ساعت ۱2 مورخ ۱۴۰2/۰۳/2۰ به واحد خرید تحویل نمایند.
 )ش�رکت کنندگان�ی ک�ه اس�ناد را از طری�ق س�ایت دانل�ود م�ی نماین�د نی�ازی ب�ه پرداخ�ت فی�ش ندارن�د(
نوع تضمین شرکت در مناقصه :واریز مبلغ تضمین به حساب بانکی شرکت مخابرات ایران - مدیریت منطقه مرکزی، ضمانتنامه بانکی 
قابل تمدید دارای حداقل سه ماه اعتبار در وجه شرکت مخابرات ایران -مدیریت منطقه مرکزی ،چک بانکی تضمینی در وجه شرکت 

مخابرات ایران -مدیریت منطقه مرکزی .
توجه :به پیشنهاد های فاقد سپرده ،سپرده های مخدوش ،سپرده های کمتر از میزان مقرر ،چک شخصی و نظایر آن ترتیب اثر داده 

نخواهد شد.
مبلغ تضمین شرکت در مناقصه :۱،۳62،۴۰۰،۰۰۰ ریال

 تاریخ بازگشائی پاکات قیمت :,پس از ارزیابی فنی و مالی 
مکان دریافت اسناد مناقصه و ارائه پیشنهادات )پاکتهای مناقصه(:اراک خیابان دانشگاه سه راه خانه سازی قنات انتهای خیابان شقایق 

ساختمان  شماره ۱مخابرات طبقه همکف - اداره تدارکات .
سایر اطلاعات و جزئیات مربوط ،در اسناد مناقصه مندرج است .
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خبرروز

ورود سامانه بارشي به آسمان تهران 
بنابر اعلام اداره كل هواشناس��ي اس��تان تهران، از بعد از ظهر امروز شنبه يك سامانه بارش��ي وارد آسمان پايتخت مي شود. به 
گزارش اداره كل هواشناسي استان تهران، بر اساس آخرين نقشه هاي پيش يابي هواشناسي در استان تهران، از بعدازظهر شنبه 
۳۰ ارديبهشت ۱۴۰۲ با ورود سامانه بارش��ي و بروز ناپايداري هاي همرفتي، در سطح استان افزايش ابر گاهي وزش باد شديد 
و در بعضي س��اعات همراه با رگبار، رعدوبرق يا خيزش گردوخاك مورد انتظار اس��ت. بر همين اساس، عمده بارش اين سامانه 
در ارتفاعات و نيمه غربي استان و در روز يكشنبه خواهد بود. همچنين، روز يكشنبه كاهش محسوس دما و روزهاي دوشنبه و 

سه شنبه افزايش نسبي دما پيش بيني مي شود. هنوز يك ماه از فصل بهار باقي مانده و اين تغييرات جوي همچنان ادامه دارد.

رويخطخبر

كشف ۱۰۴ تن سوياي ناسالم در سمنان
رييس پليس پليس امنيت اقتصادي استان سمنان از 
كشف ۱۰۴ تن س��ويا داراي اختلاط و ناخالصي در ماه 
جاري در اين اس��تان خبر داد. سرهنگ احمد حاجي 
پروانه رييس پليس پليس امنيت اقتصادي استان سمنان 
گفت: با انجام اقدامات فني و اطلاعاتي مش��خص شد 
چند دستگاه تريلي از مبدا بندر امام خميني)ره( حامل 
خوراك دام و طيور )سويا( به مقصد سمنان مي باشد كه 
بررس��ي موضوع به طور ويژه در دستور كار اطلاعاتي و 
عملياتي عوامل اين پليس قرار گرفت. او افزود: ماموران 
پس از شناسايي و متوقف كردن تريلرها با حضور عوامل 
دامپزشكي و پشتيباني امور دام استان سمنان نسبت به 
نمونه برداري از محموله ۱۳۰ تني سويا اقدام و پس از اخذ 
جواب آزمايشگاه، محرز شد محموله ۴ دستگاه تريلي به 

وزن تقريبي ۱۰۴ تن س��ويا داراي ناخالصي و اختلاط 
غيرقانوني است. رييس پليس امنيت اقتصادي استان 
سمنان تصريح كرد: كارشناسان ارزش ريالي سوياهاي 
داراي اختلاط و ناخالصي را حدود ۳۰ ميليارد ريال برآورد 
كردند كه پس از توقيف محموله مورد نظر، پرونده قضايي 

در اين خصوص تشكيل و به مراجع قضايي ارجاع شد.

اخذ كپي مدارك هويتي افراد توسط دستگاه ها تخلف است
 رييس سازمان ثبت احوال كشور با بيان اينكه سازمان 
ثبت احوال به ۲۰۰ دستگاه دولتي در ۲۰۰ هزار نقطه 
كش��ور خدمات ارايه مي كند، گفت: هيچ دستگاهي 
نياز به گرفتن كپي مدارك هويت��ي از افراد ندارد و اگر 
اقدام به اخذ مدارك هويتي افراد مي كند مطابق قانون 
اين دستگاه مرتكب تخلف ش��ده است. هاشم كارگر 
افزود: در قانون آمده اس��ت كه هيچ دس��تگاهي حق 
گرفتن رونوشت مدارك هويتي را از افراد ندارد. يعني 
هيچ دستگاهي حق ندارد كپي از مدارك هويتي افراد 
دريافت كند. او ادامه داد: باتوجه به اينكه در حال حاضر 
س��رويس هاي هويتي جهت احراز هويت افراد آماده 
است و تمام دستگاه ها به اين سرويس ها متصل هستند. 
مدارس، دانشگاه ها، بانك ها و… همه به سرويس هاي 
هويتي ما متصل هستند و خدمات دريافت مي كنند. 
رييس سازمان ثبت احوال كشور خاطرنشان كرد: كپي 
يا رونوشت مدارك كه توسط دستگاه ها گرفته مي شود 

هيچ استفاده ندارد جز اينكه يك هزينه براي متقاضي 
ايجاد كرده و نگهداري بيجا و اسراف توسط سازمان است. 
همچنين ممكن است خدايي نكرده اين مدارك هويتي 
در دست افرادي بيفتد كه ضرورتي نداشته باشد. كارگر 
تاكيد كرد: مدارك هويتي يك سري مدارك شخصي و 
محرمانه براي فرد است. هيچ دستگاهي نياز به گرفتن 
كپي م��دارك هويتي از افراد ندارد و اگ��ر اقدام به اخذ 
مدارك هويتي افراد مي كند مطابق قانون اين دستگاه 

مرتكب تخلف شده است. 

سازمان تامين اجتماعي به مراكز دولتي بدهكار است
معاون درمان وزارت بهداش��ت با گلاي��ه از عملكرد 
بيمه ها در پرداخت به مراكز درماني از بدهي ۱۳ هزار 
ميليارد توماني سازمان تامين اجتماعي به مراكز دولتي 
خبر داد و گفت: طبق قانون بيمه ها اگر تاخير داشته 
باشند بايد معادل نرخ اوراق مشاركت جريمه پرداخت 
كنند. شما پيگيري كنيد ببينيد كه چند تا از بيمه ها 
تاكنون ي��ك ريال جريمه پرداخت كرده اند. س��عيد 
كريمي گفت: اين يك بحث دو طرفه اس��ت و مراكز 
طبق قانون بودجه موظف هس��تند كه با بيمه ها قرار 
داشته باشند. بيمه ها نيز طبق چندين قانون از جمله 
ماده ۳۸ قان��ون الحاق دو، طبق ماده ۳۸ قانون پنجم 
توسعه، طبق قانون برنامه و بودجه همين سال ۱۴۰۲ 
موظف هس��تند كه از دو هفته تا ي��ك ماه پول مراكز 
درماني را پرداخت كنند. او ادامه داد: از سال ۹۳ كه اين 
قوانين مصوب شده است تا به الان چند درصد از بيمه ها 

به وظيفه قانوني خود عمل كرده؟ و ظرف دو هفته ۶۰ 
يا ۸۰ درصد از پول مراكز درماني را كه در قانون آمده 
است پرداخت كرده اند. معاون درمان وزارت بهداشت 
با بيان اينكه بيمه ها به وظيفه خود عمل نمي كنند، 
گفت: اين يك موضوع دوطرفه است بخش خصوصي 
وقتي با يك مركزي قرارداد مي بندد كه آن مركز پول را 
به موقع پرداخت نمي كند و با تاخير پرداخت مي كند 

آيا انگيزه اي براي قرارداد مجدد مي ماند.

۱8 سال انتظار براي دريافت بيمه كارگران ساختماني

مجلس در قانون بيمه كارگران ساختماني سنگ اندازي مي كند
صدها كارگر در اين سال ها جان خود را از دست دادند

 بيمه كارگران س��اختماني ج��زو اولين 
لوايحي بود كه مرداد ماه ۱۳۸۴ به مجلس 
ارسال ش��د. اين لايحه س��ه سال خاك 
خورد تا در نهايت »قانون بيمه هاي اجتماعي كارگران 

ساختماني« از آن استخراج و تدوين شد، اما ...
اين قانون تا س��ال ۱۳۹۳ هم همچن��ان در حال خاك 
خوردن بود و در اين سال هم تغييرات در آن اعمال شد، 
اما مانند بسياري ديگر از لوايح و قوانيني كه به تصويب 
مي رس��ند اما هيچ ضمانت اجرايي ندارند، همچنان به 
مرحله اجرا نرس��يد. در تمام اين س��ال ها صدها كارگر 
ساختماني به خاطر حوادث كار يا جان خود را از دست 
دادند يا براي هميش��ه دچار معلوليت ش��دند، اما هيچ 
سازمان و نهادي از آنها و خانواده هايشان حمايت نكرد. 
چرا كه هنوز بيمه كارگران س��اختماني به مرحله اجرا 

نرسيده بود و هنوز هم اجرايي نشده است. 

    650 هزار نفر در صف انتظار
اين درحالي است كه سال گذشته علي اصغر عنابستاني 
)نماينده مردم س��بزوار و عضو كميس��يون اجتماعي 
مجلس( با اش��اره به بررس��ي اصلاحيه م��اده ۵ قانون 
بيمه هاي كارگران ساختماني، اظهار كرد: اكنون شمار 
كارگران ساختماني در كشور برابر با يك ميليون و ۴۰۰ 
هزار نفر برآورد شده و از اين تعداد، حدود ۷۳۵ هزار نفر 
)براساس آخرين آمار سازمان تامين اجتماعي( مشمول 
بيمه كارگران ساختماني هستند و مابقي )بيش از ۶۵۰ 
هزار نفر( نيز در نوبت ش��مول اين بيمه قرار دارند. عضو 
كميس��يون اجتماعي با اش��اره به  عدم همكاري مالي 
دولت ها در ايران براي بيمه س��اير اقشار ذيل صندوق 
تامين اجتماعي كه با مصوبه خود دولت مهمان آن شدند، 
به انبوه بدهي ها  و كسري هاي سازمان تامين اجتماعي 
اشاره و بيان كرد: س��ازمان تامين اجتماعي نمي تواند 
اين تعداد از كارگران را تحت پوش��ش بيمه قرار دهد؛ 
زيرا منبع درآمدي بيمه تامين اجتماعي براي كارگران 
ساختماني، ماده ۵ اين قانون بوده و اين ماده تصريح كرده 
است: »كارگران ساختماني از طريق دريافت ۱۵ درصد 
از پروانه س��اختمان كه به حساب مشخصي در تامين 

اجتماعي واريز مي شود« بيمه خواهند شد. او افزود: اين 
سازمان اكنون حدود ۱۵ هزار ميليارد تومان بابت بيمه 
۷۳۰ هزار كارگر ساختماني بيمه شده نيز بدهكاري دارد 
و داراي حس��اب منفي است و هيچ منبعي براي تامين 
اين ۱۵ هزار ميليارد تومان هم مش��خص نشده است. 
مجلس شوراي اس��لامي هم در كميسيون اجتماعي 
نزديك به ۲ سال است كه درصدد اصلاح ماده ۵ قانون 
كارگران ساختماني اس��ت و اصلاح اين ماده قانوني را 

بررسي مي كند.

    ساخت و ساز بايد حرفه اي شود
علي اصغر آهني ه��ا )نماينده كارفرمايان در ش��وراي 
عالي كار( سال گذش��ته اعلام كرد: يكي از اصلي ترين 
چالش هاي ما اين است كه در سال هاي اخير متاسفانه 
نتوانستيم ساخت و ساز را حرفه اي كنيم. اكنون حرفه اي 
كردن ساخت و ساز و ثبت افرادي كه ساختمان سازي 
شغل ثابت آنها است، يك ضرورت اس��ت. اگر افراد در 
يك سامانه براي كار س��اخت و ساز به صورت حرفه اي 
از يك مجراي قانوني معرفي ش��ده و ت��ا زماني كه كار 
مي كنند، حق بيمه هاي خود را پرداخت مي كنند. او با 
بيان اينكه »كارفرمايان حرفه اي عرصه س��اخت و ساز 
درآمد بيش��تري داش��ته و توان بهتري براي پرداخت 
سهم حق بيمه كارگران ساختماني خود را دارند« اظهار 
كرد: يك طرفه ديدن ماجراي بيمه كارگران ساختماني 
درس��ت نيست و بايد منابع س��ازمان تامين اجتماعي 
و ضرورت ورود كمكي دولت ب��ا منابعش به اين ماجرا 
جدي اس��ت. عضو كارفرمايي شوراي عالي كار با اشاره 
به اينك��ه »كارفرمايان حرفه اي عرصه توليد مس��كن 
مي توانند شركت هايي براي اين اقدامات خود تاسيس 
كنند و از كانال آن ش��ركت به راحتي س��هم حق بيمه 
خود را به طور شناسايي ش��ده بپردازند و با مجوزي كه 
مي گيرند، امكان برخورداري برخي افراد غير حق از بيمه 
كارگران ساختماني نيز وجود نخواهد داشت. اين عضو 
هيات نمايندگان ات��اق بازرگاني ايران در پايان تصريح 
كرد: نمي توان پس از افزايش حق بيمه در طرح مجلس 
دفاع كرد و اين را فراموش كرد كه بس��ياري از كارگران 

ساختماني كه بيمه نيستند، اين مبلغ را روي حقوق شان 
مي گيرن��د، لذا با بيمه همگاني كارگران س��اختماني، 
همزمان بايد يك نظام مشخص تعرفه گذاري خدمات 
در حوزه توليد مس��كن براي كارگران نيز تدوين شود و 
مبالغ سهم حق بيمه نيز در آنها به طور شفاف لحاظ شود.

    مقاومتِ كارفرمايان
 براي پرداختِ حق بيمه

از س��وي ديگر روز گذشته رييس كانون انجمن صنفي 
كارگران ساختماني استان كردستان به ايلنا گفت: در 
طول چهار س��ال گذشته، كارگران بس��ياري به دليلِ 
حوادث ناش��ي از كار فوت كرده يا قطع نخاع شده اند و 
خانواده هاي بس��ياري بدون درآمد و خدمات درماني 
و بيمه اي بي سرپرس��ت ش��ده اند. در چنين شرايطي 
نماين��دگان مجلس مقاب��ل برقراري بيم��ه كارگران 
ساختماني ايستاده اند. ميكاييل صديقي )رييس كانون 
انجمن صنفي كارگران ساختماني استان كردستان(، 
در انتقاد به بازگش��تِ اصلاحيه م��اده ۵ بيمه كارگران 
ساختماني به مجلس گفت: طرح اصلاحيه ماده ۵ بيمه 
كارگران ساختماني از سال ۹۷ پيگيري شد و حدود ۴ 
سال طول كشيد تا در مجلس به نتيجه برسد. طبق ماده 
۲۹ قانون اساسي، بيمه اجتماعي اولين و بديهي ترين 
حق كارگران است و بعد از پيگيري هاي بسيار انجمن 
صنفي و تجمع چند باره كارگران س��اختماني مقابلِ 
مجلس، در نهايت نمايندگان، فرياد كارگران ساختماني 
را شنيدند و اواخر سال گذشته اصلاحيه ماده ۵ را تصويب 
كردند. جلوگيري از اجراي طرح و بازگشت مجدد اين 
طرح به مجلس نش��ان مي دهد ك��ه برخي نمايندگان 

مجلس طرفدار دلالان و سرمايه داران هستند. 

    سنگ اندازي مجلس
وي ادامه داد: در طول اين چهار سال، كارگران بسياري به 
دليلِ حوادث ناشي از كار فوت كرده يا قطع نخاع شده اند 
و خانواده هاي بس��ياري بدون درآمد و خدمات درماني 
و بيمه اي بي سرپرس��ت ش��ده اند. در چنين شرايطي 
مجلس سنگ مقابل برقراري بيمه كارگران ساختماني 

انداخته  اس��ت. صديقي گفت: نمايندگان مجلس بايد 
جوابگوي اين كارگران و خانواده هايش��ان باشند. طبق 
آمارِ رييس پزشكي قانوني كشور، سال گذشته ۱۹۰۰ 
كارگر بر اثر حادثه كار فوت كردند كه ۵۰درصدِ اين آمار 
به كارگران ساختماني تعلق دارد. به عبارتي ديگر، هزار 
كارگر ساختماني سال گذش��ته براثر حادثه كار فوت 
كرده اند كه مطمئنا بيست درصدِ اينها بيمه نبوده اند. 
چه كسي پاسخگوي فوتِ هزار كارگرِ ساختماني است؟ 
مجلس بايد جوابگوي كارگراني باشد كه از بيمه محروم 
مانده اند با اين وجود طرحي كه ۴ سال در مجلس بود را 
بر نمي گرداندند. عضو انجمن صنفي كارگران ساختماني 
ادامه داد: در دوجلسه آخري كه قرار بود طرح اصلاح ماده 
۵ بيمه كارگران س��اختماني در مجلس مصوب شود، 
تشكل هاي كارگري به جلسات راه داده نشدند. در همان 
جلسات، نمايندگان مجلس طرحي كه پيشتر بر سرِ آن 
بحث شده بود را تغيير دادند و آن را مصوب كردند حالا 
به همان قانون خود نيز معترض هستند! صديقي اظهار 
كرد: البته تامين اجتماعي همين الان هم ملزم به اجراي 
قانونِ مصوبِ مجلس است. ببينيد وقتي اصلاحيه ماده 
۵ بيمه كارگران تصويب و حكم ابلاغ آن صادر شد، تامين 
اجتماعي شروع به اخذِ ۴درصدِ حق بيمه از كارفرمايان 
ساختماني كرد، به طور مثال، تامين اجتماعي در طول 
اين ي��ك ماه براي صد متر ۲۱ ميليون تومان حق بيمه 
از كارفرما گرفته است پس بايد در طول همين يك ماه 

حدود صدهزار كارگر س��اختماني بيمه مي كرد. البته 
تامين اجتماعي گفته بود بيمه  ۵۰هزار كارگر ساختماني 
را در دستور كار خود دارد كه با اقدامِ نمايندگان مجلس، 

فعلا اين موضوع هم متوقف شده است. 

    ضعف منابع تامين اجتماعي 
براي بيمه كارگران

عضو انجمن صنفي كارگران ساختماني ادامه داد: بايد 
در نظر داش��ت كه منابع سازمانِ تامين اجتماعي براي 
بيمه كارگران ساختماني هيچ وقت قطع نشده است. تا 
پيش از تصويب اين قانون، تامين اجتماعي ۱۵ درصد 
مجموع عوارض صدور پروانه س��اخت را به عنوان حق 
بيمه كارفرما دريافت مي كرد. قبل تر نيز يعني از س��ال 
۵۲ تامين اجتماعي منابع��ي را كه براي بيمه كارگران 
ساختماني تعيين شده بود، دريافت مي كرد اما همواره 
از ضعفِ اين منابع گله داشت و به اين بهانه، بيمه   كارگران 

ساختماني را قطع مي كرد. 
وي گفت: در طول چهار سالي كه اصلاحيه بيمه كارگران 
ساختماني در دستور كار بود، تامين اجتماعي حتي يك 
نفر را هم بيمه نك��رد و در مقابل، بيمه حدود ۴۰۰هزار 
كارگر س��اختماني را قطع ك��رد. قرار بود ب��ا تصويبِ 
اصلاحيه، روندِ بيمه كارگران ساختماني ادامه پيدا كند 
كه خب، با اقدام مجلس اين بهانه به سازمان داده شد كه 

از بيمه كارگران ساختماني خودداري كند. 

اين فعال كارگري در خصوص دوفوريتِ جديد مجلس 
گف��ت: اگر ۱.۲ قيم��ت منطقه اي مبنا ق��رار بگيرد، با 
قاطعيت مي گويم كه تامي��ن اجتماعي باز هم به بهانه 
كمبودِ منابع، از بيمه كارگران ساختماني سرباز مي زند. 
ببينيد در ش��هر مريوان، قيمتِ منطق��ه اي از ۸ تا ۸۰ 
هزار تومان است. ۱.۲ اين رقم به قدري ناچيز است كه 
نمي توان روي آن حساب كرد. شايد اين رقم در تهران 
فرق كند اما در هر حال هر مبنايي غير از مبناي حداقل 
دستمزدي كه سالانه افزايش پيدا مي كند، ملاك قرار 
بگيرد، بيمه كارگران س��اختماني به نتيجه نمي رسد. 
صديقي گفت: حتي اگر ۱ تا ۴ درصدِ حداقل دستمزد 
را به ۱ تا ۲درصد حداقل دستمزد كاهش دهند، باز هم 

بيمه كارگران ساختماني به نتيجه نخواهد رسيد. 
او گف��ت: م��ا انتظار داري��م كه نماين��دگان مجلس از 
نمايندگان كارگري دعوت كنند تا در جلساتشان شركت 
كنند. ما بايد بدانيم طرحي كه مجلس قرار است روي 
آن بحث كند چيست. متاسفانه برخي نمايندگان، خود 
در ساخت و ساز دست دارند. نماينده اي مي شناسم كه 
در شهرش ۱۸ واحد ساخت و ساز دارد. همين نماينده 
اگر بخواهد طبق طرح قبلي ح��ق بيمه پرداخت كند 
بايد حدود يك ميليارد تومان به تامين اجتماعي بدهد. 
اگرچه اين رقم در مقابلِ سودِ او كم است اما به هر حال 
كارفرمايان تا جايي كه مي توانند براي پرداختِ حق بيمه 

مقاومت مي كنند. 

گزارش

خبر

قيمت هاي نجومي براي 
توت فرنگي!

رييس اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزي تهران، 
در گفت وگو با اقتصاد آنلاين درباره دليل افزايش 
قيمت هندوانه گفت: دليل افزايش قيمت هندوانه، 
استقبال مردم از ميوه هاي پر مصرف فصل گرم 
از جمله هندوانه اس��ت. اسدالله كارگر، ادامه داد: 
همچنين به نظر مي رسد، بالا رفتن حجم صادرات 

نيز در افزايش قيمت هندوانه موثر بوده است.
به گفته كارگ��ر؛ در هفته هاي گذش��ته قيمت 
هندوان��ه افت زيادي داش��ت تا جاي��ي كه زيان 
كشاورزان را رقم زد و براي جلوگيري از ادامه زيان 

كشاورزان حجم صادرات افزايش يافت.
وي معتقد اس��ت؛ با توجه به افزايش قابل توجه 
هزينه تمام شده توليد محصولات كشاورزي، اگر 
محصول با قيمت مناس��ب از كشاورز خريداري 

نشود تهديدي براي تداوم توليد خواهد بود.
رييس اتحاديه فروشندگان ميوه و سبزي تهران 
درباره قيمت عمده ساير ميوه هاي پر مصرف نيز 
گفت: در حال حاض��ر قيمت عمده هر كيلوگرم 
توت فرنگي گرگان نس��بت به هفته گذش��ته با 
افزاي��ش ۱۰ هزار تومان در كف قيمت و ۳۵ هزار 
توماني در سقف قيمت به ۴۰ تا ۹۰ هزار تومان و 
هر كيلوگرم توت فرنگي كرج با افزايش ۱۰ هزار 
تومان در كف و س��قف قيمت به ۷۰ تا ۱۱۰ هزار 

تومان رسيده است.
كارگر ادامه داد: هر كيلوگرم طالبي نيز نسبت به 
هفته گذش��ته بدون تغيير قيمت ۱۵ تا ۲۵ هزار 
تومان، ه��ر كيلوگرم ليمو ش��يرين بدون تغيير 
قيمت ۲۰ تا ۴۷ ه��زار تومان، هر كيلوگرم نارنج 
بدون تغيير قيمت ۸ تا ۱۸ هزار تومان، كيلوگرم 
گوجه س��بز بدون تغيير قيمت ۲۵ ت��ا ۷۰ هزار 
تومان، هر كيلوگرم سيب لبناني زرد بدون تغيير 
۲۵ تا ۵۵ هزار تومان، هر كيلوگرم س��يب لبناني 
قرمز بدون تغيير ۲۵ ه��زار تا ۴۵ هزار تومان، هر 
كيلوگرم پرتقال تامسون شمال بدون تغيير ۱۵ 
ت��ا ۳۵ هزار تومان، هر كيلوگرم پرتقال رس��مي 
ش��مال بدون تغيي��ر ۱۵ تا ۲۵ ه��زار تومان، هر 
كيلوگرم كيوي بدون تغيير قيمت ۲۵ تا ۶۰ هزار 
تومان، هر كيلوگرم خيار گلخانه اي بدون تغيير 
قيمت۱۲ تا ۱۸ ه��زار تومان و هر كيلوگرم خيار 
ميني اصفهان بدون تغيير قيمت ۱۰ تا ۱۶ هزار 
تومان قيمت گذاري شده است. وي تصريح كرد: 
در نرخنامه اتحاديه ميوه وتره بار تنها محصولي كه 
كاهش قيمت داشته، ملون است. در اين نرخنامه 
قيمت عمده هر كيلوگرم ملون با كاهش ۵ هزار 
تومان در سقف قيمت ۷ تا ۱۵ هزار تومان است. 
به گفته كارگر؛ در نرخنامه اتحاديه ميوه و تره بار 
قيمت عمده هر كيلوگرم موز اكوادور نيز ۶۵ تا ۷۲ 
هزار تومان و قيمت هر كيلوگرم موز هندي ۵۵ تا 

۶۲ هزار تومان اعلام شده است.

رويداد

براساس آمارهاي اعلام شده از سوي متخصصان حوزه 
جمعيت، نرخ رشد جمعيت از س��ال ۱۳۶۵ تا ۱۳۸۵ و 
طي ۲۰ س��ال، از نرخ ۳.۹ به ۱.۶ و از سال ۱۳۸۵ تا سال 
۱۴۰۰ به ۰.۶ كاهش يافته؛ با اين تفاسير پيش بيني ها 
حاكي از آن است كه از سال ۱۴۲۰ به بعد رشد جمعيت 
منفي شود، در اين ميان يك پژوهشگر تحولات جمعيت 
با تاكيد بر لزوم طراحي سياست هاي مشوق جمعيتي و 
تاثير آن در افزايش زادآوري مي گويد: علاوه بر راهبردهاي 
اقتصادي بايد پيوست هاي رسانه اي و فرهنگي هم وجود 
داشته باش��د تا س��بك زندگي كه امروز فرزند را ارزش 
نمي پندارد، تغيير كند. دكتر صالح قاسمي، كارشناس و 
پژوهشگر تحولات جمعيت درباره نقش رشد جمعيت در 
توسعه اقتصادي كشور اظهار كرد: رشد متوازن جمعيت 
عبارت درس��ت و زيبا و قابل دفاعي است؛ اما تعريف آن 

بايد دقيق باشد.

    رشد جمعيت 
موتور محرك رشد اقتصاد است

او رشد جمعيت را لازمه رشد اقتصادي دانست و افزود: در 
حال حاضر بيش از ۸۰ دانشمند اقتصادي به اين مطلب 
قائل اند كه رشد جمعيت موتور محرك رشد اقتصاد است 
و رشد اقتصادي بدون رشد جمعيت امكان پذير نيست. 
اين پژوهشگر تحولات جمعيت گفت: جمله اي كه در 
پژوهش هاي اخير خيلي پرتكرار شده اين است كه طي 
۸۰ سال گذش��ته هيچ نمونه اي در دنيا نداريم كه رشد 
جمعيتي مثبتي داشته باشد و رشد اقتصادي آن ثابت 
مانده باشد؛ بنابراين اينكه رشد جمعيت در كشوري منجر 
به ركود اقتصادي شود جمله دقيق و علمي نيست و ريشه 
ركود اقتصادي را بايد در جاي ديگري به جز رشد جمعيتي 
جست وجو كرد. قاس��مي با اشاره به رشد شاخص هاي 
اقتصادي كشورمان نسبت به ۴۰ سال گذشته تصريح 
كرد: جمعيت براي رشد اقتصادي شرط لازم است؛ اما 
كافي نيست و نيازمند نظامات مديريتي و برنامه ريزي 
هس��تيم. او افزود: باتوجه  به اينكه فشار تقاضا موجب 

ارتقاي بهره وري و مديريت مي ش��ود، در بازار اقتصادي 
هم همين طور است و اين راهي ندارد جز رشد جمعيت.

    گره فرهنگي »تجردگرايي« را باز كنيم 
دكتر ناهيد ديناروند )جمعيت شناس و مشاور خانواده( 
نيز با اشاره به جدايي جواني از جمعيت اظهار كرد: زياد 
بودن جمعيت و فعال بودن قشر جوان سرمايه ملي و از 
مولفه هاي قدرت در هر سرزمين به خصوص در كشور 
اسلامي ماس��ت. ما در منطقه مدعي قدرت هستيم و 
يكي از نشان دادن اين قدرت فرزندآوري و جوان كردن 
جمعيت است و هر كدام از افراد جامعه بايد اين دغدغه 
را داشته باشند چون جمعيت ما رو به سالمندي مي رود. 
ديناروند با اشاره به اينكه قانون جواني جمعيت در كاهش 
پيري جمعيت بي تاثير نيست، افزود: موضوع جمعيت، 
دولتمردان را واقف و مسوول كرده كه در اين رابطه انديشه 
و قوانين اجرايي را تصويب كنند، به خصوص براي زنان 
شاغل؛ چون عمده مشكل، زنان شاغلي هستند كه در 
حال تحصيل و كارند و به همين دليل ازدواج نمي كنند 
يا بچه دار نمي ش��وند. او افزود: مس��اله بس��يار مهم در 
فرزندآوري مساله ذهني و فرهنگي است؛ يعني مردم بايد 
به اين نتيجه برسند فردگرا نباشند، كشورهاي اروپايي 
و امريكايي س��ال ها روي كشور ما كار كردند تا فرهنگ 
سنتي ايراني كه خانواده گرا بود را از بين ببرند. خانواده هاي 
شلوغ با چند فرزند در كنار پدربزرگ و مادربزرگ جزو 
اصالت ايراني است و از لحاظ قلبي و عاطفي در درون هر 
ايران اين نهفته اس��ت اما متاسفانه فرهنگ كشور ما به 
سمت فردگرايي و تجردگرايي رفت، بايد اين گره فرهنگي 

را هر كدام از ما در درون و ذهن خود حل كنيم.

    ايجاد سيستم پايدار 
رصد و مانيتورينگ جمعيت

اين جمعيت شناس در مورد ورود دستگاه هاي متولي 
حوزه جواني جمعيت عنوان كرد: س��ازمان هايي مثل 
صدا و س��يما، آموزش و پرورش، ارشاد اسلامي و حتي 

س��ازمان هاي مردم نهادي كه از جوشش مردم است را 
بايد پاي كار آورد تا در زمينه هاي آموزش��ي و فرهنگي 
كار كنند؛ تغيير رفتار و نگ��رش متضمن يك حركت 
مستمر است. جوانان براي ازدواج بايد پايه و اساس آن را 
آموزش ببينند تا بتوانند با يكديگر ارتباط درستي برقرار 
كنند، خيلي از خانواده ها تمكن مالي دارند اما ازدواج و 
فرزندآوري انجام نمي دهند؛ البته مسائل اقتصادي در 
اين زمينه موثر است ولي پايه و اساس نيست پايه و اساس 
آن است كه جوان مهارت هاي ارتباطي با همسر و نحوه 

تربيت فرزند را بدانند.

    افزايش توقعات  موجب افزايش 
هزينه هاي زندگي شده است

او افزود: عده اي از جمعيت شناس��ان در دنيا موافق 
جمعيت ثابت هس��تند؛ اما طرفداران جمعيت حد 
متناس��ب معتقدند بايد بي��ن جمعي��ت و منابع و 
زيرساخت ها تناسب برقرار شود. ديناروند بااشاره به 
عدم ثبات رشد جمعيتي اضافه كرد: در سال ۱۴۰۰ 
حدود يك ميلي��ون و ۷۵ هزار تولد و ۴۱۷ هزار فوت 
داشتيم كه هم تولد و هم فوتي ها زياد شدند و نگراني 
ما اين است كه به مرور زمان به دليل عدم اقبال زوجين 
از فرزندآوري، باروري كاهش پيدا كند. به گفته اين 
جمعيت ش��ناس، به طور كلي سياست هاي كاهش 
باروري در اكثر كشورها جواب داده اما سياست هاي 
افزاي��ش باروري خيلي كم ج��واب مي دهد دليلش 
هم اين است كه برخي زوجين حاضر نيستند اوقات 
فراغت و ادامه تحصيل و رفاه طلبي خود را از دس��ت 
بدهند. او با بي��ان اينكه براي افزايش جمعيت، فقط 
سياست هاي اقتصادي كافي نيست و سياست هاي 
فرهنگي هم لازم است گفت: افزايش توقعات موجب 
افزايش هزينه هاي زندگي ش��ده اس��ت، آموزش  و 
پرورش و آموزش عالي هم صرفاً روي مدرك گرايي 
و نخبه پروري تصنعي متمركز ش��دند و ارزش هاي 

خانوادگي و مسائل فرهنگي كم رنگ شده است.

لزوم تقويت زيربناهاي اقتصادي براي رشد جمعيت


